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U R E J U J E uredniški odbor — Glavni in odgovorni urednik Tone Gošnik — 
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Časopisno podjetje »Delo« v Ljubl jani . 

Z OBČINSKE KONFERENCE ZVEZE KOMUNISTOV SLOVENIJE V ČRNOMLJU 

S prepričljivostjo svojih stališč 
morajo komunisti v novih pogojih dela usmerjati družbeni razvoj — Le komunist, ki je ideološke 

dovolj razgledan, bo zmogel velike naloge, ki jih prinašajo spremenjeni družbeni odnosi 
Sekretar Občinskega komi

teja Z K S v Črnomlju tov. 
Franc Kočevar je 11. maja v 
izvlečku poročila poudaril, da 
je glavna naloga konference s 
kritične plati oceniti dslo Z K 
v zadnjih dveh letih. Ne
dvomno beležimo v tem ob
dobju vrsto uspehov, konfe
renca pa naj se pomudi naj
več in najdlje ob napakah ter 
poskuša najti vzroke in poja
ve, k i so ustvarjali ugodne po
goje zanje. Napisano poročilo 
so sprejeli delegati že pred 
konferenco in so ga lahko te
meljito predelali. 

Porast bruto proizvoda in 
narodnega dohodka, porast 
števila zaposlenih in mnogi 
drugi podatki pričajo o h i 
trem razvoju in ve l ik ih uspe
hih v občini. Hkrat i s poveča
no materialno osnovo pa se 
izpreminjajo tudi družbeni 
odnosi. Delegati so v razpravi 
ugotovili, da tu zaostajamo; 
zavest se ne povečuje dovolj 
hitro. T u moramo največkrat 
iskati vzroke za ovire, k i se 
pojavljajo na vseh področjih. 
Pavšalne ugotovitve »občina 
je kriva« so le še odmev pre
teklosti in ne drže več. K r i t i 
ka ne sme in ne more več bit i 
načelna! Praksa je pokazala, 
da vzroki za nepravilnosti v 
Belokranjki , v Beltu, v rudni 
ku Kanižarica, v Mizarskem 
podjetju, v »Begradu« in d r u 
god niso bi l i na občini kot so 
skušali dokazovati nekateri, 
ampak v kolektivih, v ljudeh 
in v nezdravih odnosih, ki so 
bili v teh kolektivih. Prav za
to je fluktuacija delavcev v 
občini sorazmerno velika, to 

pa pomeni gospodarsko škodo. 
Strokovnjakov nam primanj
kuje zato, ker nimamo prave
ga odnosa do njih. Mnogi or
gani delavskega samouprav
l janja so nesamostojni in pre
več pod vpl ivom vodilnih 

Jutri ustanovni občni 
zbor okrajnega DIT 

Iniciativni odbor za ustano
vitev okrajnega društva inže
nirjev in tehnikov je na pred
log občinskih D I T i n vodstev 
okrajnih strokovnih društev 
sklenil , da bo jutr i 19. maja, 
ob 9. u r i v dvorani okrajnega 
sindikalnega sveta ustanovni 
občni zbor nove strokovne or
ganizacije inženirjev in tehni
kov. Na zboru bodo sprejeli 
program okrajnega DIT zn le 
to 1961 i n društvena pravila 
ter izvoli l i odbor. 

uslužbencev v podjetjih, pre
malo so seznanjeni s proble
matiko, ki naj bi jo reševali. 
Zbore volivcev sklicujemo ze
lo poredko. A l i je dovolj , če 
ob vsem tem ugotovimo: »na 
občini so krivi?« Ne, kr i t ika 
mora iti globlje, pr/šče naj 
vzroke za takšno stanje, saj 
bomo šele nato lahko odpra
vi l i napake in težave. 

Prva naloga komunistov v 
proizvodnji in pri vodenju 
gospodarstva je krepiti orga
ne delavskega samoupravlja
nja v podjetjih. Časi, ko je 
trojica ali četvorica l judi kro
j i la usodo občine, so min i l i . 
Samoupravni mehanizem v 
komuni in delavsko samo
upravljanje v gospodarstvu 
sta nosilca kvalitetnih izpre-
memb v novih družbenih od
nosih, zato morajo komunisti 
krepiti predvsem to dvoje. 
Proizvajalci v podjetjih bodo 

Za pokal maršala Tita: med tremi 
najboljšimi v LRS! 

Po u s p e š n e m nastopu n o v o m e š k e 
šahovske ekipe na okrajnem final
nem tekmovanju, kjer so prepr ič 
ljivo osvojili prvo mesto, so se No-
vomeščani odlično odrezali tudi na 
republiškem tekmovanju za pokal 
m a r š a l a Tita. 

Preteklo soboto in nedeljo so 
igrali v Ljubljani — v konkurenci 
dvanajstih najboljših ekip Slove
nije. Ekipa je bila nekoliko oslab
ljena, ker iz opravičl j ivih razlogov 
ni nastopil mojstrski kandidat 
Skerlj. zato je doseženi uspeh — 
uvrstitev med tri najbol jše ekipe 
LRS toliko večj i . 

N o v o m e š č a h o m je žreb najprej 
določil za nasprotnika m o č n o eki
po Trbovelj . Predstavniki Zasavja 
so morali priznati p r e m o č Novome-

šf-nnov, ki so zmagali z visokim re
zultatom 3,5:0,5 (dr. Sila : Jazbec 
remi. Sitar : S k r b e č 1:0, Radovano-
vič : Jazbec II 1:0, Penko : Otrin 
1:0). 

S to zmaso so se uvrstili med 
šest najboljših ekip, nato pa so se 
srečal i z D o m ž a l a m i , ki so v pr
vem kolu premagale C Z P » D e l o " . 
Rezultati dr. Sila : Vavpet lč 1:0(1). 
Sitar : Ivanč ič 0:1, R a d o v a n o v i č : 
P l a v č e k 1:0 in Penko : Plahutnik 
0:1 (kontumac). 

V z a k l j u č n e m tekmovanju repu
bliškega finala se bodo v soboto 
in nedeljo f r e č a l i s Kraru'em._in 
ljubljanskim L S K . Prvi dve ekipi 
se bosta kot predstavnika Slove
nije uvrstili v zvezni finale v Por-

postali upravljavci le, če bo 
mo pravico odločanja prena 
šali navzdol, ustanavljali eko
nomske enote in razvi jal 
oblike nagrajevanja. Komu 
nisti bodo zmogli svoje nalo
ge, k i niso majhne, le S pri
merno ideološko izobrazbe 
Občina bo prerasla v komuno 
takšno kot si jo zamišljamo 
samo s sodelovanjem vseh 
podjetij, vel ik ih in majhnih 
in le takrat, če bomo vsi težil 
k temu. 

Nov gospodarski sistem po
meni začetek nove revolucije 
v družbenih odnosih. Vloga 
komunistov v podjetju, na 
vasi, v organih samouprav
ljanja, skratka povsod se je 
bistveno izpremenila. Brez 
sklicevanja na avtoriteto par
tije, z novimi metodami dela 
in predvsem s prepričljivost
jo svojih stališč in predlo
gov morajo komunisti odslej 
usmerjati razvoj na vseh po
dročjih družbenega življenja. 
To je bila najpomembnejša 
ugotovitev konference Z K v 
Črnomlju. Delegati so se v 
razpravi dotakniLi vseh vpra
šanj, k i so važna za Zvezo ko
munistov, največ pa gotovo 
pomeni ugotovitev, da je kon
ferenco preveval duh zdrave 
kritičnosti, k i ga bomo pri bo
dočem delu še mnogo potrebo
va l i . 

torožu. fm 

„Kdo je dal podatke?" 
» . . . Kolikor zaostalej.ši so delavci, toliko bolj so lahko 

tudi v sistemu delavskega upravljanja še zmerom žrtve 
birokratizma. In narobe: toliko kritičnejši, samostojnejši in 
ustvarjalnejši so, kolikor višja je njihova kulturna raven, 
kolikor večje je njihovo znanje, kolikor bolj vedo, da gre 
za oblikovanje novih družbenih in človeških odnosov, katerih 
nosilci objektivno so od nastanka svojega razreda sem. . .« 

(Boris Ziherl : »O nekaterih vprašanjih nače kulturne 
politike v luči programa ZKJ« t 

V petek zjutraj je v uredni
štvu zazvonil telefon. Kliče V i -
dem-Krško, pri telefonu direk
tor Konfekcije papirja z na
slednjo željo: 

»Kdo ie dal podatke za vče
rajšnji članek o našem podjet
ju?« 

N i bilo običajnega razburja
nja, ne dokazovanja s »to ni 
res in to ni točno« i n pod. N a 
članek, k i resno t-pozarja na 
izigravanje načel delavskega 
upravljanja, k i razločno poro
ča o pojavih podrejenosti in 
odvisnosti proizvajalcev, o p r i 
vilegij ih ; n o birokracij i v ko
lektivu Konfekcije papirja, želi 
tovariš direktor samo kratko 
pojasnilo: 

»Kdo je dal podatke?« 
N i nam treba skrivati , kdo 

i i h je da l ; novinar našega ure
dništva j ih je dobil v pogovo
r u z delavkami in delavci v 
kolektivu, s člani delavskega 
sveta tega podjetja in od tova
rišev na občinskem sindikal
nem svetu. Ce človek te dn: 
prisluhne pogovorom na cesti, 
v uradih in lokalih na Vidmu 
In v Krškem, dobi takih podat
kov in potrjenih mnenj da je 
b i l članek potreben in resni
čen, kolikor hoče. V rokah 
i m a m pismo, v katerem je med 
drugim rečeno: » . . . Ljudje 
iavno komentirajo razmere v 
Konfekci j i paoirja in se docela 
6trinjajo s člankom. Pravijo, 
da je bi l že zadnji čas, da se 
— 0 fp^iv- »'/''postih 
iavno pisati. V Krškem se te 
dni govori samo o tem: v go
stilnah, pisarnah, povsod se 
ljudje strinjajo z vsebino član
ka. To je samo dokaz, da l judi 
marsikaj tare. da za mnoge ne
pravilnosti vedo. le gorje tiste
mu, k i bi j ih na sestanku ome
n i l ! Članek je pravilno in res
nično napisan in ie prav da ste 
Ba objavil i . Potrebno bi bilo 
napraviti red tudi pri »Savi«'..-
Tak je odmev na objavljeno 
kr i t iko razmer v Konfekci j i 
papirja. 

Do podatkov o teh razmerah 
torej ni bilo težko p r i t i : direk

torju podjetja pa tokrat le n i 
smo postregli z imeni tovarišev 
in tovarišic. k: j ih je želel do
biti . V vzdušju neodločnosti, 
medsebojnih sumničenj in za-
grenjenosti, ki vlada med de
lavkami kolektiva, bi se ta čas, 
ko si proizvajalci v Konfekci j i 
papirja še niso odkrito pogle
dali iz oči v oči, po našem 
mnenju kaj lahko pripetilo, da 
bj se ljudem, s katerimi smo 
govorili, zgodila krivica. V o d 
stvo podjetja smo prosili , da 
nas povabi na obljubljeni mno
žični sestanek kolektiva; trdno 
upamo, da se proizvajalci tam 
ne bodo bali povedati vsega, 
kar pri njih ni prav in kar hro
mi nadaljnji , še uspešnejši raz
voj tega mladega kolektiva. 
Trdno smo tudi prepričani, da 
bodo znali poiskati pot. ki bo 
vodila kolektiv naprej. 

Ob vprašanju »Kdo je dal 
podatke?« pa se je treba še 
nomuditi. Ne samo. da zbudi 
v človeku neprijeten občutek 
priokusa maščevalnosti, za 
vprašanjem tiči nekaj več: 
vprašanje je tipičen odraz bi-
tokratskih razmer v podjetju, 
ki morajo že v kali zadušiti 
vsako zdravo kritiko in spod
budo (kar se je seveda tudi 
resnično dogajalo!), ki bi p r i 
šla »od spodaj«. Za direktorja 
nodjetja v tem primeru ni 
orav nič važno, na kaj vse čla
nek opozarja; brez pomena je 
zanj ost družbene krit ike, na-
oerjene proti napakam in gro
bim nepravilnostim v interesu 
posameznega proizvajalca, pod-
ietja in komunalne skupnosti 
kot celote. Čeprav smo v ime
nu vseh prebivalcev občine 
Videm-Krško javno ocenili ne
katere negativne pojave v ko-
ektivu kot škodljive za skup
nost in podjetje, je ob izidu 
članka važno za direktorja sa
mo eno: »Kdo je dal podatke?-

Nobene potrebe ni . da bi po
zivali k sporu med direktor
jem in delavskim svetom 
-Takšni konfl ikti so sploh ne-
ootrebni. če se jasno zaveda
j o rta ie direktorjeva vloga 

natančno odrejena, da je od
govoren pred vso družbo, ne 
samo pred kolektivom in ko
muno, za zakonito izvajanje, za 
spoštovanje zakonov in zakon
skih predpisov, za izvajanje 
tehnične plati proizvodnje itd« 
ie med drugim dejal v soboto 
na občinski konference Z K S v 
Trbovljah tovariš M i h a M a r i n 
ko. Razmere v Konfekci j i pa
pirja pa so se razvile tako da
leč, da ie bilo treba javno opo
zoriti na napake in pojave, k i 
izigravajo smisel delavskega 
upravljanja. To je bi l tudi os
novni namen članka »Deli in 
vladaj!« 

Ne zdi pa se m i prav. da bi 
take nepravilnosti morali ugo
tavljati samo novinarji oz. or
gani, k i varujejo zakonitost. 
Ne morem si kaj, da ne bi 
orav tu ponovil besed, k i j ih 
ie ob letošniem dnevu tiska 
5. maja v D E L U zapisala to-
varišica Mar i ja Vi l fan, ko je 
dejala: 

»Seveda v družbi kot je na
ša, tisk ne more biti samo de
lo novinarjev. Za njegov 
uspeh smo soodgovorni vsaj 
vsi. k i se aktivno ukvarjamo s 
politiko ekonomsko-družbenih 
oroblemov, in teh nas je po 
vsej Sloveniji veliko. Kol iko
krat nas zamika, da povemo, 
kar nam je na srcu. da poseže
mo v polemiko? V času, ka
kršen je današnji, ko je treba 
ostro prelomiti s starimi nava
dami in mišljenjem in samo
stojno oblikovati novo. bi bilo 
nujno, da se pogosto oglašamo. 
Prva slovenska konferenca (o 
tisku — op. uredn.) je govorila 
tudi o polit iku, k i je moral 
D o s t a t i novinar, če je hotel 
svojo politično zamisel spro
vesti v življenje . . . « 

Ob pojavih okrnjevanja pra 
vic upravljavcev, ob birokrat
skih in nepolitičnih posegih 
posameznikov (včasih pa ce
lo organov) do proizvajalcev 
: pd.. skratka ob celotnem pro

cesu praktičnega uresničeva
nja osvoboditve dela b-i bilo 
zares nujno, da se v domačem 
listu bolj kot doslej pojavlja
jo mnenja, izkušnje, kritike, 
članki in drugi prispevki naših 
oroizvajalcev, politikov, delov
ne inteligence in l judi iz pred
stavniških organov. 

Zdi se m i . da nekateri poja
vi v okraju to naravnost ter-

TONE GOSNIK 

P r i h o d n j i č e t r t e k bodo v s r e d i š č i h vseh n a š i h o b č i n povorke m l a d o s t i ; m l a d i n a bo s cvetjem in 
pesmijo p o č a s t i l a d a n m l a d o s t i in rojstni dan svojega l jubl jenega u č i t e l j a t o v a r i š a T i t a . 
Na s l i k i : lanskoletna p o v o r k a v N o v e m mestu ; letos se bo z a č e l a ob 8. u r i , nato pa bo m l a d i n a 

o d š l a v B r š l i n , k jer bo skupaj z m l a d i m i borc i J L A p o č a s t i l a svoj v e l i k i p r a z n i k 

Nov, prepotreben obrat 
V ponedeljek je bila v Vidmu-

Krškem otvoritev obrata druž
bene prehrane. Otvoritve so se 
udeležili: upravnica okrajnega 
zavoda za napredek gospodinj
stva Francka Slak, predsednik 
ObLO Stane Nunčič, predsednik 
občinskega odbora SZDL Lojze 
Stih, načelnik odseka za pro-
sveto pri OLO Novo mesto L o j 
ze Kastelic, in zastopniki pod
jetij. 

Obrat družbene prehrane je 
ustanovila stanovanjska skup
nost skupno s centrom za na
predek gospodinjstva. P r i ten. 
so pomagala vsa podjetja. S 
skupnimi močmi je uspelo v 
Vidmu-Krškem ustanoviti obrat, 
ki bo nudil zaposlenim topel 
obrok hrane ali celodnevno pre
hrano. V Vidmu-Krškem je za
poslenih okoli 3000 in računajo, 
da se bo obrata družbene pre-

Za trdno organ<zaciio traktoristov 
V kmetijstvu .kot osrednji 

gospodarski panogi novomeške
ga okraja se jača kakovost ob
delovanja poljskih površin. V 
ta namen imajo kmetijske za
druge in posestva najmoder
nejše stroje, k i zahtevajo res 
vešče upravljanje. K vzgoji 
kmeti jskih strojnikov je pre
cej pripomogla L T , zadružna 
zveza in organi oblasti. Bi lo je 
več seminarjev, na katerih so 
se kmečki fantje, k i so hoteli 
postati strojniki-traktoristi, po
drobno naučili upravljati stro
je. Lansko tekmovanje trakto-

Pozdravi po Savi 
Štafeta brodarske zveze Ju

goslavije je prispela v Krško v 
soboto. Pričakovali so jo pionir
ji in nekaj odraslih, v imenu 
mladine pa je pozdravil nosilce 
štafete Kajko Zupane. Pozdrave 
prebivalcev občine Videm-
Krško in našega okraja za to
variša Tita je izročil brodarjem 
v imenu Socialistične zveze 
Franc Tomažič. V nedeljo zju
traj je štafeta nadaljevala pot po 
Savi. 

Z brodarji smo ponovno po
slali ljubljenemu maršalu Titu 
naše prisrčne čestitke za 69. 
rojstni dan, ki ga bo praznoval 
prihodnji četrtek. 

ristov v Murski Soboti pa je 
potrdilo kakovost najboljših 
dolenjskih traktoristov. 

N a zboru kmetijskih strojni
kov, k i je bilo pred dnevi v 
Novem mestu, so še podrobneje 
razpravljali o nadaljnjem izo
braževanju traktoristov. Skle
ni l i so, da bo za celoten novo
meški okraj enotno društvo 
kmetijskih strojnikov, v obči
nah pa bodo sekcijski odbori. 
Od 140 traktoristov je v orga
nizaciji včlanjenih komaj polo
vica vseh. N a zboru ni bilo 
predstavnikov iz Posavja in iz 
Trebnjega, čeprav imajo svoje
ga odbornika v društvu. Tudi 
izostanek strojnikov s K G P v 
Novem mestu ni opravičljiv; 
prav tako nimajo nobenega čla
na v društvu. Pohvalit i je tre

ba traktoriste iz Dolenjskih To
plic in Metlike, k i so se zbora 
polnoštevilno udeležili. 

Zbor je sklenil napovedati 
tekmovanje vsem društvom 
kmetijskih strojnikov v Slove
nij i . Mer i lo bo včlanjevanje 
traktoristov v organizacijo. Ra
zen tega s<? bodo udeležili raz
nih občinskih in okrajnih tek
movanj, v jeseni pa tudi repu
bliškega. V svoje vrste bodo 
poslej vključili pionirje, s' ka
terimi bodo tudi tekmovali. 
Večjo kakovost bodo dosegli n -
seminarjih in tečajih, v zim
skih mesecih pa bo okrajni te
čaj za vse kmetijske strojnike 
Le s pravi lnim usmerjanjem 
mladega kmetijskega kadra bo
mo dosegli napredek tudi v 
kmetijstvu. Marijan Traiar 

TELEVIZIJSKI SPREJEMNIK 
za enega izmed naših naročnikov bomo izžrebali v 
nedeljo, 21. maja. Komisijo bodo sestavljali naroč
niki lista, o izidu žrebanja pa bomo poročali v pri
hodnji številki našega tednika. 

UREDNIŠTVO IN U P R A V A 
D O L E N J S K E G A LISTA 

talijanski minister Giuseppe Spatara na Otočcu 
V torek, 17. maja opoldne se je ustavil med potjo po Jugoslaviji na Otočcu italijanski minister 
za promet GIUSEPPE SPATARA. Na Otočec, kjer mu je priredil kosilo sekretar za promet in 
zveze LRS Bojan Polak, se je minister pripeljal v spremstvu italijanskega generalnega konzula 
v Zagrebu De Giovanija in predstavnikov sekretariata za promet in zveze pri Zveznem izvršnem 
svetu. Minister Spatara je bil na potovanju po Jugoslaviji štiri dni. Ogledal si je pomembne 
jugoslovanske prometne objekte in se pogovarjal s predstavniki sekretariata za promet in zveze 
pri ZIS in s predstavniki sekretariata za promet nekaterih ljudskih republik o vprašanjih, ki so 
pomembna za obe državi. (Na sliki: minister Spatara — drugi z desne proti levi — s spremstvom 

v gradu Oto&ec) 

hrane posluževalo najmanj 1000 
ljudi. 

Predsednik stanovanjske skup
nosti Janez Breskvar je ob 
otvoritvi poudaril pomen tega 
edinstvenega obrata v okraju. 
Predsednik ObLO Stane Nunčič 
pa je obrat otvoril s tem, da je 
vključil stroj za lupljenje 
krompirja. Tovarišica Francka 
Slak je pohvalila delo stano
vanjske skupnosti in se pohval
no izrazila o novem, prepotreb-
nem obratu. 

Tajnica stanovanjske skupno
sti Mi lka Zagore je povedala, da 
bodo zaenkrat pripravljali le 
enolončnice, z anketo pa bodo 
ugotovili število stalnih abonen-
tov. Nameravajo kuhati dve 
vrsti kosil, gostom pa bodo na 
razpolago od 13. do 15. ure. Cene 
se bodo kalkulirale na osnovi 
enotedenske preizkušnje. Zani
manje za ta obrat js med pre
bivalstvom veliko, kar dokazu
je, da je kraju dobrodošel. 

D. K. 

Obisk kranjske »Save« 
v Potiturnu 

V nedeljo, 28. maja, bodo v 
Podturnu pri Dol. Toplicah 
toplo sprejeli drage goste: ko
lektiv znane tovarn« SAVA 
iz Kranja se je odločil, da 
obišče to našo znano parti
zansko vas pod Rogom. Ka
kor smo zvedeli, bodo gostje 
iz Kranja vasi podarili tudi 
sodobno kolektivno darilo in 
se tako malo oddolžili našim 
zavednim čuvarjem Partizan
skega Roga. O slavju bomo 
obširneje še poročali. 

Pridobitev 
za Kostanjevico 

V soboto je bila seja izvršne
ga odbora krajevne organizacije 
S Z D L v Kostanjevici. Razprav
ljali so o razvoju turizma. Z ve
seljem so ugotovili, da nova re
stavracija »Pod Gorjanci«, kate
re otvoritev bo v soboto, 20. ma
la, ob 16. ur i , odpira velike 
.nožnosti za nadaljnji razvoj tu« 
•izma. V Kostanjevici do sedaj 
ii bilo takega sodobnega go-
tinskega lokala, k i bi imel na 
azpolago kar 500 sedišč in 30 
ežišč. 

Kostanjevičani se pripravljajo 
tudi na otvoritev simpozija, k i 
bo v mesecu juli ju. Zato bo v 
eratkem sklican sestanek turi 
stične sekcije, k i naj b i priprav-
'alnemu odboru za izvedbo 

npozija nudila vso pomoč. 

Obvestilo bralnem 
in dopisnikom 

Zaradi pomanjkanja prostora 
'iomo morali več člankov, vesti 
n drugih prispevkov iz različ-

l i h krajev objaviti šele prihod-
i j i teden, ko bo list spet izšel 
ia 10 straneh. Bralce in dopis-
ike prosimo za razumevanje. 

UREDNIŠTVO 

V R E M E 
od 18. — 29. maja 

Med 19. in 22. majem deževje. 
Lepo vreme se pričakuje okoli 
26. in 27. maja. V ostalem bo 
prevladovalo sončno vreme • 
pogostimi krajevnimi nevihtami 
in plohami. 

T. K 



ZUmiJEPOLITltflf TEDEHSKI PREGLEEB Kočevje: ne več brez pitne vode 
Okoli 65 let star vodovod z 

zmogljivostoo 250 kubikov vode 
na dan, tudi če bi bil brez 
okvar, ne bi več zadostoval za 
preskrbo Kočevja s pitno vodo. 
Kot mesto samo je bil tudi vo
dovod med vojno poškodovan 
in je zato vprašanje preskrbe 
z zdravo pitno vodo predstav
ljalo vsa leta po vojni za Ko
čevje čedalje bolj pereč pro
blem, toliko bolj, ker se me
sto naglo veča in se v njem 
razvijajo industrija, obrt, pro-
sveta, zdravstvo in drugo. Po
vojna prizadevanja, da bi s 
popravili vodovoda in z novimi 
zajetji izvirov rešili vprašanje 
vode v mestu, niso dala zado
voljivega rezultata. Preiskave 
Izvirov, iz katerih je dobival 
vodo prejšnji vodovod, so po
kazale, da so ti izviri tudi pre
šibki za povečane potrebe. 

Da bi zagotovili zadostne 
količine vode, je bilo potrebno 
ponjo precej daleč. Odločili so 
se za izvir Obrh pri vasi Blati 
v Ribniški dolini, ki daje 150 
litrov vode na sekundo in iz 
katerega se oskrbuje z vodo 
tudi Ribnica. V načrtu je bilo, 
da bi gradnja vodovoda odnos
no zajetja iz cevovoda do Slo
venske vasi trajala nekaj let. 
Toda katastrofalno pomanjka
nje vode, ki je nastopilo v lan
skem poletju v Kočevju, ni do
puščalo odlagati dograditve 
tega dela vodovoda. Ker so 
namreč ugotovili, da je še tista 

voda, ki doteka po ceveh v 
Kočevje, pomešana z vodo iz 
Rinže, torej močno onesnaže
na, so morali v sušnih mesecih 
dovažati vodo v Kočevje s ka
mioni, kar je bila precej draga 
stvar. 

Na pobudo občinskega odbo
ra Socialistične zveze so se od
ločili pospešiti gradnjo vodo
voda in v ta namen vključiti 
vse šile in sredstva. Ustanovili 
so posebno mladinsko delovno-
brigado za gradnjo vodovoda. 
V prostovoljno delo pri grad
nji so se vključili delovni ko
lektivi, skoraj vsi prebivalci 
mesta in okolice. Pomagala so 
podjetja, občinski in okrajni 
ljudski odbor sta zbrala nujno 
potrebna sredstva. S složnim 

in požrtvovalnim delom, z na
pori vseh so pri gradnji vodo
voda zmagali močvirja in skal
nata pobočja in za prvi maj 
priključili nove izvire zdrave 
pitne vode na obstoječo vodo
vodno omrežje pri Slovenski 
vasi. 

Prebivalci Kočevja so tako 
ob letošnjem prvem maju z za
dovoljstvom slavili pomembno 
delovno zmago. Kot je na veli
kem političnem zborovanju v 
Šeškoveim domu 30. aprila 
poudaril predsednik občinske
ga odbora SZDL tovariš Miro 
Hegler, je ta velika delovna 
zmaga hkrati tudi visoka šola 
za nadaljnje skupne akcije v 
korist lepšega življenja ljudi v 
kočevski komuni pr. 

Tudi letos mladinska delovna 
brigada v Metliki 

Pred kratkim je občinski komite 
L M S sklical posvetovanje s pred
stavniki gospodarskih organizacij, 
zavodov in družbenih organizacij, 
da se d o k o n č n o pogovorijo o mla
dinski delovni brigadi v l e t o š n j e m 
letu v Metliki . 

Razprava je pokazala, da Je b r i 
gada potrebna, kajti na ta n a č i n 
bodo lahko hitro r e š e n i nekateri 
komunalni problemi, k i Jih druga
če š e ne bi mogli urediti. Brigada 
bo zaposlena v glavnem p r i ure
ditvi mesta. Posebno v a ž n o Je, da 
dobi Metlika lepšo podobo. Sedaj 
je v Metliki veliko kontrastov; 

TEDENSKI NOTRANJEPOLITIČNI PREGLED 

staro se s r e č u j e z n o v i m ; moderno 
urejenemu parku na Dragah zija 
nasproti na pol p o r u š e n a Oguli-
nova hiša - spomin na vojna pu
s t o š e n j a v Metl iki ipd. 

Gospodarske organizacije bodo 
delovno akcijo f i n a n č n o podprle, a 
ostali bodo pomagali pri organizi
ranju brigade. V brigadi bodo so
delovali vlsokošolci i n srednješol 
ci. Delala bo v Juliju ln bo štela 
okrog 50 brigadirjev. 

Ob zakl jučku posvetovanja so lz-
vollli poseben š t a b , k i bo vodil 
priprave za brigado. 

Srednješolc i in š t u d e n t j e , prija
vite se za mladinsko delbvno br i 
gado v Met l iki ! 

Skoraj gotovo je že, da se bosta pred
sednik ZDA Kennedv ln predsednik 
ministrskega sveta ZSSR Nikita Hru-
ščev sestala letos junija. Sestanek bo 
delovne narave in naj bi bil posvečen 
najbolj perečim svetovnim problemom: 
nemškemu in berlinskemu vprašanju, 
poskusom z atomskim orožjem, jugo
vzhodni Aziji, predvsem Laosu, in 
drugim vprašanjem. 

Predsednik Kennedv je od prevzema 
funkcij v Beli hiši sprejel že britan
skega premiera Macmiliana in zahod-
nonemškega kanclerja Adenauerja pred 
sestankom s Hruščevom, ki utegne biti 
v Ženevi, pa se bo sestal s francoskim 
predsednikom de Gaullom. 

Najnovejši razvoj dogodkov v svetu 
nudi dovolj razlogov za zaskrbljenost. 
Za ta negativni razvoj so večinoma 
odgovorne okoliščine, ki uspevajo v 
vzdušju in razmerah hladne vojne ozi
roma blokovskega nasprotovanja. Tako 
je prišlo do izjalovljenega vdora na 
Kubo, do laoške krize, do zastoja na 
ženevski konferenci o prepovedi posku
sov z atomskim orožjem, do vojaškega 
udara v Južni Koreji itd. 

Izmed vseh teh problemov je trenut
no najvažnejši laoški. Ko to pišemo, se 
je v Ženevi naposled začela laoška kon
ferenca, čeprav en dan prej v ponede
ljek Se ni bilo gotovo, kdaj se bo začela. 
Konferenco v Ženevi sta uradno sklicala 
dva predsednika — britanski in sovjet
ski zunanji minister. Prva delovna seja 
naj bi se začela v sredo dopoldne, ko 
prispe v Ženevo princ Sihanuk. Oba 
predsednika konference sta se tudi 
sporazumela, da povabita laoške za
stopnike na zahtevo držav udeleženk. 

Ta sklep je očitno tista čarodejna for

mula, ki je sploh omogočila začetek 
konference. V Laosu namreč še ni usta
novljena vlada, ki bi lahko poslala v 
Ženevo svojo delegacijo. Tako se je 
zgodilo, da so M v Ženevi pojavile kar 
tri laoške delegacije. S formulacijo, da 
gre za laoške zastopnike in ne za za
stopnike L a o s a , sta oba predsednika 
ugotovila, da Laos ie nima vlade, hkra-

natanko leto dni po odstopu diktatorja 
Sing Man Rija lani 26. aprila. Ko je z 
znanimi metodami nasilja lani marca 
spet zmagala republikanska stranka 
Sing Man Rija na volitvah, je vso Ko
rejo zajel val ogorčenja. Prišlo je do si
lovitih demonstracij v Seulu in drugih 
južnokorejskih mestih, ki jih je skušala 
policija deloma s podporo vojske za-

Sestanek Hruščev-Kennedu 
ti pa omogočila sodelovati na konferen
ci vsem trem delegacijam. 

»Kompromis, ki si ga ves svet želi,« 
je izjavil kam boš ki princ Norodom 
Sihanuk na poti v Ženevo, »kot posle
dico ženevske konference o Laosu brez 
dvoma ne bo v Interesu zahodnih dr
žav, ki niso izkoristile priložnosti, da bi 
»remizirale- z Vzhodom, ko je bil še čas 
za to. Prvega januarja 1961 sem prevzel 
pobudo in predlagal konferenco 14 dr-
žav o Laosu. Namen te konference je 
poiskati miroljubno in častno rešitev 
za laoški problem. Moj predlog so takoj 
sprejele države socialističnega tabora 
in po določenem omahovanju tudi veči
na zahodnih in nevtralnih držav. Toda 
vlada ZDA je začela proučevati moj 
predlog Sele v zadnjem hipu, ko so sile 
Patet Lao že nadzorovale večji del de
žele, Konferenca, ki zdaj začenja z 
delom, bo morala upoštevati sedanji 
odnos sil v Laosu.« 

V Južni Koreji je prišlo iznenada do 
vojaškega državnega udara. Armada se 
je polastila oblasti in strmoglavila seda
njo vlado Johna Canga/ Zanimivo je, da 
je do vojaškega puča prišlo skoraj 

tretl v krvi. Pri teh demonstracijah so 
imeli vodilno vlogo študenti. Naposled 
se je diktatorski režim zrušil. 

Čeprav novi režim ni korenito pome-
tel s preteklostjo, je kljub temu omilil 
najbolj šovinistična in nestrpna gesla 
singmanrijevskega režima; predsednik 
Cang se je uradno odpovedal politiki 
nasilne združitve obeh delov Koreje, 
omilil histerični antikomunizem prej
šnjega režima, čeprav je ob vsaki pri
ložnosti zagotavljal, da je in ostane 
protikomunističen, skušal sanirati go
spodarski položaj in zmanjšati izdatke 
za armado, ki je štela 600.000 mož in 
požira 40 odstotkov državnega pro
računa. 

Iz prvega razglasa voditeljev voja
škega udara je razvidno, kakšno politi
ko bo vodilo vojaško vodstvo. Razglas 
predvsem poudarja antikomunizem, 
Južne in Severne Koreje. V zadnjem 
času je bilo slišati iz ust ameriških za
stopnikov izjave, da nikakor ne bi smeli 
dovoliti nevtralizacije Južne Koreje. O-
čitno je torej, kdo je podprl najnovejši 
vojaški puč v Seulu, če ga ni /celo po
magal organizirati. 

Težko se je znajti v množici dogodkov, da bi lahko iz
brali najpomembnejšega za naš tedenski komentar. Ko zdaj 
brskamo po spominu, kaj vse se je važnega zgodilo v pretek
lem tednu, silijo v ospredje tile dogodki: razprava v odborih 
Ljudske skupščine LRS o poročilu Izvršnega sveta, seja 
Zveznega izvršnega sveta, kjer so bili sprejeti predlogi po
membnih zakonov, začetek dela štiridnevne mednarodne 
konferenca za jedrsko elektroniko v Beogradu, otvoritev raz
stave ob 20-letnici »Slovenskega poročevalca« in prve občin
ske konference Zveze komunistov. 

Čeprav smo omenili konference Zveze komunistov šele 
na zadnjem mestu, so vendarle tako pomembne, da jim kaže 
dati poseben poudarek. Konference Zveze komunistov v 
Železarni Jesenice se je med drugimi udeležil tudi član Izvrš
nega komiteja CK ZKS tovariš Boris Kraigher. V razpravi 
je med drugim dejal, da novi gospodarski sistem nudi števil
ne pozitivne možnosti, ki naj jih kolektivi izkoristijo z vse 
bolj racionalnim gospodarjenjem. »V tej smeri,« je dejal, 
»bomo lahko dosegli rezultate le v okviru istc£<Knega pro
cesa za čimveč je uveljavljanje neposrednega int^.*«a samih 
delovnih kolektivov pri razvijanju proizvodnje«. 

V svojem nadaljnjem izvajanju je tovariš Kraigher dejal, 
da bistvo sprememb v novem ekonomskem sistemu ni vpra
šanje decentralizacije. Osnovna težnja je v razvijanju takih 
proizvodnih odnosov, ki omogočajo čimvečje povečevanje 
produktivnosti in ki ustvarjajo pogoje, kjer prihaja indivi
dualni interes proizvajalcev čimbolj v sklad z interesi kolekti
va in celotne socialistične skupnosti. 

Občinski konferenci Zveze komunistov v Trbovljah je 
prisostvoval tovariš Miha Marinko, sekretar CK ZKS, ki je 
med drugim poudaril, da imajo v sedanjih pogojih komunisti 
še večjo odgovornost v družbenem dogajanju. Komunisti 
morajo s svojo pobudo in sposobnostjo predstavljati jedro v 
Socialistični zvezi, sindikatih in drugih organizacijah, ki 
imajo v novem sistemu izredno široke naloge pri uveljav
ljanju osnovnih, temeljnih načel neposrednega upravljanja. 
Nihče ne bo od zgoraj predpisoval šablon, kakšne naj bodo 
oblike za udejstvovanje neposrednih upravljavcev, kako naj 
se uveljavi načelo delitve dohodka po delu in podobno. Te 
oblike je treba poiskati v konkretni praksi, komunisti pa se 
morajo boriti proti raznim poenostavljenim gledanjem in 
negativnim težnjam ter odkrivati ljudem prave interese. 

Na seji ZIS v Beogradu so sprejeli številne predloge 
zakonov in druge predpise, med njimi tudi predloge zakonov 

ME ScifaloHf l i ciK@ 
upravljati in odločati 
o javnih cestah, o podjetjih za letalske usluge ter o izkori
ščanju luk in pristanišč, s katerimi se tudi na teh toriščih 
prometa uvaja sistem samostojnega finansiranja in delav
skega samoupravljanja. Sprejet je bil tudi predlog zakona 
o izpolnitvi kazenskih sankcij, s katerimi se pogoji za pre
stajanje kazni vskladijo s spremembami kazenskega zakonika 
in zakonika o kazenskem postopku, uveljavljenimi leta 1959. 
Čeprav v predpisih naše zakonodaje že od vsega začetka 
odseva vera, da se obsojenec more s pravilnim postopanjem 
prevzgojiti, da postane koristen član skupnosti, je to močno 
poudarjeno zlasti še v sedanjem predlogu zakona, ki predvi
deva nekatere važne novosti. Med najpomembnejšimi načeli 
zakonskega predloga je ono, ki predvideva tako ravnanje 
z obsojenci, ki razvija njihovo odgovornost za njihova deja
nja i n jih spodbuja, da sami sodelujejo v svoji prevzgoji. 

O poročilu Izvršnega sveta, ki je bil te dni predmet 
razprave na sejah odborov Ljudske skupščine LRS, bomo 
v našem tedenskem pregledu kaj več napisali ob zasedanju 
skupščine. Tokrat naj omenimo le to, da so na seji odbora 
za vprašanja dela socialnega zavarovanja Zbora proizvajal
cev opozorili, da so podjetja dolžna do kenca letošnjega leta 
sprejeti pravilnike o delitvi čistega dohodka kot tudi pravil
nike o del i tvi osebnega dohodka. To terja precej proučevanj 
in takih pravilnikov ni moč sestaviti v nekaj dneh. Zato 
se morajo gospodarske organizacije že zdaj lotiti teh zadev, 
ker bodo sicer na vrat na nos izdelale pravilnike, ki se ne 
bodo dosti razlikovali od sedanjih. 

Ob otvoritvi mednarodne konference za jedrsko elektro
niko, k i j i prisostvuje več kot 300 znanstvenikov iz 30 držav, 
je tovariš Aleksandar Rankovič, podpredsednik Zveznega 
izvršnega sveta, v pozdravnem govoru dejal, da se morajo 
sile napredka in m i r u boriti za splošno prepoved atomskih 
eksplozij ter proizvodnje in uporabljanja atomskega orožja 
Vsa prizadevanja je treba usmerjati na razvoj mirnodobnega 
in konstruktivnega uporabljanja jedrske energije. 

K o je tovariš France Kimovec-Ziga, podpredsednik Glav
nega odbora S Z D L , otvoril razstavo ob 20-letnici »Sloven
skega poročevalca« v Jakopičevem paviljonu v Ljubljani, je 
med drugim dejal : 

»Slovenski poročevalec se je skupaj z ostalim tiskom 
spopolnjeval kot orožje revolucije, širil in oblikoval nepo
sredne ter perspektivne sile socializma in s tem postal nepo
grešljiv spremljevalec naših delovnih ljudi." 

TovariŠica Mar i ja V i l f a n pa je cb dnevu tiska v uvod
niku za »Delo- narrisaia, da še nI do kraja razumljena ugoto
vitev prve s iov ;n :ke novinarske konferenre v Bel i kra j in : 
leta IS41 — novinar v naši družbi zavzema mesto polit ika. To 
mesto pa mu nihče ne podari, temveč si ga pribori s svojim 
znanjem, sposobnostjo, požrtvovalnostjo in rezultati dela. 
Konferenca nn je takrat spregovorila tudi o polit iku, ki je 
moral ros'' 1-' ' • ?• !;<'",1 svo'o zamisel uresničiti v 
življenju. Tudi danes' bi se morali politični delavci pogosteje 
oglašati v tisku, k i v družbi, kakršna je naša, ne more biti 
vuno delo novinarjev. 

Remont odgovarja: „Komu mizarstvo?" 
Gradbeno podjetje z remontom lz Mirne nam Je poslalo spodnji 

sestavek kot svoj odgovor na č l a n e k » K O M U M I Z A R S T V O « ? , objav
ljen v zadnji številki n a š e g a lista. Članek je napisal č l a n u r e d n i š t v a 
n a š e g a lista potem, ko Je obiskal Mokronog. Vztrajamo pri tem, 
da je treba gledati na problem m o k r o n o š k e g a mizarstva s s tal išča 
koristi trebanjske občine ,ne pa zgolj s s ta l išč tega ali onega kolek
tiva. Docela odveč so tudi pretnje o » i s k a n j u pravdnega z a d o š č e n j a « ; 
navaditi se bomo p a č morali (velja za tiste, ki takega razpravljanja 
morda še niso navajeni) o nekaterih stvareh sprožiti tudi Javne po-
menke in se mirno pogovoriti o stvareh, k i zanimajo š i ršo javnost. 
Prav zato odgovor kolektiva podjetja R E M O N T z Mirne tudi v celoti 
objavljamo. 

Pod tem naslovom je anonimni 
pisec v prejšnj i številki n a š e g a 
lista hotel prikazati usodo mizar
ske delavnice v Mokronogu, ka
tero upravlja Remont M i r n a . Zal 
pa avtor ni Imel popolnoma real
nih podatkov ali pa je bil namen 
č l a n k a r j a spustiti se v rovarjenje 
že tako dokaj vroč ih odnosov. 

V omenjenem č l a n k u je r e č e n o , 
rla Je Remont ustanovil mizarski 
obrat s šest imi zaposlenimi ljud
mi in predvideno realizacijo 10 
milijonov dinarjev. T i viri so 
pravilni ln pravilno objavljeni. 

Nekoliko n e p r i j e t n e j š e branje 
pa Je drugi del, zlasti za bralca. 

ki pozna razmere v tem koncu, 
kjer se iz dobre volje in s priza
devnostjo kolektiva rodijo tako 
kilavi otroci (beri: obrati). 

Kolektiv mlrenskega Remonta 
smatra za potrebno, da k omenje
nemu č l a n k u doda nekaj podat
kov, k i bodo nepristranskemu 
bralcu nudil i r e a l n e j š o sliko. 

Mizarska delavnica je začela 
obratovati v avgustu lani po skle
pu sveta za gospodarstvo pri ob
č i n s k e m ljudskem odboru in po 
n a č e l n e m dovoljenju oddelka za 
gospodarstvo. Dejstvo, da je de
lo n a š e g a kolektiva pre težno v 
v z d r ž e v a n j u ln adaptacijah grad

benih objektov (kjer Je n a j č e š ć e 
več drugih obrtnih stprltev, zlasti 
mizarskih, kot pa zidarskih), Je 
o p r a v i č e v a l o ustanovitev nove 
edine mizarske delavnice a takš
nim predmetom poslovanja v ob
čini. Z a v e d a j o č se tega Je n a š 
kolektiv angaži ra l že tako svoja 
pičla sredstva za obratovanje mi 
zarske delavnice (zato ]e tudi 
samo 6 ljudi zaposlenih, planiran 
promet pa 10 milijonov dinarjev, 
kar je sicer nad p o v p r e č j e m na 
posameznika). 

Nekaj mesecev kasneje so v 
Mokronogu preimenovali bivše 
Vrbopletarstvo v proizvodno obrt
no podjetje »Naši Izdelki« (sedaj 
Trgovsko obrtno podjetje »Naši 
izdelki«) pod novim vodstvom ln 
s predmetom poslovanja, v kate
rem so bili med drugim tudi vsi 
naši m o k r o n o š k i obrati (betonar-
na cevi, s t režne opeke, žaga tn 
mizarstvo). Pritisk na n a š kolek
tiv, naj se odpovemo tem obra
tom, je bil Izredno oster, kljub 
nejasnostim po k a k š n i v e č j i eko
nomski koristi. Namen poslovanja 

0 delu poravnalnih svetov v sevniški občini 

„Poravnaste se, sosedje!" 
Poravnave na sodiščih imajo 

med prebivalstvom pa tudi 
med sprtimi strankami ugoden 
cdmev, morda boljšega kot si
cer dobro utemeljene sodbe. Z 
velikim zadovoljstvom so ljud
je pozdravili ustanovitev po-

Teicvizijskj sprejemnik 
na Katu 

Zaradi slabega društvenega 
in kulturnega življenja na Ka
lu in v okolici je osnovna or
ganizacija SZDL na tem pod
ročju letošnjo pomlad s pri
spevki družbenih organizacij, 
podjetij in ustanov kupila te
levizijski sprejemnik. Tako so 
prebivalci Kala prvič lahko 
spremljali televizijski program 
za letošnji prvi maj. 

Sprejemnik so namestili v 
šoli. Seveda bo dostopen tudi 
šolski mladini, ki je za nakup 
prispevala 30.000 din, ki jih je 
dobila kot nagrado za uspešno 
delo v šolski pionirski zadrugi. 

Vsem, ki so na kakršenkoli 
način prispevali za nakup tele
vizijskega sprejemnika, se naj
lepše zahvaljujemo! -re-

13 V DJevdjcUJi bodo letos pri
delali na 30 tisoč hektarih zgodnje 
paradižnike v toplih gredicah. Pred 
nekaj dnevi so prvi paradižniki že 
dozoreli in Jih bodo v kratkem 
poslali v Vzhodno in Zahodno 
N e m č i j o . Predvidevajo, da bodo 
kmetijske organizacije na tem ob
m o č j u do 10. Julija prodale okrog 
5 mllljbnov kilogramov paradižni 
kov. 

ravnalnih svetov v letu 1959, 
ki imajo namen, doseči spravo 
med strankami. Doslej so bili 
ljudje prisiljeni zatekati se 
edinole na sodišče. Glede na 
razvoj socialistične demokraci
je smo zares že komaj čakali 
na to, da ljudje sami vzamejo 
v roke reševanje večkrat dokaj 
nerodnih zadev. Naše ljudstvo 
je v bistvu dobro in sprave 
željno, le pomagati mu je tre
ba. Seveda pa so uspehi pri 
sklepanju poravnav odvisni tu
di od posameznih članov po
ravnalnih svetov. Ce tj količ
kaj poznajo pravo in imajo iz
kušnje ter uživajo pri ljudeh 
zaupanje, je uspeh tu. Dobra 
beseda vedno lepo mesto najde. 

Zanimivo je, da je bil prvi 
poravnalni svet izvoljen na 
zboru volivcev v Bučki 19. 7. 
1959, nato v Sevnici 28. 8. 1959, 
zatem so se ustanovili tudi 
drugod in so z rednim delom 
začeli že 1. novembra 1959. 
Danes deluje v sevniški občini 
9 poravnalnih svetov, med nji
mi nekateri zelo dobro (v Šent
janžu, Sevnici in Studencu). 
Ljudje se obračajo na porav
nalne svete v najrazličnejših 
zadevah, pogosto pa zaradi ža
litve časti, domače tatvine, 
lažje telesne poškodbe, razdru
žitve premoženja, mejnih spo
rov, manjših terjatev, prevžit-
karskih sporov in alimentacij. 
Še celo v razveza ih zadevah 
se ljudje posvetujejo in rešuje

jo spore pred poravnalnimi 
sveti. 

V letu 1960 so poravnalni 
sveti od 323 zadev rešili s po
ravnavo 178 zadev, v prvem 
tromesečju leta 1961 pa Od 85 
zadev 63. To kaže, da So bili 
poravnalni sveti dokaj delavni. 
Primerno pobudo je dal tudi 
ObLO Sevnica, ki je z Odlo
kom o ustanovitvi poravnalnih 
svetov dal formalno in materi
alno oporo za delovanje te tako 
važne ustanove. Delo poravnal
nih svetov se je dobro izkazalo, 
postopek pa je preprost in kra
tek, pa tudi sodišča so s tem 
precej razbremenjena. 

Hajko Zupane 

n a š e g a kolektiva Je dovolj Jasen, 
uspehi vidni, perspektive oč i tne , 
v novem podjetju pa . . . l Ze dej
stvo, da so pred Javnostjo v sla
bem pol letu spremenili namen 
mizarske proizvodnje s prvotne 
lesne galanterije na Izdelovanje 
polflnalnlh Izdelkov za tapetni
š tvo , n a m kot č l a n o m skupnosti 
v komuni ni bilo Jamstvo za v e č 
jo ekonomsko korist, ako bi imeli 
obrat oni . P r i istih pogojih si ce
lo upamo trditi, da imamo pred
nost. Vendar, o, p o g o j i . . . ! 

Pozornega bralca zadnje števil
ke Dolenjskega lista izjave pod 
naslovom » K o m u mizars tvo« in 
pa v č l a n k u pod naslovom »Ren
tabilnost s serijsko proizvodnjo« 
še vedno ne nudijo Jasnosti, kaj 
želijo in komu pomagamo. K l j u b 
temu Je naš kolektiv v prvem tre
nutku nudil razumevanje tn od
stopil žago. » 

Popolnoma n e r e s n i č n i pa so po
datki, ki j ih je dal tovar iš direk
tor »Naših izdelkov« v zvezi z na
ročili . Prvo pismeno n a r o č i l o — 
(naroči lnica š tev . 14-61) smo pre-
jeU z n a j v e č j i m n a r o č i l o m 30 ko
madov ogrodij za otomane 27. Ja
nuarja 1961, taktUra pa Je bila iz
stavljena 11. februarja 1961 (Izdel
ke so sprejeli ie prej). — Nekaj 
ustmenlh n a r o č i j v vrednosti 
S6.902 dinarjev (rn. 20 ln 32) je bi
lo izdelanih dobesedno »čez noč«. 
Zadnje pismeno n a r o č i l o (nar. št. 
028076, izstavljena 9. maja 1961), 
pa smo do polovice že realizirali 
( b e l e ž i m o : 12. maj). Torej n i ni 
k a k r š n e osnove za tako grobo ža
litev n a š e g a kolektiva, za kar bo
mo Iskali pravdno z a d o š č e n j e , 
zlasti ker ob njihovih naroči l ih 
o p u š č a m o dela, za katera smo po
godbeno ugodneje vezani. Dobro
ta Je sirota! 

S p r a š u j e m o se, kako smo mo
gli š k o d o v a t i »Našim izdelkom« za 
tretjino njihovega plana ( točneje 
zO nillijonov dinarjev)? M a r ne bi 
bilo bolje razčisti t i pojme pri se
bi ln ugotoviti lastna hotenja? — 
Mar ne bi bilo koristneje realne
je planirati? Mar Ima k a k š e n smi
sel blatiti in kriviti zaradi lastne 
neprecenljivosti pošten in mar
ljiv kolektiv? 

K a k o nas morete obsojati druž
bene škode? 

Kolektiv podjetja Remont, 
Mirna 

Smrt pod avtomobilom 
Devetega maja ob 5 . « se Je na 

avtomobilski cesti Lj ubijAna-Zfi-
greb dogodila pri nadvozu v SkO-
picah huda prometna n e s r e č a . Iz 
Zagreba Je vozil proti Ljubljani 
osebni avtomobil H-17551, k i ga je 
upravljal M i r k o Svlglln lz Zagreba 
Pri nadvozu je zapeljal na levo 
stran cest išča in parkiral na beton
skem l n travnatem robu ces t i šča 
(banklni), kjer je nameraval zame
njati defektno zadnje levo kolo. 
N i š e začel zamenjavati, ko Je že lz 
nasprotne smeri pripeljal 7-tonski 
tovornjak S-13328 s prikolico, last 
Prehrane iz Ljubljane. K o se je 
tovornjak približal, J« hotel zape
ljati <-^'nik osebnega avtomobila 
spet I.J svojo desno stran, ni pa 
pravilno ocenil brzine svojega ln 
nasproti vozečega avtomobila, za
to sta obe vozili trčili . Prt t r č e n j u 
sta padla lz osebnega avtomobila 
š o f e r i n potnica. Š o f e r SvigelJ, k i 
ga 1e tovornjak še povozil, je po

š k o d b a m podlegel, potnica pa je 
bila le laže p o š k o d o v a n a in so Jo 
prepeljali v brežiško bolnišnico. 
Ker Je tovornjak pred t r č e n j e m še 
m o č n o zavil v levo, da bi se t r če 
nju izognil, se je po karambolu 
zaletel šč v levi nosilec nadvoza. 
Pri tem je bil laže poškodovan ne
ki delavec, k i se Je peljal v tovor
njaku. Materialna škoda je precejš 
nja: na osebnem avtomobilu je 
ocenjena na 300.000. na tovornja
ku pa na 2 milijona. 

H Predsednik Z A R Naser Je 
Izjavil, da je namen . bl ižnje 
konference šefov izvenblov-

I sklh d r ž a v , spodbuditi te dr
žave , da bodo delovale kot 
»vest č loveštva« . Pr ipomnil je, 

_> da so govorice o ustanavljanju 
• nekega » t re t jega bloka« po-

I polnoma neutemeljene. N a 
konferenco so bile povabljene 

I lzvenblokovske d r ž a v e , ne pa 
nevtralne d r ž a v e š v i c a r s k e g a 
tipa. 

I H v soboto se bodo z a č e l a 
v Evianu pogajanja med F r a n 
cijo in F L N oziroma z a č a s n o 
alžirsko vlado o premirju v 

I Alžirij i . Zvedelo se je, da bo
do Francozi prepeljali v E v i -
an zaprtega a lž i rskega vodlte-

n Ija Ben Bello, da bt se ta 
y lahko udeleževal pogajanj. 

n B Sovjetski delegat na ž e -
P nevski konferenci o . prepove-

di poskusov z atomskim orož-
_ jem Carapkin Je izjavil , da bi 
y lahko atomski poskusi, k i bi 

j ih opravljal Atlantski pakt 

I ali katera koli zahodna d r ž a 
va (Francija), prisilili Z S S R , 
da bi ponovno začela preizku

sa sati atomsko orožje . Carapkin 
@j Je dodal, da Francija opravlja 

poskuse ob podpori Velike 

§ Britanije in Z D A ln da tako 
Zahod dobiva prednost pred 
Z S S R Arthur Dean, a m e r i š k i 

I delegat, je o d l o č n o zavrnil 
sovjetska obtožbo, češ da 
francoski poskusi zaradi stoje 

I »enostavnosti« ne morejo ime
ti pomena za ameriški pro
gram atomskih poskusov. 

3| 13 Časopisje na Zahodu č e -
™ dalje pogosteje piše, da bo 
„ Sovjetska zveza kmalu posla-
H Ia drugega kozmonavta na pot 
B* okrog sveta. Ta pot bi tra-

I jala dlje časa od prve Gaga-
I rinove poti. Varšavski radio pa 
J je sporoči l , da bo sovjetski 

M kozmonavt kmalu obletel M e -
m sec ln se potem vrnil na Z e m 

ljo. 

R B Zaradi obresti na vlože
no glavnico stalno n a r a š č a j o 

_ sredstva sklada za Nobelove 
H nagrade, k i z n a š a j o zdaj do-
3 8 brih 65 milijonov kron. Kakor 

je sporoči la uprava tega skla
da, bodo zato letos povečal i 
znesek Nobelovih nagrad od 
225.OT0 na 250.0011 Švedskih 
kron. 

BI Mlhall Botvlnlk je v ena
indvajseti partiji povratnega 
š a h o v s k e g a dvoboja premagal 
Talja ob stanju partij 13:8 za 
Botvinika, k i si ie tako spet 
nrlboril naslov svetovnega *a-
hovskega prvaka. 

Obvezno fluorografirartje prebival
stva v metliški občini 

OBJAVE — RAZPISI — OBVESTILA 
Razpis posojil za dograditev stanovanjskih hiš 

- v Brežicah 
N a podlagi 10., 43., 44., 46., 47. 41. 

Zakona o finansiranju gradnje sta
novanj (Uradni list F L R J , št. 47/59) 
ter 30. in 42. č lena pravil stano
vanjskega sklada št. 03 2—39—41/1—61 
z dne 31. januarja 1961 razpisuje 
upravni odbor Stanovanjskega 
sklada občine B r e ž i c e po sklepu 
redne seje z dne 15 .aprila 1961 

I. N A T E Č A J 
i a dajanje posojil za dograditev 
stanovanjskih hiš osebam v delov
nem razmerju, ki gradijo na o b . 
m o č j u občine B r e ž i c e , do višine 4 
milijone dinarjev. 

1. N a t e č a j a se lahko udeležijo 
osebe v delovnem razmerju in ose
be, ki so po predpisih o socialnem 
zavarovanju i z e n a č e n e z osebami 
v delovnem razmerju, osebni in 
družinski upokojenci, delovni Inva
lidi, ki uživajo pravice invalidske
ga zavarovanja ln osebe, ki uživajo 
pravice po predpisih o vojnih ln 
mirovnih Invalidih ln po predpisih 
o udeležencih N O V . 

2. Posojila se bodo odobravala 
prosilcem, k i imajo hiše dograjene 
najmanj do v k l j u č n o tretje grad

bene faze, v višini n a j v e č do 1 mi
lijona dinarjev za enostanovanjske 
hiše ln n a j v e č do 1,5 milijona di 
narjev za dvostanovanjske hiše. 

3. Najnižja obrestna mera znaša 
1 odstotek, najdal jš i rok v r a č a n j a 
za novogradnje 20 let. Rok č r p a n j a 
1 leto po podpisu pogodbe na so
dišču 

4. Prosilec mora položiti 0,5 od
stotka kot v a r š č i n o od zneska za
p r o š e n e g a posojila na depozltni 
račun Komunalne banke Brežice 
606-12-70-630-647 » Z a č a s n i depozi
ti« najkasneje do 15. junija 1961. 
Ce prosilec odstopi od posojila, za
pade v a r š č i n a v korist sklada. 

5. Prosilec mora priložiti svoji 
ponudbi v 48. členu pravil Stano
vanjskega sklada za zidanje stano
vanjskih hf* v občini B r e ž i c e pred
pisano dokumentacijo: 

a) gradbeno dovoljenje s potrje
nim projektom; 

b) p r e d r a č u n gradbenih stroškov 
s količinsko navedbo gradbenees 
materiala: 

c) gbscUlkaclJd glede lasUmih 
sredstev z ozirom na gotovino, ma
terial in delovno silo; 

č) od sodišča potrjen zemljiško
knjižni izpisek n e p r e m i č n i n e , na 
kateri se bo zidala hiša ; 

d) potrdilo o zaposlitvi, potrdilo 
o višini m e s e č n i h prejemkov. ter 
Izjavo o administrativni prepovedi 
na m e s e č n e prejemke; 

e) ponudbo je treba vložiti naj
kasneje do 15. junija 1961 s pred
pisano dokumentacijo v zapeča teni 
kuverti ali zavoju pri Komunalni 
banki B r e ž i c e , referat za stano
vanjske kredite. Na ovoju ali ku
verti mora biti oznaka » n a t e č a j za 
posojilo Individualnim gradite
l jem«. 

6. Lastna sredstva lahko prispeva 
investitor v materialu ali gotovini, 
vse dokazano z listinami, kar bo 
komisijsko preverjeno pred odo. 
britvUo posojila. 

7. Izid n a t e č a j a bo objavljen na 
oglasni deski O b L O B r e ž i c e in 
Kmunalne banke B r e ž i c e , prosilci 
pa bodo obveščeni tudi pismeno v 
roku 30 dni - po izidu n a t e č a j a . 
Prednost pri n a t e č a j u imajo vojaški 
vojni Invalidi, udeleženci N O V ter 
prosilci, k i nudijo n a j b o l j š e pogo-
ie glede lastne udeležbe, obrestne 
mere, rokov o d p l a č e v a n j a in roka 
d o k o n č a n j a zgradbe 

Brežice , 11. maja 1961 
Sklad za zidanje stanovanjskih 

hiš o b č i n e B r e ž i c e 

Od 22. do 27. maja bo v 
metliški občini flur»rografira-
nje prebivalcev, starih nad 10 
let. Fluorografiranje bosta iz
vrševali dve ekipi z Golnika 
v vseh večjih krajih občine, 
tako da se ga bodo mogli ne
moteno udeležita prav vsi. 

Da bo izvedba potekala čim 
hitreje, bodo za dobro pripra
vo preskrbele krajevne organi
zacije SZDL in organizacije 
RK. Vsak, ki se mora udele-

Fičko se je prevrni! 
Osmega maja ob 1.30 se Je pri 

nadvozu v Kromovem prevrnil Fiat 
600 S-24542. ki ga je upravljal A n 
ton Obrč iz Novega mesta. Fiat, ki 
Je vozil proti Novemu mestu, Je 
zaradi velike brzine na ovinku za
neslo s ceste. Prevrnil se je na 
desno stran. Pr i nesreči nI bil nih
če p o š k o d o v a n , materialna škoda 
pa znaša 160.000 din. 

Avtobus in motorno 
kolo trčila 

Dne 14. maja ob 15.30 sta trči la 
na cesti med Leskovcem v pr i V i d -
m u . K r š k e m in Belim bregom mo
torno kolo ln avtobus S-B20. Zale
tela sta se na ovinku pri Leskovcu. 
Pri nesreč i je bil motorist laže po
škodovan , na motornem kolesu je 
bilo škodtf za 50.000. na avtobusu 
pa za 5000 dinarjev. 

žita fluorografiranja bo dobil 
prsebno povabilo. ObLO Met
lika je sprejel odlok, po kate
rem bo kaznovan vsak ne. 
upravičen izostanek -, kaznijo 
10.000 dinarjev. 

-

Ob priložnosti bodo or
ganizirali v večjih krajih 
zdravstvenu predavanja o tu
berkulozi, o njenem zdravlje
nju in o preprečevanju obole
losti. Predava! bo dr. Smrcč-
nik iz Novega mesta in doma
či zdravniki. 

Podobno fluorografiranje je 
bilo pred dvema letoma in je 
bilo zelo ken-istno, ker so od
krili več tjrimcrov bolezni, da 
so jih potem lahko pravočas
no zdravili. 

Q Z a letošnji sejem tekstila ln 
tekstilnih strojev v Leskovcu, k i 
bo od 15. do 23. julija letos, se Je 
prijavilo že 182 d o m a č i h ln 32 ino
zemskih razstavljavcev . M e d prL. 
javljencl je 10 podjetij, k i se bodo 
sejma letos prvič udeležila. 

ES Na preteklem novosadskem ve-
lesejmu, na katerem Je razstavlja
lo čez 2000 razstavljavcev, so p r i 
kazali dosežke d o m a č e industrije 
kmetijskih strojev. T u d i tuja pod
jetja so razstavila nekaj novosti. 
Razen tena ie bilo med našimi i n 
tujimi podjetji sklenjenih v e č po
godb Nasplošno so na?a podjetja 
dosegla zadovoljiv komercialni 
uspeh. 
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Voda, polna zdravja... 
—V Dolenjskih Toplicah bo

do zgradili odprt bazen! — ta 
Vest je leta 1958 kakor blisk 
preletela naš okraj . Mnogi vne
t i kopalci in nedeljski turisti 
So si oddahnili i n takoj začeli 
Kovati načrte o topli vodi in 
<jsvežu]oč? kopeli ter o izletih 
v" prelepo okolico Dolenjskih 
Toplic. 22. avgusta 1959 so se 
prvi kopalci namočili v novem 

bazenu — v e l i k i pridobitvi za 
dolenjski turizem. Najprej av
tomobilska cesta, nato bazen 
i n kmalu nato še asfaltirana 
cesta Novo mesto — Dolenjske 
Toplice, so pomenili hiter tu
ristični razvoj. 

Zdaj je okoli bazena še vse 
tiho. n i veselega živžava, sme
ha, vreščanja in šumenja vode. 
Zdravilišče pa je pripravljeno, 
le sončna pripeka je še po
trebna. Vs i prostori zdravilišča 
so sveže prebeljeni, preple-
skane so vse ograje i n opaži, 
stezice po sprehajališčih so po
sute z novim peskom, vrtnarji 
so že posadili cvetje po gredi
cah, da, celo papige, okoli ka
terih se radi mude obiskovalci, 
že ščebetajo v kletki . 

Ustrezimo najprej radoved
n i m kopalcem in pokramljaj-
mo o odprtem bazenu. Lani so 
ee mnogi gnetli okoli prodaj
nega pulta P r i bazenu, ko so 
kupovali prigrizek in pijačo. 
Letos bo to boljše urejeno. V 
6enci dreves ob bazenu bodo 
lačni kopalci lahko kupi l i to
plo malico, na rešetkah bodo erčali čevapčiči in ražnjići in 

di za pijačo bodo prišli laže 
fia vrsto. 

Še ena novost se obeta v ba
zenu, svda le. če bo dovolj 
denarja. Že lani je bilo slišati 
govorice o čistilni napravi (fi l
tru) za bazen. Gotovo b i bilo 
najboljše, če b i jo b i l i zgradili 
Že takrat ko so delali bazen, 
toda na žalost sta zanj potreb
na vodovod in elektrika, oboje
ga pa takrat še n i bilo. Zdaj 
sta ta dva pogoja že ustvarje
na, toda čistilna naprava bo 
veljala blizu 8 mili jonov d i 
narjev. Z a zdravilišče je to 
precejšen znesek, saj so po
trebe na vseh področjih velike, 
vzdrževanje številnih objektov 
pa n i . majhna stvar. Čistilna 
naprava je gospodarsko po
treben objekt. Doslej so morali 
vodo vsak teden 1 krat popol
noma premenjati. na ta račun 
pa je b i l bazen vsak ponede
ljek zaprt. To pomeni seveda 
precejšnjo izgubo. Čistilna na
prava bi vodo v bazenu neneh
no obračala, izplakovala odvis
no, onesnaženo vodo, vzdrževa
la v bazenu čistočo in ustvar
jala higiensko mnogo ugodnej
še pogoje za kopalce. Režijski 
stroški vzdrževanja bazena bi 
se znatno zmanjšali, uprava 
zdravilišča pa bi bila rešena 
mnogih odvečnih skrbi . Nešte
to korakov so že naredili , pa 
sredstev žal še niso uspeli do
bit i . 

Kratek sprehod vas bo pre
pričal, da je zdravilišče en sam 
cvetoč vrt. V Dolenjskih Topl i 
cah vas bo neprijetno zbodla 
v oči le neregulirana struga 
Sušice. Lan i je Vodna skup
nost Dolenjske pričela z deli , 
pa žal tudi prenehala. Obisko
valci , posebej oni. k i se v zdra
vilišču zadrže dlje časa, se iz-
preha.iajo po ulicah naselja in 
in delajo krajše izlete v oko
lico. Gotovo j i m takšne po
manjkljivost; ne uidejo. M n o 
ge hiše so lepo prebeljene, 
okenski okvir j i sveže prebar
vani, na oknih cveto rože, ogra
je so urejene, pločniki in pi - o-
stori pred hišami lepo pomete
n i . Pa tudi izjeme so. Nepre-
beljene hiše. zaprašene šipe go
tovo niso kaj vreden prispevek 
Topličanov k turističnemu raz-

B 2e nekaj č a s a je v Dolenjskih 
Toplicah prometni t e č a j , k i ga 
obiskuje 70 ljudi. Seznanjajo se s 
prometnimi predpisi, znaki in po
slušajo predavanja, Ja&o doseči 
nemoten cestni promet. T e č a j bo
do ponovili, ker je za varnost ve
liko zanimanje. 

voju njihovega naselja. K sre
či so to le posamezni primeri , 
pa vendar, tudi te bo treba od
pravit i . T u d i o perišču bo treba 
razmišljati i n ga zgraditi na 
primernem prostoru, da ne bo 
vsakdo pral perila, kjer mu je 
pač najbliže. 

K a k o je z načrti za bodoči 
razvoj zdravilišča? Zelo obsež
ni so. potrebnih bo še precej 

zahteval znatna sredstva, ven
dar pa bi hkrat i pomenil naj
bolj ekonomično in tudi do
končno rešitev, n i b i l osvojen. 
Vzrok so bi la kot povsod tudi 
tukaj sredstva. Se letos bo 
zdravilišče pričelo reševati te 
težave z nadzidavo stavbe K o 
pališkega doma. V novih prosto
rih bodo uredil ; tudi sodoben 
terapevtski i n laboratorijski 

Obisk v zdravilišču Dolenjske Toplice 

sredstev, preden bodo uresni
čeni. Imeli so že pripravl jen 
zelo dober idejni načrt za z i 
davo stavbe, k i b i povezala 
Kopališki dom z Zdraviliškim 
domom. To b i bi la najboljša 
rešitev, saj bi vsak kopalec, k i 
ie na zdravljenju, lahko prišel 
D O kopanju v notranjem baze
nu v svojo sobo, ne da b i pre
stopil prag stavbe. Vel ika ško
da je. da načrt, k i bi sicer res 

oddelek ter zgradili dvigalo, k i 
bo povezovalo vse etaže K o p a 
liškega doma z zaprtim baze
nom. Invalidi i n ostali gostje, 
ki j im hoja po stopniščih dela 
težave, se bodo lahko na ko-
oanje in iz kopanja prepeljali 
do svojega nadstropja z d v i 
galom. Za vse kar smo na
šteli, bodo potrebovali 65 m i 
lijonov dinarjev. Precejšen del. 
'•ar 50 mili ionov ima zdravili

šče že zbranih; preostanek bo 
treba še poiskati. 

Turistična sezona se letos 
razvija nadvse ugodno. V p r a 
šanje parkirnih prostorov v 
zdravilišču je rešeno; že zdaj, 
v zgodnji sezoni, so posebno ob 
praznikih polni avtomobilov. 
Obisk je velik tudi med ted
nom, saj je Partizanski Rog 
postal pril jubljeno področje 
skupinskih i n posamičnih izle
tov, k i se vrste dan za dnem. 
Utrujeni izletniki dobe v zdra
vilišču potrebno okrepčilo. 
Mnogo bo pomenila tudi na 
novo urejena cesta čez Žužem
berk, k i bo Dolenjske Toplice 
približala turistom iz L jubl ja 
ne kar za 20 km. 

Pa kaj bi govorili , odločite 
se in se sami odpravite v to 
prijetno zdravilišče, kjer se 
boste na svoje oči prepričali, 
da je res podobno cvetočemu 
vrtu in ga boste nato še in še 
obiskovali 1 

Miloš Jakopec 

Ultimat Italijanom 
Nekaj dni pred 24. majem 1942 je poslal ko

mandant partizanskega bataljona, ki je imel svoj 
štab v bližini Dolenjskih Toplic, Martin Kos-Mar-
tinov italijanskima posadkama v CrmoSnjicah in 
Dolenjskih Toplicah pismeni ultimat, ki je zahte
val, da se posadki umakneta v toliko in toliko dneh, 
v nasprotnem primeru pa jih bo partizanska vojska 
napadla in likvidirala. Iz Crmošnjic so se Italijani 
kmalu umaknili. Okoli Dolenjskih Toplic pa so za
čele demonstrirati partizanske patrole, postavljale 
so na cestah, ki so vodile v Toplice, ovire, na Ita
lijane pa je padel tudi podnevi, če so se le kje pri
kazali, strel. Italijani niso dolgo zdržali in so se 
24. maja 1942 umaknili. Takoj po odhodu Italija
nov so prišli v vas partizani. Navdušenje je bilo 
veliko. Ljudje so prvič slišali pozdrav »Smrt fašiz
mu!« Se isti dan so organizirali partizani v Toplicah 
miting, v partizane pa je odšlo več Topličanov. V 
spomin na osvoboditev Dolenjskih Toplic in od
hoda Topličanov v partizane imajo prebivalci To-
pliške doline vsako leto 24. maja svoj krajevni 
praznik. 

NOVO V TOPLICAH 
B T e č a j za mlade prometne m i 

ličnike v Dol . Toplicah obiskuje 15 
u č e n c e v topliške osemletke. Ra^en 
rednega pouka o prometu pionirji 
poslušajo predavanja o zgodovin
ski krajevni preteklosti, kar j im 
bo pomagalo, ko bodo turistom 
razlagali krajevne znamenitosti. 
Mladi prometni miličniki bodo pr
vič nastopili v č a s u topliškega kra
jevnega praznika od 21. Uo 23. 
maja. 

13 N a zadnji seji tur is t i čnega dru
š tva v Dolenjskih Toplicah so ugo
tovili, da je treba bolj skrbeti za 
razvoj turizma v topliški dolini. 
Opozorili bodo hišne gospodarje, 
naj okna krasijo s cvetlicami. N a j -
iepše urejena stanovanja bodo pre
gledali in gospodarja primerno na
gradili. 

n 14. maja so v Dolenjskih Topli 
cah gostovali n o v o m e š k i gimnazije! 
s komedijo v treh dejanjih » J o h n 
ljubi M a r y « Normana Krasne. Ob
činstvo se je za obisk toplo zahva
lilo n o v o m e š k i m gledališčnikorn. 

H Vsako nedeljo je promet v D o 
lenjskih Toplicah zelo velik. Izlet
niki iz Ljubljane in drugih krajev 
obiskujejo partizanske postojanke, 
bolnišnice in grobišča na Rogu. 
Tudi k o p a l i š č a so v e č k r a t zasede
na. Pred kratkim so se kar trije 
avtobusi ustavili v topliški dol ini : 
v e č prosvetnih delavcev lz Mari 
bora si je ogledajo partizanske 
znamenitosti Roga. 

Drago Gregore 

K pristojnostim še denar! 
O delu Krajevnega odbora v 

Dolenjskih Toplicah nam je na 
kratko povedal predsednik od
bora Jože Pršina tole: 

— Kra jevnemu odboru razna 
pooblastila in pristojnosti ne 
pomenijo ničesar, če nima 
sredstev za njihovo uresniči
tev. Naš odbor bo letos dobil 

90.000 dinarjev, kol ikor znese 
2 odstotka od dohodnine voliv
cev, za katera so se obvezali, 
da j i h bodo plačevali. To so 
hkrati tudi vsa sredstva, k i jih 
bo dobil K O od občine. O d taks 
za vozove, kotle, konje, trte i n 
drugo bi menda tudi morali 
nekaj dobiti, a laai nismo do-

Trije ljudje - 6 milijonov 

N a p r e u r e j e n e m z d r a v i l i š k e m v r t u v T o p l i c a h je vedno pr i je tno ; k d o r k o l i gre na Par t izanski R o g 
ali se vrača iz t e m n i h r o š k i h host, ne more tu m i m o , ne da b i sedel i n si o d d a h n i l v pr i je tni senci 

Pekarija v Dolenjskih Toplicah 
je prav takšen pekarski obrat, 
kot jlb je pri nas na podeželju 
mnogo In vendar Je v njej nekaj 
posebnega. V t u r i s t i č n e m središču 
posluje, potrebe po kruhu ln pe
civu so velike posebno v poletni 
sezoni, saj v treh poletnih mese
cih ustvarijo kar 60 odst. vsega 
letnega prometa. D v a peka, k i 
delata v proizvodnji, ln ena pro
dajalka narede vsako leto kar za 
C milijonov 200 tisoč dinarjev 
prometa. Podjetje ima tako velik 
poslovni sklad, da posluje v ce
loti z lastnimi obratnimi sredstvi. 
K e r so potrebe po kruhu vedno 

v e č j e , saj se turizem zelo hitro 
•razvija, resno r a z m i š l j a j o o obno-

Uspehi, načrti in težave »BORA« 
Pred letom dni je bilo slišati v 

privatnih razgovorih in na marsi
katerem sestanku, da odhajajo 
čevl jar j i podjetja >Bor« v Dolenj
skih Toplicah na delo v druga 
industrijska podjetja. Kvalif ic i ra
ni čevl jar j i se zaposlujejo na ne
kvalificiranih delovnih mestih v 
industriji, predvsem pri strojih. 
K j e je vzrok? Sistemi nagrajeva
nja? Premalo strojev? 

Anton Henigman, direktor i n 
dustrije čevl jev »Bor» v Dolenj
skih Toplicah, nam je povedal: 

— Dokler nismo začel i propagi
rati nova n a č i n a nagrajevanja po 
enoti proizvoda in ekonomskih 
enotah, smo imeli v podjetju še 
star sistem nagrajevanja po nor
mi. Delavski svet podjetja ln sin
dikalna p o d r u ž n i c a sta na sejah 
ln sestankih razpravljala o na
grajevanju po novem ln ga skle
nila uvesti tudi pri nas že v za
č e t k u preteklega leta. Pokazalo 
pa se Je, da naša knjigovodska 
in r a č u n o v o d s k a služba ni sposob
na organizirati tak sistem. Tako 
delo zahteva boljše strokovnjake, 
ki pa j ih nimamo. 

Za p o m o č smo se obrnili nato 
na mariborski zavod za napredek 
proizvodnje. Prosili smo, naj nam 
pošlje strokovnjaka, k i bi nam 
pomagal izpeljati nagrajevanje 
po novem. Zavod je p o m o č ob
ljubil , potem je datum prihoda 
strokovnjaka preložil , k o n č n o pa 
poslal dopis, da imajo p r e v e č de
la in da strokovnjaka ne bo. 

Nagrajevanje po novem, se pra
vi po enoti proizvoda in eko
nomskih enotah, je pr inašalo v 
drugih podjetjih vedno v e č j e 
uspehe, delavci so vedno v e č za
služili, zato tudi pri nas nismo 
nehali razpravljati o uvedbi sti-
mulat ivnejš ih n a č i n o v nagrajeva
nja. Delavski svet je sklenil do
biti oziroma zaposliti č loveka , ki 
bi nam to izpeljal. N a razpis za 
r a č u n o v o d j o pa nismo dobili od
govorov, saj nobenega resnega 
ne, zato r a č u n o v o d j o še vedno 
i š č e m o . 

T e ž n j a po bol jšem n a č i n u na
grajevanja kljub oviram ni za
mrla. Delavski svet je sklenil, da 
bomo iz sredstev bivših trinajstih 

Plač , k i so se že nekako preži
vele, nagrajevali p r e k o r a č e n j e 
norm z 2U odstotnim dodatkom. 
Se pravi, da nekdo, k i je imel 
14.000 din osnovne plače po nor
mi, zaradi p r e k o r a č e n j a norme 
pa je zaslužil 20.000 din, dobi na 
p r e k o r a č e n j e norme (60OO dirl) še 
20 odstotkov, kar znese 1200 din. 
Ta sistem, k i smo ga uvedli v 
drugI polovici . lanskega leta in 
ga imamo še zdaj, se je pokazal 
zelo stimulativen. Proizvodnja je 
zelo porasla, pa tudi odhajanje 
delavcev iz podjetja se je zmanj
šalo. Pisarniški uslužbenci pre
jemajo m e s e č n e dodatke v višini 
odstotka p r e s e ž e n e norme celot
nega kolektiva. P o v p r e č n e plače 
so znašale v prvem polletju lani 
14.500 dinarjev, letos pa 20.140 d i 
narjev. 

Z ročno proizvednjo res ne 
bodo konkurenčni 

Naše podjetje se je razvilo iz 
obrtne delavnice. Prišli smo tako 
daleč , da bi že nekaj pomenili, 
č e bi imeli stroje ali pa da bi bi
li s stroji vsaj polovično založeni. 
Strojev iz lastnih sredstev ne mo
remo kupiti, občina pa nima de-

Za krajevni praznik partizanske 

Topliške doline 
iskreno čestitajo prebivalcem Dolenjskih Toplic, Podturna, 
Poljan, Podhoste, Meniške vasi, Sušic, Uršnih sel In vseh 
drugih vasi ter zaselkov: 

Krajevni odbor in Krajevni urad v Dolenjskih 
Toplicah - Krajevni odbor SZDL - Osnovna 
organizacija ZKS - Krajevni odbor ZB -
Vaški aktiv LMS - Krajevni odbor ZVVI -
Krajevni odbor ZR0P - Kulturno društvo 
••Maks Henigman« - Krajevni odbor RK 
- Gasilsko društvo - Društvo prijateljev 
mlfidine - TVD Partizan v Dolenjskih Topli
cah - Kegljaško društvo 

Čestitkam se toplo pridružujejo: 

Kmetijsko znrK'tjn Dolenjske Toplice, 
litdustr'ja Čevljev »BOR«, Dclenjske 
Tepli'"' - Zdravilišče Dolenjske Topli
ce - " - ; a »LOVEC« - Pekarija v 
Dolenjski!.! Toplicah 

V štirih mesecih 
že 11 milijonov več!. 

Z a prve štiri le tošnje mesece 
smo imeli plan proizvodnje 43,5 
miljonov dinarjev brutoprodukta, 
dosegli- p a smo 54,V miljpna dinar
jev. Proizvodnja je tako porasla, 
ker smo začeli proizvajati ženske 
n a t i k a č e ln m o š k e sandale ileks 
izdelave. Se v e č pa bi proizvedli, 
če bi dobili p r a v o č a s n o , se pravi 
do februarja, kakor je bilo skle
njeno s pogodbo, stroj za š i v a n j e 
podplatov, k i smo ga plačali že 
lani. Naroč i l i smo ga iz Italije 
preko uvoznika Jugoelektro lz 
Beograda. 

P r e p r i č a n i , da bomo ta stroj 
p r a v o č a s n o dobili, smo za spomla
dansko kolekcijo planirali nekaj 
fieks Izdelkov. S kupci smo skle
nili pogodbe za prodajo v e č t isoč 
teh izdelkov. Dobavni rok je bil 
strogo omejen. Stroja nismo do
bili . K a j storiti? (Se posebej kaj , 
ker tudi drugih n a r o č i l nismo 
imeli!). Pustiti odjemalce na ce
dilu? N e ! z Industrijo obutve v 
Novem mestu smo v kooperaciji 
le napravili n a r o č e n e Izdelke ln 
si zagotovili kupce tudi vnaprej. 

Se nekaj besed o bodočnost i 
podjetja. Izdelali smo petletni 
plan razvoja podjetja. Iz nJega 
ie razvidno, da bo trajalo dolgo, 
če h o č e m o priti do strojne opre
me sami. Vsako leto bi lahko k u -
nili strojev za 1 do 2 milijona di 
narjev. Cez pet let bi potem po
večali proizvodnjo iz sedanjih 136 
milijonov dinarjev na 170 milijo
nov dinarjev. Ce Pa nam bi dala 
občina 31 milijonov dinarjev po
sojila, bi v istem č a s u povečal i 
orolzvodnjo za 160 odstotkov. — 
Sedanji prostori bi nam' zadosto
vali, delavci pa bi delali nekateri 

v dveh izmenah, tako da ne bi 
zaradi strojev ostali ljudje brez 
dela. Priskrbeti bi si morali le 
v e č j a skladišča . Hkrat i bi začeli 
s specializirano proizvodnjo. 

N a zborih volivcev Je bilo veli
ko govora o združitvi n a š e g a pod
jetja in Industrije obutve Novo 
mesto. Predvideno Je bilo, da bi 
bilo skupno podjetje v St raž i . N a 
sestanku obeh kolektivov smo 
ugotovili, da Je lokacija nespre
jemljiva predvsem zaradi delav
cev, k i bi se morali voziti z N o 
vega mesta, Mirne peči in drugod 
v St ražo . Kolektiv Industrije 
obutve je pristal na preselitev iz 
sedanjih prostorov v nove, k i pa 
ne smejo biti v e č kot dva kilo
metra oddaljeni od sedanjih. To 
pa je nesprejemljivo za nas, za 
naše delavce. T a stal išča smo pri
kazali tudi na občini . D o združi
tve torej v kratkem, oziroma v 
nekaj letih, še ne bo prišlo. 

3. P. 

Najlepša točilno miza 
— K m a l u se bomo postavili z 

eno Izmed najlepših točilnih miz 
na Dolenjskem! so se pohvalili 
v gostilni - L o v e c « . N i bilo treba 
veliko poizvedovati, kar mimogre
de smo izvedeli; toč i lna miza v 
gostilni ni n a j l e p š a , torej potre
bujemo novo, Je ugotovil kolek
tiv Naroč i l i so Jo. veljala bo pa 
KJO t i sočakov . N a č r t e je Izdelal 
direktor Opremalesa v Novem 
mestu, tov. Miloš J e v š č e k . Miza 
bo Izdelana lz lesa, pločevine, 
stekla in marmorne obloge. K l e 
parska dela bo opravilo Vodo
vodno i n š t a l a t e r s k o podjetje v 
Novem mestu, k a m n o s e š k a dela 
S G P Pionir , mizarska dela pa 
Mizarstvo na Brodu. 

vi proizvodnih naprav v pekarijl . 
Te so zelo zastarele in dotrajale, 
zato morajo v poletnih mesecih, 
ko Je p o v p r a š e v a n j e po kruhu in 
pecivu n a j v e č j e , peki m o č n o po
prijeti, da zadoste vsem potre
bam. Resno r a z m i š l j a j o o mešal 
nem stroju, k i bi veliko zalegel. 
p o v e č a l proizvodnjo ln peke raz
bremenil napornega m e š a n j a te
sta. Nekaj sredstev so že zbrali, 
nekaj bo še treba najti, pa bo šlo 

Prijetna novost 
Stene zaprtega bazena v Kopa

l iškem domu so že precej dotra
jane, saj voda že dolga leta raz-
j £ d a betonsko površ ino . Razen 
tega je navzlic skrbnemu č i šče 
nju zob časa pustil na hrapavi 
površini ponekod neprijetno, tem
n e j š o barvo. Vodstvo zdravil išča 
je zato sklenilo to pomanjkljivost 
odpraviti in obložiti bazen s ke
r a m i č n i m i p loščami . 2e konec 
marca letos so pričeli z deli. Za
prti bazen sprejema zdaj v pravi 
svatovski obleki kopalce, k i Išče
jo v topliški vodi zdravja. Seveda 
tudi zravemu č loveku kopanje, ki 
je nadvse prijetno, ne škodi, saj 
je vedno boljše p r e p r e č e v a t i kot 
pa zdraviti! In še ena dobra 
s tran : bazen mnogo laže čist i jo , 
odkar je obložen s k e r a m i č n i m i 
p loščami . 

bili ničesar, ker so bila sred
stva blokirana oziroma j ih je 
zmanjkalo, letos pa bodo la 
sredstva, kolikor mj je znano, 
porabljena za kritje dolgov, ki 
j ih je napravil s*ar. odbor in 
za popravilo občinskih cest če
trtega reda. Denar, k i ga bomo 
od občine šele dobib (90.000 
din), bomo porabili za popra
vilo potov. 

Kra jevni odbor dela tudi v 
povezavi s turističnim d r u 
štvom in mu daje predvsem 
predloge, kaj naj uredi. T u r i 
stično društvo dob: denar od 
turistične takse, k, jo plaču
jejo tujci. Doslej j.- to takso 
obdržala občina ali pa zdravi
lišče, k i je z njo urejalo le 
svojo okolico, namesto ves tu
ristični kra j . Saj taksa ni bila 
zaradi tega izgubljena, ni pa se 
porabila po pravilni poti in po 
l in i j i samoupravljanja. Na ra 
čun lanske takse bo dobilo t u 
ristično društvo od zdravilišča 
mil i jon in 200.000 dinarjev, 
vendar še niso razčiščene vse 
podrobnosti okol i tega denarja. 
S temi sredstvi bo društvo ure
dilo spodnji park, nekaj de
narja pa bodo porabili za pro
spekte, reklamo in drugo. 

Z a ureditev vsaj najnujnej
ših komunalni potreb bi nam 
občina že morala dati sredstva. 
Naš kraj je letoviški in ga obi 
skujejo tujci. Kra jevni odbor 
zdaj pristojnosti ima, sredstev 
pa ne. 

Topliška dolina vabi 
Množične organizacije ZB NOB in SZDL, Dol. Toplico, 

vabijo na 9. krajevni praznik partizanske Topliške doline, k i 
bo 24. maja 1961. 

S p o r e d : 
21. maja: dan telesne kulture gornje doline Krke. Sodelu

jejo T V D Partizan Dol. Toplice, Straža In Žužemberk. — 
Ob 9. uri otvoritev tekmovanja. Tek članov na grob talcev 
v Vavto vas in tek članic v Podhosto. Nato sledi celodnevno 
tekmovanje v atletiki. — Ob 14. uri Parada TVD Partizan 
Dol. Toplice, Straža in Žužemberk s sodelovanjem godbe Svo
bode iz Straže. — Ob 15. uri Slavnostna akademija v pro
svetnem domu. — Ob 16. uri Akademija T V D Partizan Dol. 
Toplice, Straža in Žužemberk v prosvetnem domu, Dol. Toplice. 
— Po akademiji prosta zabava na Invalidskem vrtu v Dol. 
Toplicah. Igra priznani kvintet. 

23. maja: zvečer bodo zagoreli kresovi. 
24. maja: ob 18. uri slavnostna seja, nato polaganje vencev; 

ob 19. uri glasbeni večer osnovne šole Dol. Toplice v prosvet
nem domu Dol. Toplice. 

25. maja: praznovanje dneva mladosti. Ob 17. uri gostova
nje osnovne šole Soteska s »SNEGULClCO« v prosvetnem domu 
Dol. Toplice. 

28. maja: ob 9. url sprejem kolektiva »SAVAc iz Kranja v 
Podturnu, nato kulturni program. Po programu obisk znameni
tih krajev iz NOB na Rogu. Ob 14. urt prosta zabava pri Ga
silskem domu v Podturnu. 

Zadrugo bo upravljalo 116 ljudi 
Kmetijska zadruga v Dolenjskih Toplicah, ki obsega tudi področje prejšnjih zadrug v Straži in 
Uršnih selih, bo imela letos približno 320 milijonov din prometa, upravlja pa s 3500ha zemlje in 

3960 ha gozdov 

P r i z o r e c k iz » B O R O V I H « 
d e l a v n i c 

bira l i razna semena i td . Za vse 
to bodo porabil i letos 3,3 m i l i 
jone dinarjev. Zadruga bo 
predvidoma dobila v upravl ja
nje še 260 ha gozda pr i Uršnih 
selih. Ta gozd je v glavnem i z 
sekan i n pravzaprav ni ne gozd 
ne pašnik. 60 odstotkov teh po
vršin bo zadruga pogozdila. 
ostalo pa bo spremenila v paš
nike. Dobra stran pod upravo 
topliške zadruge je, da imajo 
zelo bogat naravni prirastek. 

Tudi s strojnim parkom je 
zadruga zdaj prilično bogata. 
Imajo 5 traktorjev, kombajn 
in več strojev ter priključkov. 
Sedanja vrednost strojev za
druge je 30 milijonov dinarjev. 
Vsa osnovna sredstva zadruge 
so vredna okoli 90 mili jonov 
dinarjev. 

V zadrugi je stalno zaposle
nih 78 l judi . 80 odstotkov za-
ooslenih je plačanih po različ
nih spodbudnih načinih, v 
kratkem pa nameravajo preiti 
na stimulativneiše načine na
grajevanja rudi v trgovini, od
kupu in drugod, kjer so bi l i 
olačani še nn ure Povorečna 
olača zaposlenega ie okoli 
"»0 000 dinarjev. 

lože Prime 

narja. Ljudje so zbežali od nas 
In še beže, ker je pri nas delo še 
vedno r o č n o . Oe h o č e pri nas de
lavec v e č zaslužiti , mora samo hi
treje delati, se pravi spraviti iz 
sebe v e č energije. Drugje delavci 
upravljajo s stroji. Tako delo je 
laže , bolj donosno In tam bolje 
Izkoriščajo stroje, ne ljudi. Zara
di pomanjkanja strojev ne more
mo proizvajati tisto, ker se na tr
gu dobro proda - trgovska pod
jetja zahtevajo lep izdelok z niz
ko ceno — ampak tisto, kar zmo
remo napraviti z našimi rokami 
To pa zahteva veliko truda, zaslu
žek pa je majhen. Doslej smo še 
vedno pogodili okus trgovine in 
potrošnika . Zalog nismo imeli 
Mori pa nas strah, da bomo z na
šo r o č n o proizvodnjo zaostali ln 
da bomo n e k o n k u r e n č n l . 

Pred kratkim s m 0 obiskali 
kmetijsko zadrugo v Dolenj
skih Toplicah. Z upravnikom 
Jožetom Pelkom srno se pogo
voril i o njeni novi organizacij
ski ureditvi, njeni proizvodnji 
ter delu. 

Združena kmetijska zadruga 
Dolenjske Toplice obsega tudi 
ozemlje bivših zadrug Straža 
n Uršna sela. Zdaj spada pod 
upravo zadruge 3960 ha gozdov 
in okoli 3500 ha ostalih zem
ljišč. 

Kmeti jska zadruga se deli na 
posCstvo. gozdarsko enoto i n 
splošni sektor (strojni odsek, 
odkupi, trgovina, kooperacije 
itd.)' ter žago. ki bo predvido
ma priključena gozdarski eno
ti. Po področjih se deli zadru
ga na 3 poslovne enote: Uršna 
sela. Straža in Dolenjske To-
olice. 

Zadrugo vodi 50 članski za
družni svet. ki ie. bil izvoljen 
ored kratkim, in U člansk 5 

upravni odbor. Vsa tri področ
ja bodo dobila svoje področne 
zadružne svete, ki jih po prn-. 
vi l ih zadruge imenuje zadružn 
svet K Z vendar bodo imeno
vali člane področnih zadružnih 
svetov na predlog zadružnikov. 
Gozdarska enota, lastno po

sestvo i n splošni sektor bodo 
imeli še vsak svoj upravni od
bor. K o bodo izvoljeni vsi t i 
organi, bo v upravljanju za
druge sodelovalo 116 l judi , od 
tega 45 odstotkov iz delovnega 
kolektiva zadruge. 

Proizvodne enote bodo imele 
svoje programe dela i n svoje 
načine nagrajevanja. Programe 
imajo že pripravljene, nagraje
vanje pa urejajo. 

Kmeti jska zadruga bo imela 
letos predvidoma 320 mili jonov 
dinarjev prometa ali 45 m i l i 
ionov dinarjev letno, zadruga 
oa se bo razvijala v živinorej
sko in sadjarsko smer. 

Posestvo kmetijske zadruge 
sestavljajo tri ekonomije. Vsa
ko vodi tehnik. Posestvo ob
sega 132 ha, od tega 51 ha njiv. 
76 ha travnikov, 4 ha pašnikov 
in 0,44 ha vinogradov. Na njem 
redijo zdai 84 glav živine, do 
konca leta pa se bo število glav 
-koro podvojilo Vsa zemlja, 
njive in travniki ie namenje
na živinoreji. Letos bo znašala 
oroizvodnja na posestvu 30 mi-
'ijonov dinarjev V naslednjih 
^etih letih bo posestvo imelo 
*e 480 ha zemlje in redilo bo 
385 glav živine. Hleve bodo 
gradili na področju bivše K Z 

Straža (že letos za 100 glav), 
pr i Toplicah za plemensko ži
vino, na Gornj ih Sušicah pa za 
D l e m e n s k o in pitano. 

Na področju Straže se bo v 
naslednjih letih kmetijstvo 
razvijalo v živinorejsko smer. 
V Jurkj vasi nameravajo zasa
d i t i še nadaljnja 2,5 ha s hme
ljem, d a bo sušilnica polno iz 
koriščena. Področje Toplic i n 
okolice bo vzrejno m l e č n i ra
jon. Sadjarstvo in živinoreja 
Pa bosta g l a v n i panogi " a pod
r o č j u bivše kmetijske zadruge 
Uršna sela. 

Gozdarski odsek je b i l usta
novljen p r i zadrugi letos 1. 
aprila. Za gozdove, ki smo j ih 
doslej samo izkoriščali, bodo 
poslej skrbele zadruge. Letoš
nji p l a n nege in vzdrževanja 
gozdov na področju zadruge 
Dolenjske Toplice je zelo obši
ren. Tako bodo očistili 120 ha 
gozda, obželi p a skoro 8 ha. 
Obrezali in zakoličili bodo 3 ha 
kostanja. 2.5 ha pa pogozdili. 
V planu imajo še vzdrževanje 
7200 kvadratnih metrov proti-
oožarnega pasu in več ptičjih 
valilnic. Pred divjadjo morajo 
zaščiti pogozdeni zeleni bor 
Vzgojil i bodo. razne sadike, no-



" rsbanjci so praznovali slovesno 
/ ponedeljek, 15. maja, so tre-
aJ£tkJ občani .slovesno proslavili 

jcinski praznik. Trebnje je pri-
tkalo o b č a n e in goste v zastavah 

i cvetju. 2e zjutraj so se začeli 
jirati občani na trgu, kjer so po-
luša.li godbo iz z v o č n i k o v , na 
.riščih, kjer so gledali atletska in 
ruga tekmovanja šolar jev , in v 
larem trgu, od koder bo krenil v 
rebnje slavnostni sprevod. 
Nekaj po deveti uri dopoldne Je 

>ila v kino dvorani slavnostna se_ 
a, k i so se je udeležili razen dru
gih gostov in odbornikov občinske-
;a ljudskega odbora Trebnje še 
larodni heroj in ljudski poslanec 
i'ranc Krese-Coban, ljudska po
slanka inž. Vilma P i r k o v i č , pred
sednik O b L O Novo mesto Ludvik 
•Jolob, polkovnik J L A V i d J e r i č , 
nekdanji komandant Cankarjeve 
brigade, ki je 15. maja 1944 zavzela 
Trebnje. 

Po slavnostni seji se je začel 
•-prevod, v katerem so korakali 
gasilci, lovci, taborniki, pionirji, 

pionirke v narodnih no&ah in dru 
gi. Podjetja so prikazala svoje pro 
izvode, nekatera pa tudi proizvod 
njo. Za zakl juček pa se je pelja;. 
daljša vrsta motornih vozil, k i sj 
jih upravljali člani avto-mo!' 
druš tva . 

Sledilo je slavnostno zborovanji 
na katerem sta govorila prcdsecl 
nik d o m a č e g a O b L O Ciril Bukove« 
in ljudska poslanka inž. Vilma Pir-
kovičeva. Tovar iš Bukovec je go
voril o N O B ter gospodarskih 
uspehih občine in načrt ih za bo_' 
doee. Inž. Vi lma P i r k o v i č se Je 
najdlje zadržala pri novem gospo
darskem sistemu, v katerem bo 
vsak državl jan imel interes, da 
bolje gospodari. 

Po zborovanju je sledil kulturni 
program, v katerem so nastopili 
združeni pevski zbori vseh osnov
nih šol občine , recitacijska skupi
na trebanjske osemletke in godba 
kulturno-prosvetnega d r u š t v a Jo
sip J u r č i č iz Trebnjega. Sledila je 
prosta zabava. 

FRANCE ArtlHALOVGAN: ^ 
'hO. • • • • m 

Na Sljemenu je gorel partizanski 
ogenj 

Mladinci na krajih naše slavne zgodovine 
V petek, 12. maja, je bilo na cesti proti 

postaji v Bršlinu že zgodaj nad vse živo. Bli-
ta tri sto dijakov srednje ekonomske šole, 
učiteljišča, administrativne šole in gimnazije 
se je s profesorji odpravilo na proslavo na 
Rog. Do Straže so se potegnili z vlakom, na
prej pa peš. V isto smer so se ta dan odpravili 
tudi učenci osnovnih šol Vavta vas in Do
lenjske Toplice. Tudi iz Črnomlja so prispeli 
s kamionom dijaki gimnazije. Mladini Dolenj
ske pa se je ta dan pridružilo tudi nad 500 
Študentov Strojne fakultete iz Ljubljane, ki 
so se prav tako skupno s svojimi profesorji 
udeležili mladinske proslave ob 20-letnici na
še ljudske revolucije na Rogu. 

Vsa ta mladež se je zbrala okoli tribune 
na Bazi 20, kjer jo je pozdravil sekretar 
okrajnega komiteja ZKS Franc Pirkovič. Več 
kot tisoč udeležencem tega slavja je tovariš 
Pirkovič govoril o junaškem boju naših na
rodov v času narodno osvobodilnega boja ln 
ljudske revolucije ter o povojni graditvi so
cialističnega gospodarstva in družbe. Ravna
telj Dolenjskega muzeja profesor Janko Jarc 
pa je opisal nastanek, razvoj in pomen par
tizanskih postojank na Rogu. 

V kulturnem delu slavja jc sodeloval znani 
moški pevski zbor primorskih študentov 
»•Vinko Vodopivec« iz Ljubljane, ki jo zapel 
več borbenih pesmi. Nastopili so tudi reci-
tatorji. Vsako točko programa kot tudi govor 
tovariša Pirkoviča in Jarca so udeleženci po
zdravili z navdušenim ploskanjem. 

Sledila je ustanovitev III. mladinske de
lovne brigade Strojne fakultete, ki bo šla 
na gradnjo avtomobilske ceste Bratstva in 
enotnosti. Ob prevzemu zastave iz rok pohor
skega borca Borisa Cižmeka-Bora (brigada 
namreč nosi ime pohorskih junakov) je ko
mandant brigade obljubil v imenu vseh, da 
bodo mladini vedno vzgled svetli liki junakov 
narodno osvobodilnega boja. Slavje je zaklju
čil brigadirski pozdrav ustanovljene mladin
ske brigade: trikratni hura! 

Udeleženci mladinske proslave na Rogu. 
ki so prispeli iz Ljubljane, so se zatem odpe
ljali na ogled Dolenjskih Toplic, Novega me
sta, Otočca in Šmarjeških Toplic. Dijaki no
vomeških šol pa so obiskali še bolnišnico in 
partizansko grobišče v Jelendolu in se zvečer 
sicer utrujeni, vendar zadovoljni vrnili 
domov. 

Sekcija kluba dolenjskih viso-
košolcev, ki študirajo v Zagre
bu, je v soboto na Sljemenu pri 
Zagrebu priredila partizanski 
miting. Na mitingu je govoril 
organizacijski sekretar okrajne
ga komiteja Z K v Novem mestu 
inž. Jože Legan. O doživljajih 
v NOB je študentom pripovedo
val prvoborec Lojze Colarič iz 
Krškega. Študentje so ob tej 
priložnosti prejeli klubske iz
kaznice. 

Partizanski ogenj je prižgal 
tovariš Legan. Ko je govoril o 
velikem prispevku izobražencev 
v revoluciji, je poudaril, da pr i 
čakujemo od mladine prav tako 
požrtvovalnost, kot so jo imeli 
borci v NOB. Prvoborec tovariš 
Lojze Colarič pa je, ko je go
voril o težkih dneh revolucije, 
naglasil, da je sodelovanje med 
Slovenci in Hrvati tradicional
no, kar se je še celo odrazilo v 
okupacijskih letih. 

ZA TELEVIZOR: 395.947 dinarjev! 
K doslej znani vsoti je med

tem prispeval še Avgust Zamida 
iz Občic pri Dol. Toplicah 5.000 
dinarjev. S tem je akcija za
ključena. 

Kakor smo poročali že zad
njič, bomo točen obračun o po
rabi denarja predložil; takoj, ko 
bo urejeno ozvočenje 4 ležalnic 
na pljučnem' oddelku, kar je 
zdaj v teku. Vsem, k i so v tej 
plemeniti akciji sodelovali, po
novno sporočamo o velikem za
dovoljstvu, k i ga imajo bolniki 

Mladina pred velikim praznikom 
Samo še nekaj dni nas loči od velikega praznika mladine, 

od tradicionalnega praznovanja rojstnega dneva maršala Tita. 
Spet bodo mladi s cvetjem in pesmijo slavili srečo svoje po
mladi; spet bomo videli neštete vrline našega mladega rodu, 
zrasle iz želja vseh tistih borcev, ki so v revoluciji z življenji 
zapečatili ljubezen do svobode. Mladina ceni njihove žrtve; 
seme, ki so ga posejali, daje bogate sadove. Mladi z deli svojih 
rok in z vedno živo pripravljenostjo za uresničitev vseh nalog, 
ki jih jim bo socialistična skupnost še zaupala, potrjujejo, da 
so vredni nosilci velikih pridobitev socialistične revolucije. 

šega okraja in v vseh mladin
skih aktivih. Marsikje se pri 
pravljajo v aktivih na izlete v 
spominske kraje. S sporedi, ki 

j ih pripravljajo, bodo razvese
l i l i sebe in l judi , katere name
ravalo obiskati. 

Slavko Doki 

na pljučnem oddelku s televizij
skimi oddajami. »Naših bolni
kov kar ni mogoče odtrgati od 
sporeda . . .« nam je v torek do
poldne omenil primarij dr. Ivo 
Smrcčnik, ko je potrdil, da je 
sprejem na novem televizorju 
odličen in da vlada na oddelku 
^arad] tega zares veliko vese
lje med vsemi bolniki. To vese
lje, ki dviga razpoloženje med 
bolniki in j im tako pomaga pri 
hitrejšem poteku sicer dolgo
trajnega zdravljenja na oddel
ku, pa je hkrati največje zado
ščenje vsem tovarišem in tova-
rišicam, k i so prispevali denar 
za nakup televizorja in radij
skega sprejemnika. 

Ko bereš knjige, se po
govarjaš z najboljšimi ljud
mi vseh časov. 

DESCARTES 

Vse mladinske prireditve v 
okraju kažejo letos, da se je 
mladina zavestno vključila v 
praznovanje 20-letnice revolu
cije jugoslovanskih narodov. 
Čeprav dajejo mladi posebno 
močan poudarek prav 25. ma
ju — dnevu mladosti, nam šte
vilne prireditve potrjujejo, da 
se mladina spominja tudi zgo
dovinskih dnevov bližnje pre
teklosti. S proslavami, pohodi 
in izleti, s prireditvami in na 
druge načine se mladina sezna
nja z revolucijo, k i je sama ni 
doživela, spoznava pa jo po 
6ledovih, k i nam j ih je prine
sla narodnoosvobodilna borba 
in povojna graditev. Teh do
kazov ne manjka nikjer v do
movini, prav mladina pa je 
poklicana, da prenaša tradicije 
slavne borbe na poznejše ro
dove. 

Vsak dan smo priča, kako 
manjše in večje skupine kot 
posamezniki obiskujejo parti
zanske kraje in prizorišča slav
nih dogodkov. Obiski niso več 
vezani samo na razne obletni
ce, razen tega pa so tudi ved
no pogostnejši. 

V vseh občinskih središčih 
bodo te dni povorke mladosti, 
k i bodo pokazale dejavnost 

mladine na vseh njenih pod
ročjih. Povorke bodo pred za
ključnimi tekmovanji v naj
različnejših športnih, kultur
nih, glasbenih nastopih in po
dobno. Na številnih športnih 
igriščih bo te dni živahno kot 
že dolgo ne; 25. maj bo praz
nik novih vel ikih uspehov mla
dine našega okraja. 

Ka j pripravlja n. pr. mladi
na novomeške občine? 

24. maja bodo priredili v Novem 
mestu taborni ogenj. Za kulturni 
spored ob ognju bodo poskrbeli 
pripadniki J L A , šolska ln delavska 
mladina. T a v e č e r bodo zagoreli 
ognji tudi povsod drugod po no
v o m e š k e m okraju, mladinski akti
vi pa bodo ob njih zarajall. 

25. maja, se pravi prihodnji če t r 
tek, bo ob 8. uri dopoldne povorkn 
mladosti skozi Novo mesto. Ob 0. 
uri bo skupna prireditev za pri
padnike J L A in za mladino v B r š 
linu, po sporedu pa bo ogled mu
zeja J L A . O b 15. uri bo lahkoatlet-
skl miting na stadionu Bralstva in 
enotnosti. Hkrati bodo na L o k i 
Športne tekme v odbojki, malem 
nogometu ln k o š a r k i . Ob 18. uri bo 

( z a k l j u č n a mladinska prireditev s 
'plesom ln razdelitvijo priznanj. Ta 

dan se bodo pomerili tudi novo
meški taborniki s pripadniki J L A 
v orientacijskem teku l n postavlja
nju š o t o r o v . V izložbah novome
ških trgovin bodo razstavljene sli
ke o dejavnosti mladine novome
ške občine. 

Podobne programe priprav
ljajo tudi v drugih občinah na-

Predzadnji petek jc 21 udeleženk tečaja za dokvalifikacijo kuharic obratov družbene prehrane iz 
vseh predelov okraja po enomesečnem teoretič nem in praktičnem delu uspešno zaključilo s\,oje 
šolanje. Gostovale so v prostorih Kmetijske šole na Grmu, gostoljubje pa jim je ponudil tudi 
otroški vrtec v Kandiji. Tečaj je priredil Zavod za napredek gospodinjstva, ki tiho in vztrajno 

nadaljuje svoje vzgojno delo 

»vti sem bil malo veiji — takrat smo bili v taborišču 
v Hermsdorfu — so me poslali na delo v tovarno. Nekoč me 
je neki fant iz Krške vasi poučil, kako bi se lahko odtegnil 
delu. Povedal mi je, da pri taborišču raste posebna zel, iz 
katere je treba stisniti sok in ga skupaj z zeliščem privezati 
na nogo. 

Tako sem tudi storil. Zjutraj, ko sem odvil obvezo, je 
bila koža na nogi sicer malo nabrekla, a premalo, da mi ne 
bi bilo treba na delo. V tovarni sem nato hodil skrivaj na 
barako, da bi videi, kako napreduje moja roprnija. Do večera 
je zrasel velik mehur, ki me je za štrinajst dni osvobodil 
dela. 

Skrivnosti nisem mogel obdržati zase. Bal sem se pa Ie, 
da bo kdo kaj izblebetal. 

* 
Pravcata radost je zajela taborišče, ko smo zvedeli za 

poročilo, ki so ga v nekaj besedah prinesli nemški časniki, 
da namreč nemška VVermacht bije boj »mit den Banditen in 
Slouenien«. S tem priznanjem so nam sami Nemci razodeli 
narodnoosvobodilno gibanje v domovini. To je v nas budilo 
še trdnejšo vero v skorajšnjo vrnitev domov. 

Iz striegauskega taborišča se najbolj spominjam, kako 
smo večkrat na vozičku vozili dobrote krajsfirerjevi ženi v 
Freiburgu. To jc bila njegova zakonita žena, sicer pa je 
imel več cip na vseh koncih in krajih. Vsakih štirinajst dni 
ali še pogosteje ji je poslal zvrhan voziček živil — sladkorja, 
moke, čokolade in še drugih dobrot. Čeprav smo vedeli, da 
gre to na račun naših že tako in tako skopo odmerjenih obro
kov živil, smo se otroci na neki način veselili, takih voženj. 
Na pot smo namreč dobili suho hrano, nekoliko izdatnejšo 
od kolerabe v taborišču. Vrh tega pa smo se zunaj tabo
riščnih zidov čutili svobodnejše. Na poti smo vselej sanja
rili o tem, kako čudovito bi bilo, če bi smeli odpreti zaboje 
in se do sitega najesti. Toda to so bile samo pobožne želje. 

Ko je Hitler napovedal totalno vojno, je kot delovno silo 
mobiliziral tudi ženske. V oddelek, kjer sem delal, je prišla 
žena visokega esesovskega oficirja, ki se ji ni ljubilo delati. 
Čeprav je vedno rada poudarjala visoki položaj svojega 
moža, ki se ji jc javljal z vzhodne fronte, mu vseeno ni bila 
zvesta. Že prve dni po prihodu v" tovarno se je spečala 
z električarskim mojstrom. Da bi jo imel stalno pri roki, je 
izposloval, da je delala kot njegova pomočnica. Tako sta 
večkrat lahko zavila v zaklonišče, s pretvezo, da je treba 
popraviti električno inštalacijo. 

Nekoč so me Nemci v tovarni vprašali, kako sem prispel 
v Nemčijo. Ko sem jim povedal, da so nas Nemci preselili, 
so se jeli zanimati: 

»Kako, aH po kazni?« 
Skušal sem jim dopovedati, da so nas preselili kar čez 

noč, ne da bi nam povedali zakaj. Več kot to jim takrat 
nisem smel niti znal povedati. 

»To je nemogoče,« so se delali plemenite. »Nemci ne 
počenjajo takih reči.« 

Prcddclavcc pa je zamahnil z roko: 
»Najbrž ste bili sami partizani.« 
Tisto leto so močno skrajšali učno dobo vajencev. Drug 

za drugim so odhajali mladi Nemci, še skoro otroci, na 
fronto. Čedalje pogosteje so delavci stikali glave, kadar je 
prispela vest, da je padel fant, ki je še pred meseci delal 
v tovarni. 

»Ali si slišal?« so drug drugega spraševali, »Hans jo 
padel.« • 

»Hans?« se kdo ni mogel spomniti imena. 
»Tisti vendar, ki je delal v livarni« 
. A, Hans. Da, da, se ga že spominjam. Tisti dolgin?« 
»Da, da, on.« 
Tako je bilo vsak dan. Pogovori o stanju na fronti, vesti 

o padlih, novi upi na zmago, godrnjanje zaradi znižanja 
živilskih obrokov, razmišljanje o racionalizacijah, da bi si 
priborili Hitlerjevo odlikovanje in le kdaj pa kdaj kak dvom, 
pa še ta izražen previdno, tipajoče. 

V Striegauu je del taborišča predstavljal nekak ne
botičnik. Nanj so se nekoč povzpeli slovenski fantje, izse
ljenci, da bi zapeli. Lepa, občutna, ponosna pesem se je 
razlegala daleč po mestu. Staro in mlado je stalo na dvo
rišču in zamaknjeno prisluhnilo. Naj zabiti Nemci slišijo, 
smo mislili sami pri sebi, slovensko pesem, pesem ponosnega 
naroda! To je bil odgovor na njihova zaničevanja, češ da 
smo ciganska rasa, ušivci, banda. 

Krajsfircr je začuda sprva mirno prenašal petje na vrhu 
nebotičnika, ker najbrž ni razumel, kaj nam jc takrat po
menila pesem. Celo tedaj, ko so fantje zapeli »Od Urala do 
Triglava« se ni zdrznil, ker ni razumel pesmi. A nekega dnir 
mu je bilo kar na lepem dovolj petja in jc fante spodil z ne
botičnika. Najbrž se mu je začelo svitati, da petje ne pomeni 
radosti nad življenjem v taborišču, temveč kljubovanje, 
vero v samega sebe — v skorajšnjo vrnitev. 

»Jaz bom pilot. . .« 
11. maja je bila v novome

škem Domu J L A majhna slo
vesnost, s katero je b i l zakl ju
čen »Mesec poklicnega usmer
janja«, v novomeški občini. V 
domu se je že ob desetih /.bra
la mladina novomeških osem
letk. Po uvodni pesmi je govo
ril predsednik zavoda za zapo
slovanje delavcev tovariš Jože 
Plavc, k i je opisal pomen m 
namen koristne akcije, k i naj 
bi mladini pomagala do p r i 
mernega poklica. 

Letos bo z novomeških 
osemletk odšlo precej mladih 
l judi , k i sloj ' jo pred odločitvi
jo: kam pa sedaj? V mesecu 
poklicnega usmerjanja mladi 
ne v razne poklice se je mla
dina že odločila: eni bodo šli 
v gimnazijo, drugi v industr i 
jo, nekateri pa bodo ostali do
ma na kmetih. O tem so govo
ri le tudi naloge, ki so j ih učen
ci pisali v mesecu poklicnega 
usmerjanja. Nekateri gledajo 
v prihodnost z zaupani em. 
drugi j i spet ne verjamejo 
Dolžnost starejših pa je. da 
mladini pni tem pomagajo 
Starši naj upoštevajo želje 
svojih otrek, j im svetujejo in 
se z njim posvetujejo. »Dokler 
je človek mlad, hoče vse. kar 
v i d i . Zdaj sem že toliko pa
meten, da vem. k3i me veseli. 
Jaz b~rn r i ' " t ! . je kratko za
ključil v svoll nalogi utonec 
8. razreda. 

Sicer pa b<xlo marsikomu 

poklic narekovale okoliščine. 
Nič se nd treba bati, časa je 
dovolj, le volje bo treba. T a 
pa je v vsaikem poklicu odlo
čilna. 

Po zborni recitaciji, ko so 
učenci odpeli nekaj zborovskih 
pesmii, in po končanih ritmič
nih vajah so bi l i učenci, ki so 
napisali najboljše naloge o i z 
b i r i poklica, nagrajeni. O -
drasli so se prepričali, da mla
dina ve, kaj hoče, zato naj si 
tudi sama izbere svoj poklic. 

Zveza borcev iz Semiča 
obvešča 

V zadnjič objavljeno sporoči
lo Krajevnega odbora ZB iz 
Semiča se je vrinila neljuba na
paka: številka tekočega računa 
organizacije nj 606-16/656-39, 
temveč: 606-15/656-39, kar naj 
upoštevajo vsi, k i bodo nakazo
vali denarne prispevke za spo
menik NOV v Semiču. 

H Se tetos bodo v Ruml začeli 
graditi tovarno gumijastih regene-
ratov. Na leto bo izdelala 5P00 ton 
regenerntov za Izdelavo gume. ra-
7en tega pa bo predelovala avto
mobilske gume. v podjetju, za 
grarinio katerega bodo vložili 1.445 
milijarde dinarjev, bo zaposlenih 
IfiO delavcev. 

B Kolektiv tovarne Famos Je 
/.nižal cene svojim motorjem za 
7 odstotkov. Novi ekonomski in
strumenti podjetju o m o g o č a j o , da 
bo za 25 odstotkov povečalo pro
izvodnjo, za 45 odst. čisti dohodek 
in za okrog 70 odstotkov sklade. 

Cankarievci so osvobodili Trebnje 
Maja 1944. je sovražnik še enkrat 

poskušal vzpostaviti zvezo z novome
ško i n l jubljansko postojanko. Zato je 
začel postavljati nova oporišča v 
M i r n i peči, Trebnjem itd. B i lo je ta
koj jasno, kaj hoče. Naše vodstvo se
veda ni moglo dovoliti Nemcem in 
belim, da se ugnezdijo ob glavni c e 
sti i n progi med Ljubl jano in Novim 
mestom. Na ta način bi bilo naše 
osvobojeno ozemlje na Dolenjskem 
razdeljeno na dva dela in tako b i b i 
la naša borbena dejavnost zelo otež-
kočena. 

Komaj je mini lo nekaj dni . odkar 
so se zatekli belogardisti v Trebnje. 
Sovražni oddelek je štel okoli 300 
mož. Z največjo naglico so se utrje
vali , ker j ih je bilo strah, da j ih na-
pademo prej, ko se bodo utrdi l i . Po
stavili so več bunkerjev na Pavlino-
vem hribu in okoli pokopališča. Št 

Piše Vid Jerič, polkjvnik JLA 

posebej so zavarovali vse dohode \ 
samo postojanko iz smeri Štefana in 
Starega trga. Ob Temenici in prog 1 

so prav tako postavili več bunker
jev, da bi se zaščitili iz smeri stareg;. 
trebanjskega gradu in gozda v oko
lici grada. Poleg tega so se ogradil-
še z bodečo žico. Nanjo so na več 
mestih obesili konzervne škatle. dR 
bi bil i obveščeni, če bi kdo prišel do 
žične ograje. V zvoniku so imeli po
dnevi opazovalnico s težko strojnico 
ki je večkrat streljala proti gozdi', 
in okoliškim vasem. V oddelku je bi
lo tudi nekaj Nemcev, verjetno z na
logo, da dajejo navodila belim. 

Cankarjeva brigada je dobila na
logo, naj i z doline K r k e krone na po

ložaje Stehanje vasi, Babne gore, 
Krušnega vrha in Male v a s i Stab 
brigade se je ustavil v Stehanji vasi. 
Naša naloga je bila, da preprečimo 
vsako premikanje sovražnika proti 
L jubl jani . To nam seveda ni delalo 
posebnih težav, saj se ni nihče upal 
izven postojanke, če so začutili, da 
smo v bližini. Zvedeli smo, da j ih je 
tudi v sami postojanki strah i n da 
pričakujejo naš napad. Brigada je 
bila takrat zelo dobro oborožena in 
tudi številčno dokaj krepka, saj je 
imela okoli 700 borcev. Sestavljena 
je bi la iz štirih bataljonov in štabnih 
oddelkov. Imeli smo 36 lahkih. 12 
težkih strojnic in 8 metalcev min 
Ostali borci so bi l i oboroženi s pu
škami in z brzostrelkami. To je bila 
za tisti čas vsekakor odlična oboro 
žitev. Borbena morala je bila na vi
šku. 

Nekega popoldneva nas je obiska 
komandant 15. divizije 'ov. Fran: 
Kočevar-Ciril. Ob prihodu se ie za
nimal za vse podrobnosti o postojan 
ki v Trebnjem. Na vsa njegova vpra 
5anja smo mu odeovorili tako. kako' 
imo b i l i obveščeni od naših obvešče 
valcev. Ko se je seznanil z vsemi po 
drobnosimi. nam je dal nalogo. d;> 
oosto.janko v Trebnjem napademo ir 
uničimo. V tej okolici smo se naha 
iali zelo malo časa. zato tudi msm-
vedeli, če okoli postojanke gradil ' 
bunkerje, kar bi bil dokaz, da m 
slijo ostati. To je bilo kasnele tuo 
'elo odločilno pri napadu. Priprav' 1 

'.a akcijo so potcka'p v lenem ms 
skem popoldnevu. Vse enote so dob ; 

le svoje naloge in ob mraku že bi l ' 
oripravliene za odhod Bombaši s' 
pripravil i večjo količino ročnih bom v 

za napad na sovražnika. 

Pozno ponoči so enote krenile po 
svojih poteh proti cil ju akcije. P r v i 
in drugi bataljon s štabom brigade 
sta kreni la na pot in v zgodnjih ju
tranjih urah prišla v popolni tišini 
v bližino žičnih ovir okoli postojanke. 
P r v i bataljon je imel nalogo, da na
pade Pavlinov hrib in ga čim hitreje 
zavzame. Drugi bataljon je imel na
logo zavzeti vzpetino nad pokopali
ščem. Tretji bataljon se je približa! 
staremu gradu in zasedel položaje na 
robu gozda v bližini gradu. Četrti ba
taljon se je v is'em času približal po
ložajem na zahodnem koncu Treb
njega. V istem času se je tudi kor-
pusna artilerija postavila na položa
je. Le-ta je imela nalogo, da nam po 
prvih mogoče neuspelih napadih p r i 
skoči na pomoč. Tako je bilo vse p r i -
oravljeno. Borci so čakali na znal-; 
'. raketo, da napadejo z vseh strani. 

Okoli druge ure je bi la izstreljena 
•aketa in borci so se zagnali z vso 
vnemo v napad, da zavzamejo belo 
gnezdo. Kakor eden so vžgali po so
vražniku. Ko so v naletu naleteli na 
;.ične ov:re in utrjene bunkerje, so 
se zmedli. V poročilih, kj so j ih po-
il jali vsi podrejeni štabi, so izražali 

iomneve. da je sovražnik zelo močno 
ntrjen. V enotah je zavladalo neza-
lovoljstvo. Zgodilo se je. da smo bili 
namesto belih iznenadim mi. Ker 
i a pre.i n'smo mogli. sm<> se umakni l ' 
na izhodiščne torke, da nočaknmo. 
la artilerija razruši važne objekte. 
~\o smo se umikali , se le na vzhodu 
'•" začelo porajati jutro. Koma smo 
'••>.kalv. da SP zdani, ker bi na ta način 
»rtilerci laže obstreljevali postojan
ko. 

Kmalu nato so začele padati prve 
iranate na Trebnje. Ponovili smo ju-
•;š. toda brez uspeha. Na žičnih ovi

rah je bilo več borcev ranjenih. Zo
pet nismo uspeli. Moral i smo se 
umakniti na stare položaje. A r t i l e r i 
ja je začela ponovno obstreljevati, 
sedaj samo vzpetino s pokopališčem 
in Pavlinov hrib. Po krajšem obstre
ljevanju sta prvi in drugi bataljon 
jurišala na sovražnikove položaje, 
toda tudi sedaj brez uspeha. Vsa 
stvar se je začela vse bolj in bolj za
pletati, tako da smo se bali , da na
pad ne bo uspel. Iz štaba divizi je 
smo dobili ponovno nalogo, da se 
Trebnje mora zavzeti in da je to na
log Glavnega štaba Slovenije. B i l i 
smo v zelo težavnem položaju. Kako 
to. da Cankarjevcem to pot ne bo 
uspelo, ko je pod njihovo železno 
pestjo padlo že toliko utrdb. Da bi 
se nam zataknilo ravno pri Treb
njem, pa res ne bomo dovol i l i ! Take 
in podobne misli so rojile po glavi 
slehernemu Cankarjevcu. 

Dan se je nagibal k večeru, 1. in 2. 
bataljon sta se pripravljala 'za nočni 
napad. Pripravi l i smo grupe bornba-
šev za naskok na bunkerje. V nočnih 
urah se je raz\'nel srdit boj. Izvrše
nih je bilo več zaporednih jurišev. 
toda brez uspeha V naslednjem juri 
šu sta se še posebej izkazala koman
dant bataljona M-rko Rebzel m po-
litkomi.s?r Mišo Stonko Nabrala sta 
si ročnih bomb in šla v juriš z osta
l i m i bomha:* drugega bataljona. Zo 
v prvem sikoku so zavzel' bunker in 
utrjeno tršo. Ti dve točki sta zapirali 
not od Pekla v Trebnje Prvi uspeh 
Cankarjevrev je bil tu, tod.-i do konč
ne zmace je bilo še presneto dnloč. 
Cela noč je notekla v srditih borbah 
in i ' jrših Ime-H smo ve? -anipnih. 
'oda do"V"?Snl rezitj'att sr fc>'li zelo 
maihni 

(Konec r>- :*--tni<*) 
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Kultura naj bo last ljudstva 
Na prvih mestih: mladi igralci iz Artič, Novega mesta in Brežic 

Zmagoslav Jeraj: P O M L A D (1961) 

Presenečenje v Črnomlju 
Na republiški reviji ansamblov zabavne glasbe nas bodo zastopali STEB 
iz Brestanice, duet Može-Repar z Dvora in ansambel 6 ČRNIH iz Črnomlja 

V nedeljo je bilo v Črnomlju 
zelo živahno. 2e dopoldne so 
udeleženci okrajne revije an
samblov zabavne glasbe prire
di l i nastop za mladino. Popol
dne ob 15 uri je član okrajnega 
sveta Svobod ing. Branko Pe-
ternel v polni dvorani D L P po
zdravil v gostoljubni Beli kraj i 
ni ansamble in pevce in veliko 
število gostov iz Ljubljane, No
vega mesta in Zasavja, med ka
terimi je bi l tudi predsednik 
OLO Novo mesto tovariš Niko 
Belopavlovič. 

Na reviji so nastopili: ansam
bel »6 CRNIH« iz Črnomlja pod 
vodstvom Mihe Schweigerja, 
»Mladinski kvintet« iz Brežic, k i 
ga vodi Ivan Kajs, sekstet »Ve
seli vandrovčki« iz Bukošek pri 

• Brežicah pod vodstvom Vladi-
mirja Medveška, »Kvintet bra
tov Lopatičev« iz , Boršta pri 
Cerkljah pod vodstvom Vinka 
Lopatica, ansambel »STEB« iz 
Brestanice pod vodstvom Mata 
Zakonjška, kvintet »TIKI« iz 
Krmelja, k i ga vodi Marijan 
Slapšak, ansambel »Bohorski 
fantje«, k i ga vodi Sveto Grilc, 
in »Zabavni ansambel Svobode« 
iz Sevnice pod vodstvom Vik
torja Krenčiča. Poleg ansamblov 
je nastopil še instrumentalni 
duet harmonika-flavta (Franci 
Može, star 12 let, in Vladko 
Repar, star 10 let) z Dvora pri 
Žužemberku in harmonikaš S i l 
vester Mihelčič iz Metlike. Peli 
so: duet Zora Celar in Martin 
Rozman z Mirne, duet Danica 
Deržič in Vladimir Medvešek iz 
Bukoška pri Brežicah, duet A n i 
ca Glogovšek in Jože Butkovič 
iz Brestanice in mlada pevka 
Polonca Mohor iz Sevnice. 

Revija je v celoti zelo uspela, 

kar je še posebej poudaril pred
sednik žirije — znani sklada
telj prof. Blaž Arnlč iz Ljublja
ne. Tudi po izvirnosti je revija 
presenetila. Skladbe mladih av
torjev, k i so bile nekatere prvič 
javno izvajane na reviji, so do
živele pri poslušalcih in glasbe
nih strokovnjakih lep sprejem: 
Franca Biataniča »Po bizeljski 
cesti«, Alfonza Lopatica »Po
zdrav iz Boršta«, Franca Možeta 
»Ob Krki«, Staneta Slapška 
»Spomin na september«, Silve
stra Mihelčiča »Sedem kavalir-
jev«; najbolj pa je navdušila 
Mata Zakonjška »Koketa«. Od 
pevcev sta dosegla izredno lep 
uspeh in navdušeno priznanje 
Zora Celar in Martin Rozman, 
ki bosta nastopila tudi na tele
vizi j i . Prav tako bo nastopil na 
televiziji 11-letni Silvester Lo
patic iz Boršta, k i za svoja leta 
virtuozno obvlada trobento. Od-

1 je bi l tudi ansambel Svo-
e iz Sevnice. 

Žirija je med instrumentalni
mi ansambli, k i bodo nastopili 
na republiški reviji ansamblov 
zabavne glasbe v Kopru 24. in 
25. junija, izbrala: ansambel 
»STEB« iz Brestanice, instru
mentalni duet Može-Repar z 
Dvora in ansambel »6 CRNIH« 
iz Črnomlja. 

Z uspehom smo zadovoljni. 
Nastop nas je prepričal, da bodo 
ansambli in pevci vložili v bo
doče še vič truda za svojo kva
litetno rast. Prvi korak na tej 
poti je velik in pomemben. Tudi 
občinski svet Svobod in PD v 
Črnomlju je odlično izpolnil 
svojo nalogo in poskrbel nasto
pajočim in gostom lep sprejem 
in prijetno bivanje v prijazni 
Beli krajini, čeprav je imel za 
to le nekaj dni časa. 

Zaključena je tudi dramska revija 
v Vidmu-Krškem 

V ponedeljek zvečer je bila v 
dvorani SVOBODE na Vidmu 
zadnja predstava okrajne dram
ske revije. Nastopili so Igralci 
Svobode iz Brestanice z Maug-
hamovo dramo SVETI PLA
MEN. BiH so vreden naslednik 
igralske družine s Senovega. Z 
daljšim nagovorom je zaključil 
prvo okrajno dramsko revijo to
variš Matko Matjan. Toplo se je 
zahvalil Igralcem s Senovega, iz 
Brežic, Črnomlja, Loke, Novega 
mesta, Metlike in Brestanice in 
domačinom — organizatorjem 
revije. — Strokovna komisija, 
ki je ocenjevala nastopajoča 

društva na okrajni reviji, bo 
poročala v našem listu prihodnji 
teden; tu naj omenimo le izjavo 
o gostovanju SVOBODE »Dušan 
Jereb« iz Novega mesta: 

»Njihova igra — igrali so psi
hološko Hamiltonovo dramo 
PLINSKA LUC — je bila tako 
dovršena in prepričevalna, da 
smo imeli vtis, da so pred nami 
poklicni igralci. Zato upraviče
no pričakujemo, da bo republi
ški dramski sosvet uvrstil to 
odlično Igralsko družino v vrsto 
tistih družin, ki bodo nastopile 
na republiški dramski reviji 
amaterskih gledališč v Zagorju.« 

V četrtek, 11. maja, je bila v 
Sevnici zaključena predstava 
okrajne mladinske dramske re
vije. Na odru so se v tednu dni 
zvrstile skupine iz Sevnice, 
Blance, Vidma-Krškega, Artič, 
Črnomlja, Brežic in Novega 
mesta. Strokovna komisija je 
mladinsko dramsko revijo raz
delila na pionirske in mladinske 
skupine, s čimer je bilo ocenje
vanje objektivnejše in lažje. 
Vse predstave so bile dokaj do
bro pripravljene in izdelane; 
obisk je bil na splošno dober, 
slabši pa na zadnji predstavi. 
Zaključne predstave se je ned 
drugimi udeležil tudi predsed
nik okrajnega sosveta za dra
matiko Matko Matjan. Strokov
no komisijo so sestavljali ves 
čas revije Sonja Kolšek iz Sev
nice, Slavica Zorko iz Brežic in 
Franc Molan iz Sevnice. 

Takoj po zaključni predstavi 
je komisija ocenila vse skupine 
in sklenila, da objavi za javnost 
samo prva mesta v obeh gru
pah. V pioniski skupini je zma
gala skupina iz Artič z igrico 
KEKEC; dosegla je 71 točk od 
75 možnih. Tako je v pionirski 
skupina zmagala občina Brežice. 

K E K E C je dobil največ točk 
zato, ker je bila predstava režij
sko zelo izdelana; igralci so b i 
l i povsem prepričljivi in so svo
jo osnovno nalogo v celoti opra
vi l i , pri čemer brez nekaterih 
pomanjkljivosti seveda ni šlo 
Scena je bila dovršena v celoti. 
Tipi so bil i originalni glede na 
karakterne lastnosti oseb. V 
skupini so igrali samo pionirji, 
ki so lepo odigrali tudi vloge 
odraslih. Posebno sta se odliko
vala Kosobrin, Bedanec in še 
nekateri. Tekst j im je tekel 
gladko, jezikovno izražanje pa 
je bilo pobarvano s krajevnim 
dialektom. Skupina je dosegla 
tudi dobro sodelovanje z gle
dalci. 

Druge skupine slede zmago
valcem takole: 

MAČEHA IN P A S T O R K A — 
osnovna šola iz Sevnice, J A N 
K O IN M E T K A — osnovna šola 
z Blance, P O G U M N I TONČEK 
— osnovna šola, Videm-Krško, 
in IZLET — osnovna šola lz 
Črnomlja. 

V mladinski skupini je dose
gla prvo mesto dramska skupi
na učiteljišča iz Novcda mesta 
z Igro MUZA NA MANSARDI 
v režiji prof. Toneta Trdana. 
Skupina je dobila 71 točk od 75 , 
možnih. Prvo mesto je dobila 

Taka ocena nastopa novome
ških igralcev na Vidmu je pač 
lepo priznanje o tem in drugih 
gostujočih družinah pa bomo 
več poročali prihodnjič. 

zaradi režijsko dobro izdelane 
igre, moderne in zelo učinkovite 
scene in doslednega jezikovnega 
izražanja. Pripomniti pa je tre
ba, da sta bil i vlogi Mirka in 
Justine le premalo prepričljivi 
glede na njuni nalogi in karak
ter. Skupina je dobila takoj stik 
z gledalci in ga tudi ohranila do 
konca igre. 

V razgovoru po predstavi so 
nastopajoči učiteljiščniki poka
zali izredno zanimanje za dra
matiko; kaže, da bodo dobri 
kulturno prosvetni delavci kot 
učitelji na vasi in v mestih. 

Druga je bila v mladinski 
skupini gimnazija iz Brežic; 
uprizorila je prvo dejanje igre 
VČERAJ P O P O L D N E in dve 
sliki iz 2 U P A N O V E M I C K E . 
Posebno je treba pohvaliti iz
delano jezikovno izražanje in 
prepričljivo igro v prvem delu 
nastopa. 

Revija je v celoti dobro uspe
la. Dosegli smo njen namen: 

zbližanje občin in njihovih 
dramskih skupin, vključevanje 
mladih v dramske sekcije, 
množično sodelovanje.in plodno 
izmenjavo izkušenj. Bilo je pre
cej koristnih posvetov, kjer 
smo odkrili mnogo skupnih pro
blemov; reševali jih bomo v na
šem nadaljnjem delu. Potrebni 
so nam razni seminarji (za mla
de režiserje, za scenariste, ma-
skerje in pod.). Težave nam de
la razsvetljava in pomanjkanje 
prepotrebnih rekvizitov. Pereča 
je v celoti slaba opremljenost 
skoraj vseh naših odrov. \ 

Z revijo smo potrdili, da 
opravljajo prostovoljni kulturni 
ustvarjalci—amaterji plemenito 
delo. Upamo, da smo med dru
gim s tem delom zbudili med 
delovnimi ljudmi večje zanima
nje za delo amaterskih gledališč 
in da bodo volivci prek ljudskih 
odborov pokazali tudi večje za
nimanje za probleme društev 
pri dodeljevanju prepotrebnih 

sredstev. Vemo, da v celoti še 
ne bomo dosegli razumevanja; 
mnogi ljudje namreč še ne 
spremljajo našega dela Več po
moči smo pričakovali od sindi
katov. Upamo, da so odraslim 
ljudem otroci povedali, da so 
videli v teh dneh v Sevnici ve
liko lepega in plemenitega. 

Posebno zahvalo zaslužijo vsi 
režiserji in igralci za požrtvo
valno in nesebično delo! Ob n j i 
hovem delu smo znova spoznali, 
da so nam take revije še po
trebne, saj bogato dopolnjujejo 
našo splošno kulturno dejav
nost V okraju, kjer si vsi tako 
zelo prizadevamo za nadaljnji 
napredek gospodarstva, morajo 
iti tudi vsa prizadevanja za k u l 
turno rast množic v korak s ho
tenji za naše večje blagostanje. 
Uspela revija mladih igralcev 
nam je to hkrati z revijami v 
Vidmu-Krškem. Črnomlju in 
Novem mestu znova potrdila. 

Franc Molan 
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Dohodek za kakovost in delo 
9. maja je bil v prostorih Izobraže

valnega centra v Novem mestu eno
dnevni seminar (za prosvetne delavce, 
predsednike občinskih svek>v za pro-
sveto in kulturo, predsednike upravnih 
odborov za šolske sklade pri O b L O in 
predstavnike političnih organizacij), na 
katerem je član republiškega Izvršnega 
sveta in predsednik republiškega Sveta 
za prosveto i n kulturo tovariš Vlado 
Majhen obrazložil nekatere spremembe 
in novosti v upravljanju jn finansiranju 
šol, o katerih so razpravljali na marče-
vem zasedanju Ljudske skupščine L R 
Slovenije. O potrebi, da moramo te 
spremembe in novosti uvesti in j ih za
četi izvajati tudi v novomeškem okraju, 
je govorila podpredsednica O L O k i v a r i -
Šica V i l m a Pirkovič in poudarila, da bo 
novi zakon o vzdrževanju šolstva moral 
najti plodna tla predvsem na nekaterih 
manj razvitih področjih. 

Bistvo novega zakona, k i je v skladu 
s temeljnim zakonom o finansiranju šol
stva, je v tem, je naglasil predsednik 
Majhen, da se počasi odpravlja prora-
Cunsko-administrativno finansiranje ln 
uvaja nov sistem vzdrževanja šol in 
d'.\:.;:>.enih skladov za šolstvo po načelih 
novega načina delitve dohodka. Sole kot 
samostojne družbene ustanove se bodo 
morale obvezati, da bodo za sredstva 
oziroma dohodek, k i ga bodo prejemale 
iz sklada, opravile določeno vzgojno in 
izobraževalno delo. Sklad bo torej f inan-
siral učer^e, kakovost dela jn uspehe pri 
de lu . 1<!" «ti bodo odpravljena sfara me
r i l a za p.ačni sistem prosvetnega kadra 
i n določena nova. S tem se prosvetni 
delavec iz državnega uradnika spremi
nja v družbenega delavca, k i bo preje
mal osebne dohodke po kakovosti svo
jega dela. Način, kako bodo deli l i oseb
ne dohodke učiteljskega kadra, bodo šol
ski kolektivi in šolski odbori prilagodili 
svojim pogojem in bodo za to iskali 
tudi iz povsem svojskega merila. 

Novi zakon o finansiranju šolstva do
loča tako obliko skladov za vzdrževanje 
šol, ki bo odvisna predvsem od gospo
darskih organizacij in komune v celoti, 
k a r se je izkazalo že doslej, hkrati pa 
zagotavlja, da bodo imeli občinski skladi . 
za šolstvo vir , k i bo neprestano nara
ščal. Seveda bi kakršnakoli izoliranost 
šole od ekonomskega jn družbeno-poli-
tičnega življenja slabila njeno ma'erial-
no osnovo ter zmanjševala stopnjo sa
mostojnosti šole. Šola se mora kot druž
bena vzgojna in izobraževalna ustanova 
neprestano vključevati v samoupravni 
mehanizem do'f?f-ne kemune, k čemur 
bo pomaga!«? sam upravl janje na šolah. ea tudi samo učno osebje, k i bo moralo 

Iti v neprestanem stiku z družbenim 

dogajanjem. 
Iz sklada za šolstvo bodo sredstva po

sameznim šolam del i l i na osnovi meri l , 
k i j ih bodo morali še določiti. Predlaga
n i sta bi l i dve m e r i l i : amortizacija in 
kategorizacija šoL V p r v i vrsti gre za k>, 
da bi na neki način zmanjšali razlike 
med šolami, zlasti v materialu in drugi 
opremi. V ta namen naj b i posebne ko
misije vse šole v določeni komuni naj
prej pregledale in določile odstotek 
amortizacije, k i bi b i l prvo objektivno 
merilo za delitev šolskega sklada. Nada
l je bi bilo potrebno šole kategorizirati, s 
' "mer bi dobili drugo objektivno merilo. 
Razumlj ivo je, da bi b i l na ta način 
doseženi kriteri j samo odskok k nadalj
njemu objektivnemu razdeljevanju do
hodka šolam, vendar osnova za prvo de
litev, kajti če bi se izkazalo, da so posa
mezne šole od prve delitve pokazale 
znatno razvojno pot. bi dobile še sred
stva iz dodatnega sklada oziroma rezer
ve. To bi bila tudi spodbuda vsem šo
lam, da bi čimprej dosegle oziroma pre
segle okraino raven, če že ne republiške. 

Tovarišica podpredsednica V i l m a 
Pirkovič je potem orisala stanje šolstva 
v novomeškem okraju. Poudarila je, da 
se zadnja leta šole znatno koncentrirajo 
v večjih središčih (na primer v Krškem, 
Trebnjem itd.), kjer j ih obiskuje okrog 
50 odstotkov' vseh otrok, 50 odstotkov 
vseh učencev pa še nima kakovostnega 
pouka. Precejšen problem predstavljajo 
nerazvite šole, zlasti na podeželju, in bi 
jih morali odpraviti , namesto teh pa 
"ustanavljati osemletke; na to pot so že 
'-irišli v'krški občini, k jer je 38 odstotkov 
•"iol osemletk, in v brežiški občini, kjer 
imajo 36 odstotkov šol osemletk. N a 
sploh je v Spodnjem Posavju šolska 
mreža bolj razvita kot drugod v okraju, 
zlasti če jo primerjamo s črnomaljsko 
občino, kjer je šolstvo najmanj razvito. 

Predlog, naj b i zaostale šole ukinjal i 
in ustanavljali osemletke, je sicer na 
mestu, vendar se ob tem poraja vrsta 
novih problemov, na primer : kako pre
skrbeti učencem dober prevoz do šole? 
Pametno bi se bi lo treba pogovoriti tudi 
o združevanju šibkejših šol z močnejši
mi, torej matičnimi Šolami, k i imajo ve
l iko več pogojev za razvoj kot eno ali 
-ivooddelčne šole. 

Letošnji proračun investicij za šol
stvo znaša 287 mili jonov dinarjev, kar 
ie glede na potrebe mnogo premalo. Tu
di smo doslej premalo skrbeli za novo
gradnje in popravila šolskih poslopij, 
saj še vedno ni pop-avlienih nekaj Šol. 
ki- so bile požgane med vojno. Zdaj jf 
na v.s^h šolah v novomeškem okraju 422 
učilnic, petletni plan pa razen 1.5 m i l i 
jarde dinarjev (potrebno 2.3 milijarde) 

investici j za dvig šolstva predvideva 102 
učilnici več, kot j i h imamo letos. Seveda 
to še ne bo dovolj, doseči je treba repu
bliško povprečje. Vendar bo zelo težko 
nadoknaditi, česar za šolstvo nismo sto
r i l i v preteklem obdobju. Prav b i bilo, 
da bi si p r i tem pomagale tudi šole sa
me, k i bi z združevanjem sredstev v 
skupen sklad nabrale 845 mili jonov d i 
narjev in omogočile najmanj razvit im 
ustanovam, da na osnovi posojila iz 
skupnega sklada ustvarijo, česar bi z 
lastnimi dohodki iz sklada za šolstvo 
pr i O b L O ne mogle. Razen tega b i bilo 
potrebno pridobiti prebivalstvo, da po
maga pr i reševanju skupnih naporov 
(nove gradnje in adaptacije), saj je v ne
katerih komunah že prispevalo znaten 
del sredstev. 

Precej vzrokov za zaostajanje šolstva 
v novomeškem okraju je tudi v stalnem 
odtekanju kadrov v druge okraje, če
prav je bilo na šolah pred kra tk im okoli 
35 odstotkov več učiteljskih moči kot 
pred leti. Se vedno- pa manjka v tre
banjski občini 40 odstotkov učiteljskega 
kadra, v črnomaljski 32 odstotkov in 
najmanj v brežiški občini (11 odstotkov). 
Sicer pa smo prej zapisali, da je šolstvo 
prav v Spodnjem Posavju najbolj raz
vito. Vse premalo je mlajšega kadra ; od 
celotnega števila učiteljev je le 29 od
stotkov pripravnikov, za najnujnejše 
potrebe pa bi j i h morali dobiti še 228, 
predvsem štipendiste. Računati moramo 
tudi na vedno večje število učencev-
predvsem na osemletkah. Ce hočemo do
bit i učitelje, bomo moral i podeliti več 
Štipendij, predvsem pa, kar je dolgoletni 
problem v okraju sploh, prosvetnemu 
kadru preskrbeti stanovanja. 

Neurejene razmere na šolah, pomanj
kanje učnega osebja itd. povzročajo k r -
nitev predmetnika. Tudi nadurno in ho
norarno delo bo moralo odpasti, saj- so 
ponekod na račun kakovosti pouka ne
kateri učitelji kar tekmovali , kdo bo 
imel ve* nadur in več zaslužil, tudi dva
krat toliko, kot sicer prejema mesečne 
olače. Novi zakon bo tako kampanjsko 
poučevanje odpravil- saj bo osnovno 
merilo za prejemanje osebnih dohodkov 
kakovost pouka. 

Z novim zakonom stopa šolstvo v 
novo obdobje, zlasti na področju finan
ciranja in samoupravljanja. Uvel iav l ja -
nje novega načina vzdrževanja šol ne 
*x> lahko in preprosto. Na nerazumeva
nje bo naletelo pri vseh, k i so vajeni, 
da so se šole vzdrževale iz ororačunov. 
Upravni odbori sk'adov za šolstvo, šol
ski odbori i n šolski kolektivi pa bodo 
morali preudarno noiskati merila za ob
jektivno delitev dohodkov šolam in pro
svetnim delavcem. I. Z. 

najtopleje zahvaljuje vsem, ki so v 
minulem obdobju z njo poslovno, 
strokovno ali kakp drugače so
delovali in ji izkazovali svoje 
zaupanje. — t o sodelovanje in 
zaupanje želimo ohraniti tudi? v 
prihodhje, da" bi namjbilo orno-
gočeno kar najbolj vsestransko, 
solidno in pravočasno oskrbovati 
nase kmetijstvo in gbzdarstvjo-ž 
vsem potrebnim reprodukcijskim 
materialom. stroji, napravami, 
umetnimi gnojili, sredstvi za 
varstvo rastlin in rezervnimi deii. 
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V sodobno pisarno sposobnega 

človeka! Ravnatelj Administrativne šole v Novem mestu, prof. Karel 
M a m , nam je poslal daljši sestavek o sodobni vzgoji administra
tivnega kadra. O reorganizaciji, k i zadeva tudi n o v o m e š k o admi
nistrativno šolo, objavljamo iz sestavka izvleček in glavne na
vedbe profesorja Marna. 

Izkušnje absolventov admini
strativnih šol, ankete dijakinj , od
govori njihovih s t a r š e v , šolskih 
odborov i n delodajalcev, k i pre
sojajo vrednost šole po znanju 
praktlkantov, so nas temeljito po
učili, da administrativna šola v 
dveh letih ne more dati strokov
njaka, k i bi bil kos vsem nalogam 
v sodobni pisarni. Učni n a č r t ln 
učbeniki so bili marsikje nepra
vilno sestavljeni, včas ih preskopl. 
včas ih preobsežni , kar Je nareko
valo temeljite spremembe, k i naj 
poleg strokovnih predmetov upo
š t e v a j o pouk srbohrvatskega in tu
jih Jezikov, š-e bolj pa slovenskega, 
saj zavzemajo nekateri absolventi 
administrativnih šol v pisarni zelo 
v a ž n e položaje , in v e č k r a t niso 
kos odgovornosti in tudi ne svo
jemu delu. Reformirana šola mora 
torej p r i p o m o č i k vzgoji ln izob
razbi sposobnega kadra in hkrati 
pomagati napredku sodobnega pi
s a r n i š k e g a poslovanja v uradih, 
podjetjih in drugih organizacijah. 

Po 8 sestankih, ki smo Jih imeli 
na ljubljanski administrativni šoli 
(udeležili so se ga tudi predstav
niki okrajev in gospodarstva), smo 
v zvezi z reformo pouka na admi
nistrativni šoli sklenili : 

Administrativna šola bo imela 
dve stopnji, na katerih bo traja) 

pouk dve loti. Prva stopnja bo 
usposobila absolvente za pisarni
ške stenografe (zapisovanje naro
čil referentov na stenogram, spo
roči la strank, telefonska naroči la 
itd.). Opravljali bodo pisarniška 
dela, vodili notranje enote, arhiv 
in ekonomat v m a n j š i h ustanovah 
Zapisnikov absolventi prve stop
nje ne bodo sestavljali. 

Druga stopnja naj bi absolvent« 
usposobila za stenodaktilografe. 
debatne stenografe; lahko bi se
stavljali samostojne koncepte in 
bili tajniki gospodarskih organi
zacij in ustanov, vodili pisarno in 
bili referenti pravna službe. 

V z a k l j u č n e m spr ičevalu absol
ventov prve stopnje bo navedena 
njihova sposobnost. V drugo stop
njo bi sprejemali absolvente prve 
stopnje in vse. k i so si pridobili 
pisarniško znanje prve stopnje na 
drugih šolah ali v samostojni 
praksi. 

DHaki obeh stopenj po novem 
predmetniku ne bi bili več -tako 
obremenjeni s poukom, saj bi ime
li v prvem in drugem razreau prve 
stopnje po 11 prrdmetov in 36 ur 
na teden, v drugi stopnti. t. J. \ 
tretjem ln č e t r t e m razredu, pa bi 
bilo 12 predmetov ln 33 ur pouka 
aa teden. Do zdaj so dijaki admi

nistrativnih šol imeli na veden 42 
ur pouka 

Glavni poudarek novega učnega 
n a č r t a bo na pouku tujega jezika, 
šoLskl program dnine stopnje pa 
bo zajel tudi sociologijo. N a se
stankih so b i l i ' sprejeti posamezni 
predmeti. ZnačiLno je, <U učni 
načrt pove, kako Je treba pred
met učiti ln katere p r i p o m o č k e je 
treb* pri pouku uporabljati. Pri 
'.e:n, da smo se orijočili za dvo-
stopr.i š tudij , smo upoštevali tudi 
socialne činitelje , saj vsi ne bi 
mogli obiskovati pouka suri leta, 
ampak bodo lahlto dobili mesto 
v pisarni le po dveh 1 r tih. 

Zadnji s e s t a n e « v zvezi z re
formo administrativne ?ole bo Se 
ta mesec v Novem meitu. Z r.bvim 
predmetnikom in novim učnim na
č r t o m bodo administrativne sole 
začele poslovati že le tošnjo jesen. 

Caka nas še temeljita reforma 
ekonomske srednje šole. Do zdaj 
smo tam uvedli nekaj sprememb. 
Razpravljali smo o tem, da bi bila 
administrativna šola hkraU eko
nomska srednja in srednja uprav
na šola. T o bi bilo teže izvesti, 
ker je predmetnik neadn-tnLstrauv-
nlh sol popolno;:'!:' d r u g a č e n . Eko-
nomska" srednja Vila bo reformi
rana, vendar se bo njen kader 
prilagodil Axia:iJim potrebam v go
spodarstvu ln lavnih službah. 

s p o s l o v a l n i c a m a 

M A R I B O R . Meljska 5 
C E L J E . A š k e r č e v a 19 

in p r e d s t a v n i š t v o m 
v B E O G R A D U , 
Karadjordjeva ulica 71 



PRIREDITEV, KI NE GRE V POZABO 
P o r o č a l i smo ž e o letošnji naj

več j i pol i t i čno-špor tni manifesta
ciji v Sloveniji - o partizanskem 
pohodu » O B ŽICI O K U P I R A N E 
L J U B L J A N E « . Danes š e nekaj po
drobnosti, zanimivosti in rezulta
tov. 

L e t o š n j a prireditev, že peta po 
vrsti, je prekosila vse dosedanje. 
Se nikol i nI bilo zanjo toliko zani
manja i n š e nikoli nI bila udelež
ba tako m n o ž i č n a . Tokrat je te
kmovalo staro in mlado — od pio
nirjev do 65-letne partizanske ma
mice Novakove z Vrhnike . Ker pa 
se je z r a z š i r i t v i j o programa te
kmovanj (prvič je bil Izpeljan med
narodni » m a l i m a r a t o n « - tek na 
23 kilometrov od K a m n i k a do L j u 
bljane) pojavila nevarnost, d a b i 
bila na glavni dan prevelika g n e č a 
in da organizacijski aparat ne bi 
zmogel vsega izpeljati tako, kot 
bi bilo treba, so organizatorji na
pravili dobro potezo: ločili so pio
nirski del pohoda od pohoda sta
re jš ih iti tako so celotno prireditev 
izpeljali v splošno zadovoljstvo. 

P R E K O 10.000 P I O N I R J E V 
.Pionirji i n pionirke lz vse Slo

venije so tekmovali že 27. aprila -
na dan ustanovitve O F . Prijavljeno 
je bilo rekordno š t e v i l o : 2115 ekip 
z okolil0.500 Udeleženci , T a dan 
je bil p o s v e č e n le n j i m — najmlaj
š im. 

P o p r i č a k o v a n j u je nastopilo 
n a j v e č ekip 12 ljubljanskih Sol, 
precej ekip p a so prispevali tudi 
drugi okraji , med nj imi tudi n o 
v o m e š k i . T o č n e š tevi lke nam za

enkrat še niso znane, lahko pa po
vemo, da so poleg šol poslale svoje 
ekipe tudi nekatere organizacije — 
Partizan, taborniki itd. 

P R I Z N A N J E O R G A N I Z A T O R J E M 
Osrednji del l e t o š n j e prireditve 

bo marsikateremu ostal v trajnem 
spominu. V spominu bo ostal bor-

jevrsten miting, zgodaj zjutraj pa 
so odšli proti Ljubljani . Na Trgu 
revolucije, kjer je bil tudi cilj vseh 
ostalih pohodov, so jih gledalci 
zelo lepo sprejeli. Za njimi so pri
hajale v cilj š tevilne ekipe Z B , 
različnih organizacij in šol — bilo 
jih Je blizu 2000. 

Kot smo pr ičakoval i , so v tekmo-

PO POHODU »OB ŽICI OKUPIRANE LJUBLJANE« 

cem in kurir jem N O V , k i so te
kmovali v skupini Zveze borcev, 
pripadnikom telesnokulturnah in 
m n o ž i č n i h organizacij, k i so se me
rili v tekmovalnem pohodu ali pa 
so se udeležili le manifestativnega 
m n o ž i č n e g a m a r ž a . 

V s i , posebno pa udeleženci iz 
inozemstva, so se pohvalno izra
žali o pohodu. P r e s e n e č e n i so bili 
l n so izjavljali, da take prireditve 
š e niso doživeli . Vodja sovjetskih 
tekmovalcev Je dejal : » C e r e č e m , 
da je bilo prelepo, sem premalo 
povedal. Prireditev je bila odl ično 
pripravljena in izpeljana. Tekmo
vanje je potekalo v pravem špor t 
nem duhu. Prireditev, k i krepi 
bratstvo i n mir med narodi, je 
doživela zmagoslavje in je dosegla 
svoj namen. Radi bomo spet prišli 
k vam, č e nas boste povabil i .« 

N A P R O G A H S K O R A J 2000^)KIP 
L e t o š n j o prireditev so kilkobi-

č a j n o otvorili partizanski kurir j i , 
k i so se zbrali v I š k e m Vintgarju. 
P r e j š n j i v e č e r so pripravili še svo-

vainem pohodu moških ekip spet 
osvojili prvo nagrado jeseniški 
s m u č a r j i in atleti — pred s m u č a r j i 
Enotnosti iz Ljubljane in Triglava 
iz Kranja . Pri ženskah so bile 
najbol jše tekmovalke iz Raven na 
K o r o š k e m (Fužinar ) , k i so zmagale 
pred Partizanom iz Dornave in 
tolminskim uči te l j iščem. V katego
riji Z B so bili pri moških spet naj

hi trejš i J e s e n i č a n i , pri ž e n s k a h pa 
že t re t j i č zapored — V r h n l č a n k e . 

Popoldansko tekmovanje štafet 
ln spopad najboljših maratoncev 
na 25 k m je v glavnem prineslo 
p r i č a k o v a n e izide. P r i moških 
mestnih reprezentancah je Lenin
grad n e p r i č a k o v a n o premagala Mo
skva, pri ženskih ekipah pa sta 
zmagali obe celjski ekipi pred No-
v o m e š č a n k a m i . 

Ko smo že pri teku ženskih šta
fet naj opišemo, kako je potekal 
boj med najbol jš imi . V prvem de
lu je za Novo mesto tekla Turko-
va. Vse š t a f e t e so bile v e č aH 
manj Izenačene , v drugem delu pa 
je n o v o m e š k a predstavnica Zalče -
va nekoliko zatajila. Obe celjski 
štafeti sta si priborili pre ce jše n 
naskok, ki ga kasneje K u k m a -
nova, G o r š i n o v a in Hudetova niso 
mogle nadoknaditi. F r . Mikec 

Tudi novomeški gasilci 
so tekmovali 

V 19. š t ev i lk i D o l e n j s k e g a l i s t a 
j e b i l a k r a t k a o b j a v a o u d e l e ž e n c i h 
t r a d i c i o n a l n e g a p a r t i z a n s k e g a p o 
h o d a O b žici o k u p i r a n e L j u b l j a n e . 
M e d š t e v i l n i m i i m e n i t e k m o v a l c e v 
o z i r o m a u d e l e ž e n c e v tega p o h o d a 
s m o pogreš i l i — k a k o r se je to 
z g o d i l o t u d i v d n e v n e m č a s o p i s j u 
- i m e n a n a š i h g a s i l c e v o z i r o m a ga_ 

» B E L A K R A J I N A « v vodstvu 
V IX. kolu okrajne nogometne 

lige ni bilo p r e s e n e č e n j . V vod
stvu je Bela krajina lz Č r n o m l j a . 
Nedeljska s r e č a n j a so se k o n č a l a 
takole: v Č r n o m l j u : Bela krajina : 
Elan 3:0 (1:0), v Novem mestu: Bo
rec : Senovo 4:2 (1:1), V . B r e ž i c a h : 
B r e ž i c e : K r š k o 5:3. Pr i tožb v tem 
kolu ni bilo. Lestvica k a ž e takole: 

Bela krajina 9 6 1 2 19:8 13 
Borec 9 5 2 2 25:22 12 
Elan 0 5 0 3 22:13 10 
Senovo 3 4 0 4 17:14 8 
B r e ž i c e 9 2 1 6 10:23 5 
K r š k o 9 2 0 7 14:26 4 

Č e p r a v so gledalci pr ičakoval i 
dobro igro Elana, je igral za raz
red s labše kot Bela krajina. Doma
čini so bili mnogo boljše m o š t v o 
i n so prvi gol dali že v 6. minuti 
prvega polčasa (strelec Svajger). 
V drugem polčasu je pr iš la pre
moč" Bele krajine še bolj do ve
ljave. Dosegli so š e dva gola in 
zaključili tekmo z rezultatom 3:0 
za Belo krajino. 

Ob z a k l j u č k u Igre v 88. minuti so 
se Elanovl igralci začeli precej ne-
š p o r t n o vesti, zato je sodnik iz
ključil iz igre P a j i č a in Stoja-
novskega. Vodi še vedno Bela kra
jina, prvaka pa bo določilo zadnje 
kolo. V . J. 

BOREC : PARTIZAN (Senovo) 
4:2 (1:1) 

V predzadnjem k olu okrajne no
gometne lige sta se .v Novem me
stu s r e č a l a Borec iz "Novega mesta 
in Partizan s Senovega. T e k m a se 
je k o n č a l a z zmago Borca 4:2 (1:1). 
S r e č a n j e nI bilo zanimivo. Igralci, 

Avtomoto d r u š t v o v Novem me
stu bo priredilo v nedeljo, 21. ma
ja, spomladanski avtomobilski in 
motorni kros v obliki tajne k u 
rirske v o ž n j e . Zbira l i šče bo ob 13. 
uri na Glavnem trgu. Tekmovanje 
bo Imelo terenski z n a č a j krosa z 
zaprekami na cesti. Časi so dolo
čeni vnaprej : za motorje do 50 cem 
30 k m na uro, za motorje nad 50 
kub. cm i n za avtomobile vseh 
kubatur 40 k m na uro. Proga bo 
nakazana po javkah, vsak tekmo
valec p a mora u p o š t e v a t i č a s e , k i 
jih bo dobil na podlagi predpisane 
p o v p r e č n e brzine. Vsaka prekora
čena ali preuranjena sekunda pri 
hoda na cilj bo kaznovana z 1 ka
zensko t o č k o . Zmagal bo tekmova
lec, k i bo zbral n a j m a n j š e število 
kazenskih t o č k . D r u š t v o bo raz
delilo med zmagovalce v e č p r a k t i č 
nih nagrad l n diplom. Sodelujejo 
lahko vsi člani in č lanice A M D v 
Novem mestu, k i so stari 18 let 
ln imajo vozniško dovoljenje. 

Tekmovalci bodo s podpisom na 

Tekmovalna komisija Je tekmo 
Elan : Senovo razveljavila ln jo bo
do igrali ponovno 23. maja v No-
vem mestu. 

Pred nami jc še zadnje kolo le
tošnjega prvenstva; zmagovalec se 
bo potegoval v kvalifikacijah za 
,'stop v Slovensko consko ligo. 
Vsekakor je kandidat Bela krajina, 
k i Ima do sedaj n a j v e č možnost i 
za osvojitev prvega mesta, seveda 
Ce ji na zadnji stopnici ne epo-
drsne. 

V zadnjem X. kolu se s r e č a j o : 
Novo mesto: Elan (Novo mesto) : 

Borec (Novo mesto ob 15. u r i ; 
Senovo: Partizan (Senovo) : Bre

žice ob 15. u r i ; 
Krt ico : Partizan ( K r š k o ) : Bela 

krajina (Črnomel j ) ob 15. uri . 
Najbolj negotovo bo s r e č a n j e v 

Novem mestu. Senovo je favorit 
na d o m a č e m terenu, n i pa r e č e n o , 
da m u ne bi B r e ž i c e odnesle ene 
t.ocke. Zelo zanimiv bo dvoboj v 
K r š k e m , kjer se bo Bela krajina 
borila za prvo mesto. Zadostuje jI 
neodločen rezultat. 

Zadnje kolo bo torej* prineslo 
prvaka, č e p r a v je treba še odigra
ti tekmo Senovo : Elan, vendar ta 
ne bo vplivala na k o n č n o razvr
stitev na lestvici. 

BELA KRAJINA : ELAN 3:0 
N a nedeljski tekmi za okrajno 

nogometno prvenstvo sta se v Čr
nomlju s r e č a l a Bela krajina i n no
vomeški Elan. Ljudje so se za tek
mo zanimali že prej, saj sta igrali 
moštvi , k i sta se potegovali za ' 
okrajno prvenstvo. Pred okrog 300 
gledalci je dobro sodil J a n e ž i č iz 
Ljubljane. 

W 

Cez |i?sf polja.. . 
Obrrjčun plodnega dela Planinskega društva 

v Novem mestu 
P"10 • mi*-'a

 i e b i l v Prostorih n o v o m e š k e g a Izobraževalnega 
centra občni :;!>or Planinskega d r u š t v a v Novem mestu. Zbora se Je 
udeležilo okrog 80 č lanov planinske organizacije, k i so najprej po
slušali dve predavan]] (prof. Fabian : O planinskem rastlinstvu na 
dolenjskem in n r o m po Sloveniji ter o zanimivostih v dolini K r k e -
Rudi Jereb), Ui sta ju predavatelja spremljala z lepimi barvnimi 
diapozitivi, nato pa je zbor pretresal lansko plodno dejavnost. 

Predsednik d r u š t v a t o v a r i š Jereb je nazorno opisal pomen pla
ninske organizacije, v katero se v k l j u č u j e vedno več novih prija
teljev planin, k ir je presenetljivo, saj se je samo lani p o v e č a l o za 
okrog 100 č l a n o j . Razveseljivo Je zlasti to, da je v d r u š t v u 57 mla
dincev in 53 p i M i r j e v , predvsem s prve n o v o m e š k e osnovne šole, 
kjer so ustanovili planinski k r o ž e k . 

Nadalje je poroči lo precej i z č r p n o zajelo razvoj planinstva na 
Dolenjskem, za kar so zaslužni nekateri še živi č lani . T i pionirji 
dolenjskega planinstva so pomagali pri gradnji planinskih domov 
na Gorjancih, kjer se je v zadnjih letih razvilo nekaj lepih izlet
niških središč . Vsekakor š t e j e m o med n a j p o m e m b n e j š e Gospodično 
i n D o m V i n k a P. -deršiča , k i je lani dobil vodovod. T a m je tudi 
vedno v e č gostov, saj o m o g o č a nova cesta dostop tudi z motornimi 
vozili . Lani Je T . » j m u V i n k a P a d e r š i č a prenoči lo 521 l judi, kar je 
glede na še ne )>wjcm razvito planinsko dejavnost precej. T u d i letos 
je Gorjance obiskalo sorazmerno precej turistov, zlasti v prvomajskih 
praznikih. 

Planinci (čez 300 č lanov) , se spoznavajo z lepotami planin tudi na 
predavanjih. Letos je bilo v Novem mestu v e č zanimivih predavanj, 
k i j ih je obiskalo 131» poslušalcev . Med najbolj pr iv lačnimi je bilo 
predavanje č l a n a slovenske odprave na Trisul , k i je dolenjske pla
nince seznanil z lepotami himalajskega pogorja. 

P o razčleni tvi pretekle dejavnosti so sprejeli v e č sklepov, 
k i govorijo, da je treba delo planinske organizacije na Dolenjskem 
poživiti in razšir i t i dejavnost še na o b m o č j a Ž u ž e m b e r k a , Š e n t j e r 
neja, Stopič ter Trebnjega, skratka v vseh večj ih središčih novome
š k e g a okraja. Prav tako bodo v prihodnje morali bolj upoštevat i 
dejavnost mladinskih planinskih sekcij, ki j im bo treba najti pravo 
delovno vsebino. 

V dneh 27. in 28. maja bo v Novi Gorici r e p u b l i š k i zbor planin
skih d r u š t e v , na katerem bo n o v o m e š k e planince zastopal delegat ln 
dolgoletni planinec Rudi Jereb. Prav tako bodo v Novi Gorici za
s lužnim planincem, k i so člani Planinskega društva že nad 20 let, 
podelili odlikovanja. Odlikovanja bodo prejeli tudi n o v o m e š k i pla
ninski veterani. I. Z . 

Ustanovljen je aktiv učiteljev 
za tehnično vzgojo 

zlasti gostje, niso bili disciplini
rani. Nekoliko bolje so igrali po
tem, ko je K o v j a n i č v 20. minuti 
dosegel prvi gol za Borca. Gostje 
so, izenačili v 33. minuti, ko Je 11-
metrovko uspešno streljal Brcvncc. 

V drugem polčasu je pobudo pre
vzel Borec, ki je povsem prevla
doval na igr išču . Lahko r e č e m o , 
da je bil ta del tekme precej boljši 
in ž ivahnejši . Igralci Borca so si
cer zelo lepo in duhovito Igrali, 
vendar pred golom niso bili za
nesljivi. V 60. minuti je rezultat 
povečal K o v j a n i č (2:1) ln Jovano-
vič s strelom 3:1 v 46. minuti. V 
70. minuti so gostje rezultat zni
žali na 3:2 (strelec Krupina), v 
85. minuti pa je J o v a n o v i č postavil 
končni rezultat tekme. (4:2). 

Zmaga Borca je zaslužena, po 
prikazani igri v drugem polčasu pa 
bi bil rezultat lahko še večj i . Opa
zili smo, da imajo igralci Borca 
dobro kondicijo in tehniko. 

T e k m o Je z manjš imi napakami 
sodil Sever iz K o č e v j a . Gledalcev 
je bilo okrog 500. šf 

silskega d r u ž t v a in občinske ga
silske zveze. Med 19 gasilskimi eki
pami, k i so se v tej ali oni disci
plini udeležili pohoda, sta biki 
n a m r e č tudi dve ekipi tz Novega 
mesta — žal edini lz Dolenjske. 
Prva je bila ekipa občinske gasil
ske zveze iz Novega mesta, druga 
pa je bila ekipa gasilske desetine 
n o v o m e š k e g a gasilskega d r u š t v a 
tovarne zdravil » K r k a - . Obe ekipi 
sta tekmovali na tekmovalnem po
hodu za m o š k e ekipe na progi 25 
kilometrov. 

N i nam še znano, k a k š n o mesto 
sta si n o v o m e š k i ekipi pridobili, 
vendar smo lahko ponosni na to, 
da je letos tudi n o v o m e š k o gasil
stvo sodelovalo na tej gigantski 
prireditvi. Novo mesto s kar dve
ma ekipama poleg LJubljane je 
prednjači lo drugim slovenskim 
mestom in krajem, saj pripada od 
19 gasilskih eU*i Ljubljani 10. 
ostalim krajem, kakor so Kamnik, 
Brdo pri Ljubljani, Prevoje. Ihan, 

• Jesenice. Hrastnik in Homec pa le 
po c-na. Polde Cigler 

Slavnost v Velikem 
Podlogi; 

V nedeljo je bila otvoritev šport
nega Igr išča , k i so ga naredili 
u č e n c i osnovne šole z materialno 
podporo v a š č a n o v . Veliko š p o r : n o 
tekmovanje vseh mladinskih akti
vov v občini , ki je sledilo, je pri
vabilo čez 100 gledalcev. Okoli 400 
mladincev se .je pomerilo v stre
ljanju z z r a č n o puško, v rokome
tu, odbojki, namiznem tenisu, at
letiki in š a h u . Člani » P a r t i z a n a « 
iz K o r o š k e g a so priredili telovadno 
akademijo, k i je gledalce navdu
šila. Ob z a k l j u č k u so pionirji os
novne šole v Velikem Podlogu za
plesali » n a r o d n o kolo« v narodnih 
nošah . D. K . 

Atletika v Črnomlju 
na novi peti 

Črnomel j se ponovno dviga v 
atletiki. Ne bo dolgo, ko bodo 
gimnazijci dosegli kvaliteto atle
tov, k i jih je pred leti vodil danes 
že dobro poznani trener tov. K o l a -
r l č . Svojo kvaliteto so mladi atleti 
dokazali letos že dvakrat : na at
letskem mitingu v Novem mestu 
in na okrajnem prvenstvu v krosu. 
Pred dnevi so izvedli prvenstvo 
gimnazije v atletiki in dosegli ne
kaj odličnih rezultatov. Posebno 
sb se izkazali sprinterjl — med 
njimi Miro Pavlina, ki se u v r š č a 
med slovensko mladinsko elito. 

Rezultati: 100 m : i . Pavliha 11.5, 
2. Movrin 11.9; 1000 m : 1. Dernov-
šček 2:52,1, 2. Pavl l č i č 2:53.0; su
vanje krogle ( 5kg): 1. S t ipanovič 
13,81. 2. Bra.jčič 12,35; v iš ina : 1. 
K r a š e v e c 155 cm. 2. Znidarš ič 150 
c m ; skok v daljino: 1. Znidaršič 
610 cm. 2. Obranovič 538 cm; š ta 
feta 4x100 : 47,4. C. V.' 

O Titova ladjedelnica v Kral je 
vici bo za indijskega n a r o č n i k a 
zgradila posebno 2500-tonsko ladjo 
za oskrbovanje morskih svetilni
kov Ladja bo imela štiri dteslove 
motorje s 15 t isoč K M , vozila bo 
pa 20 morskih milj na uro. 

t*o Marca letos so v naši državi 
zapisali rekordno številko m e s e č n e 
proizvodnje nafte - 103.093 ton, v 
prvem četr t let ju pa 289.056 ton naf
te, kar je za polovico več kot lani 
v istem razdobju. Marca je znašala 
proizvodnja plinskega olja 36 tisoč 
ton, s č i m e r so prav tako dosegli 

, rekord. 

N A ? O B I S K 

Proti pričakovanju - uspešen start! 

AMD v Novem mestu vabi na 
nedeljsko tajno kurirsko vožnjo 

prijavi za udeležbo na tekmovanju 
pristali tudi na vse določbe pravil 
nika o tajni kurirski vožnji , biti 
pa morajo tudi zavarovani. N a 
tekmovanju morajo upoštevat i obi
č a j n a navodila pravilnikov za tek
movanja v okviru A M D . 

Motoristi- mopedisti in avtomo-
bilisti — udeležite se nedeljske k u 
rirske v o ž n j e ! 

Mali oglasi imajo v .doma
čem tedniku zanesljiv uspeh 

— prepričajte se o temi 

Novomeški odbojkarji so se na 
le tošnjo sezono s labše pripravljali 
kot o b i č a j n o , zato smo pr ičakoval i , 
da bodo vsaj v z a č e t k u imeli te
ž a v e tudi s slabšimi nasprotniki. 
Letos Je r e p u b l i š k a liga ertotna, 
neprimerno m o č n e j š a kot lani, saj 
sedaj v njej skoraj ni m o š t v a , k i 
bi bilo le » d o b a v i t e l j - t o č k . Iz 
š t a j e r s k e skupine letos v ligi na
stopajo F u ž i n a r ter Partizan iz Me
žice i n Hoč . 

N o v o m e š č a n i so startali že pred 
prvomajskimi prazniki. P r v i č so 
potovali v Kanal ob Soči i n na 
splošno p r e s e n e č e n j e z nepopolno 
ekipo (brez Dolenca) zasluženo 

Slovenska ženska 
odbojkarska liga 

T V D P A R T I Z A N (NOVO MESTO) 
- O K J E S E N I C E 3:2 

Nedeljsko odbojkarsko s r e č a n j e 
ženske r e p u b l i š k e lige na Jeseni
cah je proti p r i č a k o v a n j u prine
slo uspeh mladih odbojkaric lz 
Novega mesta. Glede na to, da so 
bile jeseniške odbojkarice v pre
tekli sezoni boljšo;, je uspeh pri
šel n e p r i č a k o v a n o , a zasluženo. 

P r i naših igralkah lahko za po
žr tvovalno igro pohvalimo prav vse 
igralke. Zmagovalke so nastopile 
v naslednji postavi D o k i , Robar, 
Kožuh, Keber, Setina, Saje in Bele. 

Prihodnjo nedeljo se bodo sre
čale N o v o m e š č a n k e na d o m a č e m 
igrišču z O K Kamnik. Sd 

premagali d o m a č i n e s 3:1. 
Tudi v drugem kolu so igrali na 

tujem - v Mežici, kjer se navadno 
zelo težko osvajajo t o č k e . Navzlic 
temu da so po petih urah vožnje 
z avtomobili dopotovali v Mežico 
tik pred z a č e t k o m tekme, so Novo
meščani zelo dobro zaigrali. Po pi
člih 40 minutah igre je bil rezul
tat 3:0 za Novo mesto (13:8, 15:9 
in 13:3). 

Prvo tekmo na d o m a č e m igrišču 
bodo n o v o m e š k i odbojkarji igrali 
v nedeljo, 21. maja, i n sicer z eno 
najboljših ekip iz lanske vzhodne 
skupine lige — s Partizanom iz 
H o č pri Mariboru. Ce bodo tudi to 
tekmo odločili v svojo korist (po 
sedanjih rezultatih to lahko pr iča 
kujemo), bodo obdržal i prvo mesto 
na lestvici republ iške lige. 

Ostali rezultati nedeljskega kola : 
F u ž i n a r : Kanal 2:3(1), F u ž i n a r : 

Ljubljana 2:3, Jesenice : Kamnik 
3:1. fm 

Obiski Postojnske jame 
Izredna naravna lepota pod

zemskega sveta v Postojnski ja
mi privablja vsako leto več tu
ristov. Lani je do novembra 
meseca obiskalo jamo nad 
270.000 turistov, domačih in tu
jih (tujih okrog 100.000). Naj
večji obisk je imela jama mese
ca avgusta — nad 66.000 

Z letošnjega teka Ob žici okupirane Ljubljane (Foto: Branko Lukič) 

Nenehna skrb za otroke 
P r i predsednici Društva 

prijateljev mladine v Bre
stanici tov ALBINI JAVO. 
RIC smo se zanimali .a 
uspehe in probleme tega 
društva. 

KAKŠNEUPSEHEJE 
DOSEGLO DPM ZAD
NJE LETO? 

Po zaslugi celotnega od
bora in zaradi tesnega ter 
plodnega sodelovanja s .',o-
l.o .- "Irktrarr.o, s podjetjem 

'Dolomit^, kmetijsko za
drugo in z drugimi lahko tr. 
dim, da je naše društvo do
seglo velike uspehe. Za no
vo leto smo obdarili bSO 
otrok ter organizirali teden 
• Dedka Mraza«. V tem l e đ 
n u so bile razne prireditve, 
uprizorjene otroške igriae 
in predvajani pravljični fil. 
mi. Tudi novoletna j e l / c a je 
bila letos vzorno urejena ln 
so je bili otroci zelo veseli. 
Naše društvo je tudi uspeš-
no izvedlo organizacijo 

pustne maškarade. Sodelo
valo je veliko otrok, naj
boljše maske pa smo nagra
dili. 

Za šolske otroke smo pri
redili izlet na partizanski 
Bohor. Otroci so šli po sto
pinjah slavne XIV. divizije, 
ki se je zadržala v tem kra
ju februarja 1914. Med potjo 
je otrokom o dogodkih pri
povedoval borec te divizije 
tov. Javorič. Predšolski 
otroci so šli na krajši izlet 
v Mačkovce k ribniku. 

Končno je naše društvo 
sodelovalo pri izuedbi pro
slave 8. marca — dneva že
na, pridobilo je večje šte
vilo novih članov ter pri
pravilo več zanimivih pre
davanj. 

Naj še dodam, da bomo 
25. maja ob dnevu mlado~ 
sti organizirali izlet na Bo
hor, ki bo zvezan z obiskom 
po- tizanske vasi Lošce. 
Borci NOV bodo tudi to pot 
pripovedovali otrokom o 
bojih na tem področju. 
Smatramo za posebno dol
žnost, ob 20-letnici naše 
vstaje seznardbi otroke z na-

ršo revolucijo. To je ena iz
med glavnih nalog našega 
društva. Vključili se bomo 
tudi v priprave za~letovanje 
otrok in pomagali zlasti so
cialno šibkim otfokom. 

IN VASE ZELJE? 

Naše društvo želi, da bi 
bilo sodelovanje z vsemi or
ganizacijami, društvi in 
podjetji še vnaprej tako 
prisrčno, da bi v Brestanici 
ustanovili prepotrebni otro
ški vrtec in da bi dobili so
bo za klubski prostor. 

D. K. 

Bavđek: 185 cm v višino! 
Sobotni atletski miting novome-

Slkesa Partizana je bil namenjen 
predvsem m l a j š i m atletom i n atle
tinjam, k i so v sredo nastopili na 
okrajnem s r e d n j e š o l s k e m prven
stvu, v soboto oz. nedeljo pa za 
ekipo d o m a č e g a Partizana v repu
bliški ligi za m l a j š e mladinke in 
mladince. Poleg mlajš ih so tekmo
vali tudi nekateri člani in č lanice , 
med temi pa je najboljš i rezultat 
dosegel Miro B a v đ e k , k i je v sko
k u v viš ino dosegel le tošnj i naj
boljši rezultat v Sloveniji - 183 cm. 
S tem je ponovno izenačil dolenj
ski rekord, k i ga že voč let drži s 
P o t r č e m in Pucljem. 

Od ostalih s tarejš ih tekmovalcev 
ln tekmovalk naj omenimo Spilar-
jevih 59,22 m v metu kopja i n 601 
centimeter'v skoku v daljino, oseb- : 

ni rekord D r č a r j e v e v skoku v v i 
šino - 140 cm ( s k a č e bočni stil!) in 
425 cm v skoku v daljino ter po
novno dober rezultat mladinca Pa-
dovana v tekih na 60 l n 100 m — 
7,4 ln 11,8. Od mlajš ih so se izka
zali š e Pavl in v teku na 60 m, 
Lukšič v teku na 400 m, Svetl ičič v 
metu kopja ter Novakova v skoku 
v daljino. 

Tehnični rezultati: 
Člani — skok v v i š i n o : Bavdek 

185 cm, Koce in Zgonc 160 c m ; 
skok v daljino: Spilar 601 c m ; met 
kopja: Spilar 39,22 m ; 

č lanice — skok v višino: Ti lka 
D r č a r 140 c m ; skok v daljino: Dr
č a r 425 cm, B o ž a Garntini 115 c m ; 

mladinci : 60 m : Padovan.7,4, Pav
lin 7 , 5 , / L u š t e k 7,6, Zaman 7,7; 100 
metrov: Padovan 11,8, Zaman 12,4, 
Kralj 12.9; 400 m : L u k š i č 57,7, Zore 
59,6, V o v k 60,6; š t a f e t a 4x100 m : 

mlajši mladinci 49,9, E S S 50,7; 
skok v v iš ino : Šiško i n Marin-

Cek 155 cm, Picek 150 cm;skok v 
daljino: L u š t e k 5,37, F e r l i č 5,19, 
Skof 5,15; suvanje krogle (4 kg): 
K n o l 14.C9, Bele 14,03, Svet l ič ič 
12,41) m ; met kopja : Ivan Svetl ič ič 
10,53 m. 

Mladinke ln pionirke: C0 m : Do-
oqvšek 9,3, Skof 9,3, R a j i č 9,4; 
skok v viš ino : U r h 113 c m ; skok v 
daljino: J o ž i c a Novak 4,0 m, Ber-
nardka J o ž e f 9,90 m, Sonja Skof 
in Marjana L e 3,81 m ; suvanje 

krogle (3 kg): Milena Kozole 10,70, 
Strumbelj 9,04. J u ž n a 8,70 m . 

Pionir j i : 60 m : Miro Berger 8,1( 

F l o r j a n č i č 8,3; skok v daljino: A d a 
mič 4,58, Berger 4,49 m. fm 

črnomaljčanke 
premagale 
Rudarja 

V prvenstveni rokometni tekmi 
ž e n s k e r e p u b l i š k e lige je č r n o m a l j 
ski Partizan v gosteh premagal 
igralke trboveljskega Rudarja z 
rezultatom 4:2 (0:0). Zanimivost 
tekme je v. tem. da Je trener Par
tizana Franc Moljk v prvem pol
č a s u vključil v igro tri nove Igral
ke pionirke, k i so v borbeni igri 
uspele v prvem polčasu obdržat i 
n e o d l o č e n Izid. K o Je v drugem 
polčasu zaigrala prva č r n o m a l j s k a 
ž e n s k a rokometna ekipa, so se 
mlade Igralke š e bolj izkazale, saj 
sta I v a n u š i č e v a in Kvasova (stari 
14 let) kar dvakrat potresli na
sprotnikovo m r e ž o . 

Č r n o m a l j s k a rokometna ekipa, 
k i tekmuje v republiški ligi , v tem 
delu prvenstva š e n i bila p o r a ž e n a , 
čeprav smo prav v tekmi z Rudar
jem p r i č a k o v a l i povsem d r u g a č e n 
izid. Doslej je v vseh štirih dvo
bojih zmagal trboveljski Rudar 
(5:0, 11:0, 8:0, 6:0). Č r n o m a l j č a n k e 
so nastopile z naslednjim mo
š t v o m : pionirke: Ovniček, K a -
lundžič, Kvas, Ivanušič ter stalne 
igralke Rajgelj, 2 u n i č . Weiss, Car-
man in Furlan. 

Ljubitelji rokometa na Dolenj
skem zmagovalkam iskreno čest i 
tamo. 

L J U B L J A N S K I R O K O M E T A SI 
V Č R N O M L J U 

21. maja bo v Č r n o m l j u roko
metna tekma med ljubljansko ro
kometno reprezentanco ln doma
čim Partizanom. - Prireditev bo 
združena z . obiskom ftudentov 
elektrotehnike iz Ljubljane. L j u b i 
telji rokometa, pridite v nedeljo 
ob 14. uri na zanimivo rokometno 
s r e č a n j e ! M . K. 

Nenehen tehničen napredek 
zahteva več znanja o tehniki. 
Medtem ko. je za tehnično 
vzgojo doslej skrbela le Ljud
ska tehnika, smo precejšnjo 
tehnično dejavnost opazili tudi 
na šolah, o čemer povedo raz
stave in raznovrstne prireditve. 
SoSska reforma nalaga učen
cem nove naloge tudi na pod
ročju tehnike. Aktiv učiteljev 
za tehnično vzgojo, ki so ga 
pred dnevi ustanovili v Novem 
mestu (navzoč član republiške
ga odbora LT Lah), bo v pri
hodnje prirejal mesečne po
svete, na katerih bodo ljudje 
poslušali predavanja o tehnič
ni vzgoji, se pripravljali za 
praktičen nastop pri tehničnem 
pouku in prirejali oglede to

varn. Ogledali so si že novo
meško tekstilno tovarno. Pri
hodnji mesec bo skupni posvet 
v Črnomlju (vsak posvet bo v 
sedežu druge občine). 

Na posvetovanjih bodo raz
pravljali o sodelovanju v orga
nizacijah LT. Ugotovili so, da 
manjka v okraju več učiteljev 
za tehnični pouk, zlasti v črno
maljski občini, kjer imajo tam
kajšnji učenci lepo urejeno 
tehnično delavnico, nimajo pa 
učitelja. Pričakujemo, da bo 
v prihodnje v tej organizaciji 
še več mladine, vodstvo LT pa 
bo moralo skrbeti, da bi teh
nična dejavnost našla res po
vsod dostojno mesto. 

Marijan Tratar 

Svetovno prvenstvo v speedwayu za 1961 
Izločilna 10. vožnja v Jugoslaviji: Videm-Krško, 28. maja 1961 

(Nadaljevanje) 
Nacionalne federacije so že po

slale podatke o n a s t o p a j o č i h vo
začih za X. izločilno dirko v V i -
d m u - K r š k e m . Iz seznama v o z a č e v 
in njihovih dosedanjih športnih 
kvalifikacijah lahko p r i č a k u j e m o 
zelo Interesantno dirko, za katero 
je precej težko napovedovati re-

Franci Novak 

zultate in plasman za polfinale — 
to je imena tistih osmih v o z a č e v , 
k i bodo takoj dobili vizo za na
stop na trinajsti dirki , ki bo že 
17. junija v Avstri j i . 

Izmed 16 n a s t o p a j o č i h vozačev 
se jih bo plasiralo le osem za na
daljnja tekmovanja. Klakšne so 
m o ž n o s t i za n a š e v o z a č e ? Za prva 
mesta se bodo borili vsekakor Zy-
to, znani poljski v o z a č prvega raz
reda, k i se je lani plasiral za f i 
nalno dirko sveta in dosegel 13. 
mesto med svetovnimi asi. Nada
lje: Stanislav Svoboda mlajš i , ta
lentirani vozač CSSR, ki spada v 
prvi razred te d r ž a v e , je na lan
skoletnem conskem prvenstvu v 
Libereu (kjer so nastopili . tudi na
ši vozači) zasedel 2. do 3. mesto 
takoj za prvakom CSSR Rihterjem. 
T u bo prvak Poljske iz leta 1959 
Jan Malinovski, ki je s 30 leti v 
najboljši formi, in spet 35-letni Ce-
hoslovak Zdenek Dominek, znani 
terenski vozač , v speedwayu pa je 
doma že 6 let. T u bodo še nekateri 
mlajši vozači poljske in češkoslo
v a š k e ekipe. - Zdaj že lahko ra
č u n a m o na plasman naših pred
stavnikov, kajti po dosedanjih oce
nah ln formi pa bi morala biti n a š a 

vozača vsaj pred avstrijskima vo
z a č e m a Hartlom in Gleictuveitom. 
K e r bo verjetno n e m š k i državni 
prvak Hotmeister nastopal na do
m a č i h tleh, ne bo resne konku
rence. 

Ker sestavljata ekipi Poljske in 
CSSR skoraj tretjino n a s t o p a j o č e g a 
m o š t v a . Je težko predvideti pla
sman, ker nam nekatera imena 
niso znana, vendar p r i č a k u j e m o 
n a š e predstavnike nekje v sredini 
lestvice. 

T u d i s te strani je organizacija ln 
disciplina federacij odlična, saj 
Imamo še tri tedne pred dirko že 
znana v glavnem vsa Imena. Tudi 
n a š e zastopstvo v Poljski je do
k o n č n o r e š e n o : za Jugoslavijo bo 
vozil naš znani d o m a č i n Franci Ba
bic iz A M D V i d e m - K r š k o . 

K A K Š N A J E S V E T O V N A E L I T A 
V S P E E D W A Y U 7 

Dosedanja svetovna prvenstva ln 
tudi naslov š a m p i o n a j e ' š e l v ve
čini let izven evropskega kontinen
ta, in sicer: leta 1949 prvak Fric 
(Anglija), 1930 Wlliams (Wels), 1954 
Koni Moore (Nova Zelandija), 1955 
Peter Cravcn (Anglija), 1956 in 1960 
Ove Fur.din (Švedska) in 1958 in 
1959 Bari Briggs (Nova Zelandija). 
Iz tega vidimo, da je n a j v e č k r a t 
postal prvak sveta Novozelandec, 
nato Anglež in dvakrat Evropejec, 
sedanji prvak Fundin, medtem ko 
Sp ostalim Evropejcem še ni nudila 
s r e č a , da bi si priborili najvišji 
naslov . 

O lanskoletnem š a m p l o n a t u v 
Wcmbleyu je zapisal delegat FIM 
takole: »V lepem vremenu se je 
zbralo na stadionu preko 70.000 
gledalcev, simpatizerjev tega špor
ta (kaže, .da je v A n g l i j i ta f p o n 
blizu š tevi lke I.), kjer se je pričelo 
svetovno prvenstvo. Napeta borbt 
je dosegla svoj vrhunec po odvo
ženi dvajseti vožnji (to jo zaklju
č n a ) in prvak še ni bil znan. Kajti 
asndidati Fundin, Moore i n Cra-
ven so imeli vsi po 14 točk. Takt 
so morali dirko podal jšat i za od-
ločilrio 21. vožnjo , katera naj od
loči o š a m p i o n u sveta. V tem k l a 
nju med vozači l n J A A P Je zmaga 
pripadla Svedu Ove F u n d i n u . « 

Od ostalih Evropejcev so tu na
stopili Poljaki Kvvocala, Zyto in 
Keiser ter z a h o d n o n e m š k i prvak 
Hoffmeister, d o č i m so se ostali 
Evropejci morali zadovoljiti z za
ključnimi tekmovanji za evropsko 
prvenstvo. 

S V E T O V N O E K I P N O P R V E N S T V O 
1961 

T u d i ekipno prvenstvo sveta v 
speedvvav prirejajo že nekaj let. 
To je sistem, v katerem nastopa 
vsaka država s š t i r ič lansko ekloo. 

Jugoslavija bo letos prvič sodelo
vala v tem sistemu tekmovanja, 
ker sedaj š e nismo imeli za to 
udeležbo vseh pogojev. 

N a š a ekipa bo nastopila v izlo
čilni tekmi z ekipo Poljske i n me
šano ekipo ZSSR in Bolgarske na 
Poljskem, ravno tako pa bo tudi 
finale, to je s r e č a n j e zmagovalnih 
ekip, v V a r š a v i . Kandidati za n a š o 
ekipo bi bili naslednji : Medved, 
Perko, Babic, Regvart. Visočnik 
in Mlakar, vendar o tem še ni od-

.Športna kolegu: d r ž a v n i p r v a k Č e š k o s l o v a š k e F r a n t i š e k Rihter 
in krški vozač Franc Babic, ki bo zastopal našo državo na 

Izločilnih tekmah na Poljskem 

Lanskoletni rezultat svetovnega 
ekipnega prvenstva Je bil nasled
n j i : I. mesto ekipa Š v e d s k e s 54 to
č k a m i , drugo mesto ekipa Anglije 
s 30 t o č k a m i , tretjp mesto ekipa 
C S S R itd. Ce pogledamo individu
alni plasman svetovnega prvenstva 
vidimo, da so prišli dalje Poljaki , 
d o č i m so v ekipnem prvenstvu bili 
boljši Cehoslovaki, tudi to Je ena 
izmed potrdil pravila, da je v 
speedway mnogo elementov l n 
vplivov, k i o d l o č a j o o efikasnosti 
nastopov; kar verjetno v drugih 
športnih disciplinah ni s l u č a j . 

E V R O P S K O P R V E N S T V O L E T A 
1961 N A 1000 M E T R S K I P E Š Č E N I 

S T E Z I 
Ze več let prirejajo v Evropi tu

di prvenstvo na 1000 metrskih pe
ščenih stezah. T o so podobna dir 
kal išča , kot je bila prvotna steza 
na stadionu Matije Gubca v V i -
d e m - K r š k e m z razliko, da Je bila 
ta grajena kot hipodrom, uporab
ljala pa se Je tudi za 1000-metrske 
dirkal iščne dirke dirt-track stila. 
Ker je ta sistem prdhodnik speed-
waya, se razvija v glavnem v ti
stih d r ž a v a h , kjer Je razvit dir-
kališčni šport . P r i nas zaenkrat 
za to disciplino nI posebnega inte
resa, kajti p r e j š n j e 1000-metrske 
steze (v Mariboru, K r š k e m . Za
grebu itd.) ne odgovarjajo varnost
nim zahtevam, novih pa ne gradi
mo, ker je s s t a l i š č a gledalcev 
in prireditelja bolj interesantna 
speed\vay steza (dolžina od 333 
do 420 m). 

P O K A L F I M Z A D I R K E N A 
L E D U V L E T U 1961 

Delegacija Sovjetske zveze Je na 
zasedanju Podkomiteja F I M pred
lagala ,da se že letos r a z p i š e sve
tovno prvenstvo za d i r k a l i š č n e d i r 
ke na ledu. T o naj bi bil sistem 
kvalifikacijskih s r e č a n j v Švedski , 
Finski, Norveški , CSSR z fin lom 
v Sovjetski zvezi. K e r za ta sistem 
dirk še n i posebnih predpisanih 
norm (kljub-temu, da se dirke že 
prirejajo) in dovolj Izkušenj , Je bil 
•--prejet sklep, da bo letos podeljen 
za prvaka udeležencev le pokal 
Podkomiteja FIM. Po pripovedova
nju oč ividcev Je to zelo intere
santna disciplina motornih dirk. 

(Konec prtl>.) 

t" 



D O L E N J S K I L I S T 

„Pri nas smo za živinorejo!" 
Obiskali smo Kmetijsko zadrugo v skocjanu 

23. maja 1942 Je okupatorska Italijanska vojska skupaj 
s skupinico domačih izdajalcev-belogardistov, neslavno, 
na hitro zapustila svojo postojanko v Skocjanu. 2e nekaj 
{asa prej so Jih nenehno napadali partizani. Odločitev 
o umiku Je pospešil rafal ix partizanske strojnice, ki 
je nekaj dni prej skoraj zadel karablnjerskcga »rnarc-
llala« v pisarni. Prebivalci tega področja, v spomin na 
osvoboditev praznujejo 23. maj kot svoj krajevni praznik. 

Na področju okoli Skocjana je 
le od nekdaj razvita vzreja 
mladih pujskov in pravtako. ži
vinoreje. Kmetijska zadruga za
to usmerja proizvodnjo v živi
norejo s posebnim ozlrom na 
svinjerejo. Proizvodnja krme Je 
pogoj za oboje, zato kmete na
vajajo v pridelovanje tistih 
rastlin ln pridelkov, k i so po
membni kot živinska krma. V 
pogodbeno sodelovanje je le
tos vključenih 160 ha površin. 
Največ pogodb je za travnlštvo, 
sledijo one za pridelovanje ko
ruze in krompirja. Odločili so 
se, da bodo stremeli za vzrejo 
belih pujskov, »landvace« pasme 
že pripravili vse potrebno. 

Ker je obdelovalnih površin 
sorazmerno malo, pogodbeno so
delovanje s kmeti pa se odvija 
prepočasi, je zadruga sklenila 
ustanoviti lasten proizvodni 
obrat, na katerem bi s sodobno 
kmetijsko proizvodnjo nudila 
vzgled. Leta 1959 so prevzeli 
kmetijski obrat Vrh, ki je spa
dal prej pod Kmetijsko posestvo 
Klevevž. Obrat je bi l zelo zane
marjen, zato se je zadruga takoj 
lotila obnove. Z njim so prido
bi l i 44 ha površine, katere so 
nato z zakupom zemljišč in s 
priključitvijo zemljišč SLP po
večali na 119 ha. Obrat se 
ukvarja z živinorejsko hme
ljarsko proizvodnjo. S skromni
mi sredstvi, predvsem pa z Iz
najdljivostjo in pridnostjo, je 
zadruga preuredila hlev na po
sestvu V r h In le z milijonom in 
pol sredstev uredila 80 stojišč 
za govejo živino. V obratu Je 
že privezanih 80 glav živine, ka

tero pitajo. Nekaj težav je še z 
vodo, ker je potok, kjer živino 
zdaj napajajo, oddaljen približ
no 200 metrov. Razmišljajo o 
črpalki in majhnem zbiralniku, 
ki bi posredovala živini vodo 
kar v korita, kar bi se zelo po

znalo na prirastku teže živine. 
Tudi elektrika je problem. Z i d 
ne napeljave so že pripravljene, 
treba pa je še potegniti žico do 
obrata, kar bi veljalo 1 milijon 
dinarjev. Zadruga j ih nima, pri 
Elektro Novo mesto pa so že 
obljubili pomoč. Vse skupaj je 
zelo čudno, saj je v okolici do
slej elektrificirana že marsika
tera vas, k i bo zdaj, zdaj izu
mrla, proizvodni obrat, k i ima 
bodočnost ln elektriko potrebu
je, pa je ostal brez nje . . . 

Obrat Vrh ima 19 ha hmelje-
vlh nasadov. Lanski pridelek je 
malo prizadela toča, zato pa 
upajo, da bo letošnji boljši. Leta 
1959 zgrajena sušilnica za hmelj 
je s stranskimi prostori Izkori
ščena le tri mesece v letu, si
cer pa stoji prazna. Lani so po
skusili s sušenjem šipka. Uspeš
no so ga nasušili 15 ton za Go-
sad. Pripravljajo načrte^ za 
usposobitev sušilnice pri šuše-

nju sadja in drugih pridelkov, 
da bi bila boljše izkoriščena. 

Sodobnega kmetijstva brez so
dobne mehanizacije si ne mo
remo predstavljati, zato zadru
ga hiti z nakupom kmetijskih 
strojev. Ima že 5 traktorjev, 1 
kombajn, 6 mlatilnic in 37 raz
nih priključkov in strojev. Po 

strojnih uslugah je veliko pov
praševanje, vsa mehanizacija, s 
katero zadruga razpolaga pa Je 
polno zasedena vse leto. 

V Skocjanu, verjetno pa tudi 
v Šentjerneju, že dlje časa raz
pravljajo o združitvi obeh za
drug, združitev pa Se vedno ni 
uresničena. Prepričani smo, da 
bodo tudi škocjanski kmetovalci 
spoznali, da je združitev gospo
darsko pomembna. Gotovo ni 
važno, kje bo bodoči sedež za
druge, saj bo v Skocjanu še 
vedno ostala poslovna enota, 
kjer bodo lahko kupili umetna 
gnojila, prodajali kmetijske 
presežke, sklenili pogodbo o so
delovanju in dobili razna navo
dila strokovnjakov, tako kot do
slej. Združena zadruga pa bo 
imela močnejše sklade, laže bo 
kupovala kmetijske stroje in 
opravljala dejavnosti, k i bodo 
prav v kmetovo korist. Posredi 
je tudi vprašanje gozdarske 

službe, saj je K Z Skocjan pre
majhna, da bi jo prevzela, 
kmetje pa gotovo ne bodo dopu
stili, da bi se njihovi prispevki, 
ki j ih plačujejo v obliki raznih 
taks, stekali drugam. Prepričani 
smo, da bodo škocjanski gospo
darji, ko bodo vse to resno pre
tehtali, ugotovili, da je res naj
bolj prav, če se K Z Šentjernej 
in Skocjan združita v skupno 
korist in da bodo rekli svoj: DA 
brez otročjih prepirov, kje naj 
bo sedež zadruge! 

M. J. 

Za boljšo preskrbo 
v Brežicah 

2e dalj časa brežiške gospo
dinje žele, da bi bila na tržni
ci in v trgovini z zelenjavo 
večja dzbilra kmeti jskih p r i 
delkov in tudi cene primernej
še. Nedavno smo se prepričali, 
da imajo gospodinje prav. Te
ga dne ni bilo v trgovini z ze
lenjavo jajčk in jabolk, solata 
in špinača pa je bi la le slabše 
vrste. Nič boljo ni bilo na tr
gu. Morda je bilo nekoliko več 
izbire, toda cene tako visoke, 
da so za vsakogar nedostopne 
sicer pa primerjajmo cene v 
trgovini z zelenjavo s tržni
mi : krompir 20 (20). špinača 60 
(100), solata 120 (100 do 140). 
jabolk nimajo (120 — 140). če
bula 110 (120), češenj 180 (1905. 
pesa 60 (70). korenje 80 >80 in 
103). fižol 80 in 100 (90 in U 0 i . 
ja jčk nimajo (17). 

Z dobro voljo bi se z lahko
to izbolj.šala preskrba prebi
valcev Brežic z zelenjavo in 
kmeti jskimi DCideflkii. saj Je 
kmetijstvo v občini močno raz
vito. S tem pa bi bile uresni
čene želje brežiških žena. 

D. K 
R Cez nekaj mesecev bo v imot-

skem začela obratovati prva tovar
na v tem kraju, v novi tovarni 
trikotažnih Izdelkov - P i o n i r k i « bo 
zaposlenih 300 delavcev. Za dogra
ditev tovarne bodo potreboval! 
okrog 300 milijonov dinarjev. 

H V Kobaridu na Tolminskem so 
pred dnevi preizkusili nov obrat 
tekstilne tovarne - A n g o r a « iz LJub
ljane. V z a č e t k u so zaposlili 30 de
lavk lz Kobarida in okolice. Ko bo 
orihodnjo pomlad obrat začel de
lati s polno zmogljivostjo, bodo 
lahko zaposlili 120 delavk. R a č u 
nalo, da bo letna proizvodnja v 
kobar iškem obratu 260 milijonov 
dinarjev. 

N e k a j drobnih iz S e v n i c e 
Sindikalna podružnica javnih 

uslužbencev iz Sevnice priprav
lja »izlet v neznano«, kar je 

sprožilo med člani precej ugi-
banja. Od 19. do 21. maja bodo 
na potovanju v »neznano«, česar 
se razumljivo vsi vesele. 

Plonlskl pevski zbor sevnlške 
osnovne šole (vodi ga prizadev
ni pevovodja In glasbeni peda
gog Viktor Krenčič) je priredil 
8. maja zelo uspel nastop. P r i 
koncertu je sodeloval tučji za
bavni orkester iz Sevnice, po 
koncertu pa je bila oddaja »Po
kaži kaj znaš!«. Pionirji so se 
na oddaji zelo postavili, saj je 

bila prireditev ena najboljših 
v tem letu in si Sevničani tako 
kvalitetnih nastopov še želijo! 

Na izlet v Velenje, Šoštanj, 
Kotlje in na Pohorje se pri 
pravlja tudi sindikalna podruž
nica učiteljev. Te kraje bodo 
obiskali od 18. do 21. maja; 
spoznavanje domovine in njene
ga velikega napredka je poseb
no pomembno za vse prosvetne 
delavce saj bodo z razširjenim 
znanjem lahko samo še bolj ko
ristil i učeči se mladini. 

PRIZADEVNOST 
KNJIGOVODIJ 

V soboto Je bil v Sevnici občni 
zbor D r u š t v a knjigovodij, na ka
terem so pregledali dosedanje 
delo društva ln sprejeli n a č r t za 
nove naloge. Tako so med dru
gim sklenili, da bodo pripravili 
t e č a j e za zače tnike ln nadalje
valne t e č a j e . Vsaka dva meseca 
bodo Imeli strokovna predavanja, 
vsakih 14 dni pa debatne v e č e r e . 
Obiskali bodo v e č podjetij, v dru
š tvu pa bodo organizirali tudi 
aktiv komunistov, k i bo pomagal 
odboru pri r e š e v a n j u razl ičnih na
log. D r u š t v o se bo poslej zanima
lo . razen za strokovna v p r a š a n j a 
tudi za splošno družbene proble
me. Posebej bodo proučil i le
tošnji družbeni plan. v b o d o č e pa 
nameravalo osnutek občInsTioR« 
družbenega plana predelati ved
no že prel . ko bodo o n l e m raz
pravljali tudi volivci. Tako bo 
društvo pomagalo organom sa
moupravljanja in svetom pri ob
čin) . S tem se bo d r u š t v o tudi 
znebilo zaprtosti vase In v zgoll 
strokovno delo. kar bo č l a n o m ln 
skupnosti vsekakor samo koristi
lo. 

F. M. 

Odprti bazen pleskajo 
Odprti bazen v Dolenjskih T o p 

licah so ta teden pričeli pleskati. 
Flast barve bo zaščitila beton, pa 
tudi p r e p r e č i l a nabiranje vsako
vrstne drobne nesnage, ki se kaj 
rada za teče v hrapavo betonsko 
površino. Bazen bo nato, ko bo 
prepleskan, tudi lepši in prijet
nejši za oči . Takoj ko bo barva
nje gotovo, bodo vanj spustili vo
do ln če bo vreme kol ičkaj na
klonjeno, se bodo lahko prvi le
tošnji kopalci že zadnje dni maja 
namoči l i v topliški vodi. 

Sem ter tja po Pišecah 
• Pišece so prijazen kraj. 

Imajo okrog 120 hišnih šte
vi lk . Hiše stoje po okoliških 
gričih. Pokraj ina je valovita, 
zato vsako mesto n i primerno 
za novo gradnjo. 30 hiš stoji 
ob gornjem toku potoka Ga-
brnice. Tam je tudi šola z 250 
učenci, ki se zanimajo za kra
jevno preteklost. In kaj prav
zaprav delajo? Nekateri bi 

radi postali slavni šahisti in 
že »posnemajo« Tal ja in Bot-
vinika . Navdušujejo se za 
smučanje. Mladi modelarji 
pripravljajo papirnato raketo, 
s katero bodo -poleteli v ve
solje«. 

O Pomlad Je tudi pišečke 
šolarje zvabila v naravo, kjer 
se marl j ivo pripravljajo za 
razna tekmovanja. Goji jo te

ke, skok v daljino in višino, 
najbolj pril jubl jena njiihova 
igra pa je boj »med dvema 
ognjema«. Tekmovali so že z 
artiškimi in brežiškimi pio
n i r j i . — Mar l j ivo dela dram
ska skupina in je letos naštu-
dirala dve igr ic i : »Mačeha in 
pastorka« in »Izlet«, s kate
r i m nameravajo gostovati. 
Recitatorji in pevci sodeluje
jo na proslavah. — N a šol
skem vrtu gojijo cvetlice i n 
razne poljske kulture. V jese
ni konzervirajo sadje in zele
njavo pod vodstvom voditel j i 
ce mlečne kuhinje tov. Ostre-
ličeve in ga porabijo za šo'.-
sko malico. Od doma prinese
jo tudi sadje za marmelado. Z 
raznimi akcijami si pionirji 
tudi sami zaslužijo. Ne sme
mo pozabiti, da so lansko je
sen zbrali 200 steklenic za 
sadne sokove. 

• Pred dnevi je bilo v Pi
šecah zelo živahno. Proslav
l jal i smo 27. apr i l in 1. maj. 
V novo urejeni sejni sobi na 
pišečki šoli so se zbral i pred
stavniki množičnih organiza
cij in imeli slavnostno sejo. V 
programu so nato nastopili 
pionir j i , k i so prej okrasil i 
slavnostni prostor. 

• V nedeljo, 29. aprila, so 
pišečkl gasilci postavili 30 
metrov visok mlaj . Ljudje 
pravijo, da tako visokega m l a 
ja v Pišecah Še niso v ide l i . 
Naslednjo nedeljo so se ljudje 
zbral ; ob tabornem ognju in 
obujali partizanske spomine. 
Pogrešali so partizanskega k u 
r i r ja Ker ina , k i so ga v T ro -
bojniku ubil i domači Izdajal
ci. Ob kresu ni b i l 0 Habjano-
vih dveh, očeta in sina, k i sta 
morala poštenost plačati z 
življenjem. Vel iko je bilo po
gumnih l judi , k i so žrtvovali 
svoja življenja. Vedno l ih bo
mo pogrešali. 

Po tabornem ognju je bi l 
pred Pšenlčnikovo hišo d r u 
žabni večer. Godba iz Kapel 
je vneto vabila. L judje so dol
go v noč rajali , peli in se ve
seli l i . Anica Hribar 

SPORED RADIO LJUBLJANA 
S O B O T A , 20. maja 

fUV—8.00 Dobro j utro I (pisan 
glasbeni spored) — 5.10—5,30 Ne
kaj d o m a č i h — 8,05 Glasba ob de
lu — 8,25 Z vseh vetrov — 8,55 
Radijska šola za nižjo stopnjo — 
10,40 Anglešč ina za mladino! — 
10,55 Orgle ln orglice — 11.00 Po 

svetu Jazza — 11,30 Pionirski te
dnik — 1:1.50 Otroci Izbirajo pes
mico — 12,00 Sest orkestrov — 
šest slovenskih narodnih — 12.15 
Kmeti jski nasveti — 12,23 Zaba
ven opoldanski spored — 13,15 
Obvestila ln zabavna glasba — 
13.30 Igra ansambel S r e č k a D r a 
žila — 13.50 Od arije do arije — 
14,20 Sport ln športniki — 36,40 S 
knj ižnega trga — 16,00 Za razve
drilo in zabavo — 16,40 Mešani 
zbor France P r e š e r e n iz Celja — 
17,00 L o k a l n i dnevnik — 17,15 Po 
kinu se dobimo — 17,45 Plesni 
orkester Max Greger — 18.00 Je
zikovni pogovori — 18.40 Okno v 
svet — 20,oo Nekaj d o m a č i h na-
pevov v izvedbi celjskih ansam
blov in solistov — 20.25 Melodll* 
raznih dežel — 21,00 Za prijeten 
konec tedna — 22.15 Oddaja za na
še Izseljence — 23,05 Do polnoči 
v plesnem ritmu. 

N E D E L J A , 21. maja 

6,30 Veselo na pot! — 7,30 Ra
dijski koledar in prireditve dne
va — 8,00 Mladinska radijska igra 
— Vlctor Hugo; Gavroche — 8,45 
Iz albuma skladb za otroke — 
8,55 Z zabavno glasbo v novi te
den — 9.40 Zbori in samospevi 
Stevana Hrlst lča - 10,00 Se pom
nite, t o v a r i š i . . . — 10,30 Zabav
na glasba Jugoslovanskih sklada
teljev — 10,45 Spoznavajmo svet 
ln domovino — 11,30 Nedeliskn 
repor taža — Ernest Petrin: Naši 
letalci pripovedujejo — 12.00 Naši 
noslušnlcl čest i ta lo in oozdravUo-
ln — 13.30 Za našo vas — 13.45 
Koncert pri vas doma — IS.30 T r i 
te odlomki iz Verdlievo opere 
Alda — 1R.00 Humoreska t»ga 
tedna — 17.40 Peli so 1ih mati 
mota . . . — 17.00 7n nedelisko 
nnnnlrlno — 17.30 Radijska 1t>n — 
ia.24 V noletnem vrtu — 18.40 Stlr-
' » p»vci — sed<-m pnnpvk — m m 
T ' h « r i t » m'lorlllo t»rinn — 21 oo 
M n - » r t v onerl — '2.15 Ples ob 
r»rtllsk«m sprejemniku. 

Novomeška faonika 
O S G P Pionir lz Novega mesta 

Je letos sklenil za 1,8 milijarde po
godbenih del. Gradi stanovanja v 
Brežicah , . Sevnici, Metliki in No
vem mestu. Razen tega gradi v e č 
je objekte v Ljubljani , kjer Ima 
pet d e l o v i š č : v Šentvidu, Mostah, 
na Poljanah, na Mir ju ln v Šiški, 
v gradnji so tri več je stolpnice v 
Ljubljani in 72_stanovanjski blok. 
Zaradi slabega vremena je v apri
lu in maju delo zaostalo, vendar 
upajo, da bodo z a č e t a dela še letos 
končal i . 

B V soboto, 13. maja, Je posebna 
komisija pod vodstvom Inž. D l d -

ka lz Ljubljane zakoličila v Bršl l -
nu temelj novega industrijskega 
obrata » I s k r e « , k i ga bo gradil 
» P i o n i r « . Zemeljska dela za grad
njo novega obrata Novoteksa, ki 
ga bo prav tako gradil »Pionir« , 
bodo v nekaj dneh k o n č a n a . 

H Občinska Ljudska univerza je 
priredila v č e r a j z v e č e r v Novem 
mestu predavanje o spolni vzgoji 
mladine. Za s t a r š e ln vzgojitelje je 
predavanje pripravil znani sloven
ski-pedagog in psiholog prof. Franc 
P e d i č e k . 

• V nedeljo, 14. maja, Je v N o 
vem mestu gostoval otroški in mla
dinski pevski zbor R T V iz Ljublja

ne. Pred nabito polno dvorano Je 
dirigiral Janez Kuhar , p r i klavirju 
pa Je bil komponist Slavko Mlhel -
člč . Koncert mladih ljubljanskih 
umetnikov je bil p o s v e č e n 20-let-
nlci vstaje. 

a Marlj ivi lutkarji n o v o m e š k e g a 
uči tel j išča so v nedeljo, 14. maja, 
v n o v o m e š k i gimnaziji uprizorili 
lutkovno Igrico »Meh za s m e h « . 
Otroci so igralce toplo pozdravili. 

KI 20. ln 21. maja prireja mladin
ski komite I M V š p o r t n o tekmova
nje za pokal IMV. Doslej se Je pri
javilo že 14 mladinskih aktivistov. 
Prireditev le p o s v e č e n a dnevu 
mladosti. 

• V č e r a j z v e č e r so pionirji druge 
n o v o m e š k e osemletke preizkusili 
svoje znanje na prireditvi » P o k a 
ži, kaj znaš« . Sodelovali so pevci, 
recitatorji in harmonikarji . 

B Rodila Je Anica A š lz Novega 
mesta, Kurirska pot 5 - d e č k a . -
Poroči l i so se: Franc B a š e l j , de
lavec lz Dol . Kamenja, in A n a 
Smrekar, delavka lz Novega me
sta, Glavni trg 15. Vlncenc Vidmar, 
uslužbenec lz Novega mesta, K o -
št ialova 18, in Veronika N e m a n l č , 
trgovska p o m o č n i c a iz S e m i č a . 

ŠE LETOS V NOVO POŠTNO POSLOPJE 
T e dni so v Novem mestu začeli kopati kanale za telefonske 

kable. To so pripravljalna dela v sklopu gradnje avtomatske tele
fonske centrale, ki bo začela delali proti koncu letošnjega leta. K a 
bel bodo položili najprej v eni smeri proti kandljskemu mostu, od 
koder bodo speljani odcepi proti G r m u , Žabji vasi, novemu naselju 
i n mimo kandijske bolnice po Partizanski cesti. Druga smer, od po
šte proti Brš l inu, se bo razvejila v Brš l inu . V samem Novem mestu 
pa bo odcepov več . V ta namen delavci že pripravljajo posteljice za 
glave kablov v hišnih voglih. R a č u n a j o , da bodo vsa dela pri vkopa-
vanju in vzldovanju kablovskega o m r e ž j a na področju n o v o m e š k e 
avtomatske telefonske centrale končali letos oktobra. - Z a dela pri 
polaganju kablov, ki j ih finanslra P T T podjetje lz Novega mesta (50 
milijonov dinarjev), je poslalo delavce podjetje T e ; r a d lz LJubljane, 
razen trga p.: pomr.ga.io tudi d o m i č l monterji kablov. Seveda Je 
P T T že nabavilo potrebne kable In Jih bodo položili, brž ko bo 
ugodnejše vreme. 

Hkrati so začeli pripravljati osnovo za priključek na koaksialni 
kabel, ki bo povezoval LJubljano z Zagrebom. Vepdar bo ta zveza 
stvar prlhorton ; [n nidrljnjegn razvoja telefonske kablovske mreže 
pri naj. - velika leiln Novoir-eščanov pa Je, rta bi Pionirju, ki gradi 
novo po.to, uspelo z deli kmalu končat i , saj «00 telefonskih naroč 
nikov ' l e nestrpno p r i č a k u j e prvi pc.-rovor preko avtomatske cen
trale, k i jo bodo montirali približno štiri mesece. 

ZA KRAJEVNI PRAZNIK Š K 0 C J A N A. 23. MAJ. ČESTITAJO: 

Kmetijsko ladrugci, Skocjan 
Z VSEMI SVOJIMI OBRATI 

ČESTITKAM SE PRIDRUŽUJEJO: 
KRAJEVNI ODBOR, SKOCJAN — KRAJEVNI URAD — KRAJEVNI ODBOR SZDL -
OSNOVNA ORGANIZACIJA ZKS — KRAJEVNI ODBOR ZB - VAŠKI AKTIV LMS 
— KRAJEVNA ODBORA ZVVI IN ZROP — KULTURNO PROSVETNO DRUŠTVO — 
KRAJEVNI ODBOR RK — GASILSKO DRUŠTVO — LOVSKA DRUŽINA, SKOCJAN 

GOSTILNA DURJAVA, SKOCJAN — GOSTILNA MARINCIČ, SKOCJAN — 
GOSTILNA LUZAR. SKOCJAN 

V TEM TEDNU VAS ZANIMA 

Četrtek, 18. maja - Dubravka 
Petok, 19. maja - Vitoslav 
Sobota, 20. maja - Bernard 
Nedelja, 21. maja - Dan J V L 
Ponedeljek, 22. maja — Milena 
Torek, 23. maja - Zeljko 
Sreda, 24. maja - Cvetko 

Č r n o m e l j : !9. in 11. maja: a m e r i 
ški barvni film - O b r a č u n p r i O K 
Koralu, 23. ln 24. maja: francoski 
barvni film »Obsojenci« , I. del. 

Dol. Toplice: 20. in 21. m a j a : 
ameriški barvni film » S a j o n a r a « , 
24. maja: amer iški film - G r a n d ho
tel«. 

Kostanjevica na K r k i : 21. maja: 
francoski barv. fi lm »Foll B e r ž e r « , 
U. maja : nemški film -Deklica 
R o s e m a r i e « . 

Metlika: 20. ln 21. m a j a : italijan
ski film »Spomini iz I tal i je« , 24. 
maja: ltal. film »General della 
R o v e r e « . 

Mokronog: 18. maja: angl. film 
-I.adja, ki Je umrla od s r a m u « . 20. 
in 21. maja: nemški f i l m -Džez 
ljubezen in p e s e m « . 

Novo mesto - K r k a « : od 10. do 
22. maja: nemški film »Spletka 
In l jubezen«, od 23. do 25. maja: 
italijanski film » R i m l j a n k a « . 

S e m i č : 21. m a j a : ameriški f i l m 
•Dama in p o t e p u h « . 

Trebnje: 20. ln 21. maja: nemški 
film » D a n e s se žen! moj m o ž « . -
Predstave v soboto ob 16. in 19.30. 

Vsem sorodnikom, znancem in 
prijateljem, ki so našo drago ma
mo 

F R A N C I S K O M U K G K L J , 
rojeno Cerin, lz Gor. Kamene 

prišli kropit, ji darovali vence in 
cvetje, nam izrekli sožalje ter z 
nami sočustvovali ali na k a k r š e n 
koli nač in počastili njen spomin, 
jo spremili na njeni zadnji poti, 
izrekamo p r i s r č n o zahvalo. 

Žalujoči mož Janez, sin In 
h č e r k e z družinami 

Vsem, k! ste ob bridki izgubi 
mojega moža 

F R N r . S T A S K O D I Č A 
sočustvoval i z menoj ln pokojne
mu poklonili cvetje ln zadnje 
spremstvo, izrekam prav toplo 
zahvalo. 

Marija Skodlč 
Novo mesto, 36. aprila 1961. 

Vsem darovale: ni f inančnih 
sredstev za nakup televizijskega 
sprejemnika pl jučnim bolnikom 
n a š e g a oddelka, organizatorjem 
akcije »Zdravi — bolnim«, poseb
no pa upravi ln uredništvu Do
lenjskega lista, se ^za prispevke 

ln prizadevanje ob tej humani 
akciji Iskreno zahvaljujemo. 
Uprava In odbor splošne bolnlee, 

Novo mesto 

P R E K L I C I 
Preklicujem izgubljeno zdrav

stveno izkaznico štev. 467257 — 
Majda RlfelJ, Ljubljana 10, No
vo mesto. 

Martin Luzar lz Brusnic 15, 
preklicujem, kar sem žaljivega 
govoril proti J o ž e f i Rajer iz Brus
nic 45 in se j i zahvaljujem, da je 
odstopila od tožbe. 

Mclbrosin — preparat cvetnega 
prahu ln m a t i č n e g a m l e č k a (Ge-
lee Rovale),, garantirano znanstve
no stabiliziran, proizvod Melbro-
coop (Zavod za čebelars tvo — 
Kalntk) dobite v vseh lekarnah. 
Lekarne, k i preparata Je nimajo, 
naj ga nabavijo pri » K e m o f u r m a -
cljl«. 

Kuhinjsko kredenco (trodelno), 
mizo in stole poceni prodani. Bra-
čič. Igriška 14-III. levo. LJubljana. 

polšportni otroški voziček, ta
peciran z usnjem, prodam. Na
slov v upravi Usta (523-61). 

L«pe košnje sena na s t o j e č e m 
prodam Jull) Kobe. Cesta hero
jev M , Novo mesto. 

Ugodno prodam: dobro violino, 
belo sobno visoko peč, rjavo v i 
soko sobno peč, železno zložljivo 
posteljo s p r i p a d a j o č o zimnico, 
leseno posteljo s p r i p a d a j o č i m a 
zimnicama, od teh ena vzmetna, 
ovalno mizo, 4 razne karnise. — 
Ogled vsak delavnik od 10. do 
12. ure v Novem mestu. Gl».vnl 
trg 31. 

Prodam spalnico z vzmetnima 
zimnicama. Naslov v upravi lista 
(519-61). 

Prodam ali zamenjam za deske 
nove ln rabljene A—2 panje z 
okvirčki ln košnjo vrta. Smihel-
ska 4, Novo mesto. 

Prodani dvo dvodelni okni, ve
likost 120X130 cm. Naslov v upra
vi Usta (513-61). 

Kuharico, pr iučeno al! polkva-
lificirano, ln k m e č k o dekle za 
gospodinjsko p o m o č n i c o sprejme 
Gostišče ob Savi, Jezica 89, LJub
ljana. Stanovanje v podjetju. 
Sprejmem p o m o č v gospodinjstvu 
od 7. do 11. ure. P l a č a po dogo
voru. V p r a š a j t e po 15. url popol
dne pri veterinarju Hribarju, No
vo mesto, Majde Sile 4. 

Gospodinjsko p o m o č n i c o išče 
š t i r ič lanska družina v Novem me
stu. P l a č a po dogovoru. Naslov v 
upravi lista (524-61). 

Kmetijska šola Grm, Novo me
sto proda dvostanovanjsko hišo 
na nunskem (fmihel). Interesenti 
naj se zglasljo 29. tega meseca 
na upravi šole ob 9. url zjutraj, 
kjer bo licitacija. 

Gelče Rovale — matični mleček, 
garantirano znanstveno stabilizi
ran, proizvod Zavoda za č e b e l a r 
stvo, dobite v vseh lekarnah. Le
karne, ki preparata še nimajo, 
naj ga nibavljo pri » K e m o f a r m a -
ciji« v Ljubljani . 

Prodam košnjo na travniku v 
S r e b r n i č a h . T u r k . Novo mesto, 
Kidričev trg 1. 

V času od 9. do 15. maja Je bilo 
rojenih 23 dečkov in 22 deklic. -

Poročili so se: J o ž e K a n č e k , dela
vec, ln Marija Jerman, hči kme
tovalca, oba lz C e š č c vasi. Matija 
Bojane, delavec lz Zdlnje vasi. in 
Marija Pleskovič . delavka iz M u -
habera; Marjan Zupančič , zidar iz 
K o č e v j a , ln J o ž e f a P o t o č a r , tkal
ka lz Vel . B u č n e vasi. - Umrli so: 
F r a a č i š k a Mirt, gospodinja lz Dol. 
Lnskovca. stara 5 let; F r a n č i š k a 
Murgelj, gospodinja lz Gor. Ka
mene, stara 66 let; Franc P o t o č a r , 
upokojenec lz Hršlina, star 57 let. 

Pretekli teden so v n o v o m e š k i 
porodnl.-.nlci rodile: J o ž e f a Kaste-
llc lz Vinje vas! — d e č k a . F r a n č i 
ška RlfelJ lz 2d;nje vasi - d e ć k a , 
J o ž e f a Kos lz C r m o š n j i c — dekli
co, Marija P e č a v e r lz Stranske va
si — deklico, Fani Zupet z Mirne 
- d e č k a , Marija Lovše lz PrevolJ 
- deklico. Marija Malešlč iz Zele-
beja — de-klico, Marija Metelko z 
Mirne - deklico, Marija JerSe lz 
Za lis ca - dve deklici , Kristina Jor
dan iz Smednlka - deklico. Pav
lina Drenlg lz Starega trga - deč
ka. Milena Brenec lz Brestanice -
deklico, Marta Vidmar Iz LeakOV-
ca — deklico, Ivana H o č e v a r lz 
Slovenske vasi — d e č k a , Marija 
Kutnar lz Sentruperta — d e č k a . 
Martina Mller lz Č r n o m l j a — deč
ka, Martina Gorše iz Meni^ke vas! 
- d e č k a . Milka Kastellc lz Sent-
Jošta - d e č k a , KaTOlina Sladic -
lz Sevnice - deklico, Fanl Može lz 
B l r č n e vasi - deklico. Kristina 
Požun lz Canja - deklico, Marija 

•Cečellč z Gabra - deklico. 

Iz brežiške porodnišnice 
Pretekli teden so v brežiški po

rodnišnici rodile: Fani Petan lz 
Sromeli - deklico, Vldoslava N e . 
dlč lz š e n t l e n a r t a - deklico, Kati
ca Vrabec iz Vukovega seia - de
klico, Marica Zevnlk lz Skopic -

dečka , Neža Zagmajster lz Pod
gorja — deklico. Amalija Hvoro-
sianskl Iz Kostanjevice - deklico. 

Pretekli teden so se ponesrečili 
In Iskali pomoči v n o v o m e š k i bol
nišnici : Ivan Lužur , -kmet. zavaro
vanec iz Jablanice, je padel s ko
lesa ln s! poškodoval glavo. Niko
la Tratar, trg. poslovodja lz Ra
kovnika, je padel in si pri padcu 
poškodoval desno koleno. Mara 
Smlljanlč iz Doljan je padla ln si 
poškodovala levo nogo. Antona 
Praznika, delavca iz Sevnice, je 
udarila r o č i c a vagona v levo ko
leno. Jožef Spiler, šofer lz K r š k e 
ga, Je padel z lestve ln si poško
doval levo nogo, Otilija Fink, že
na kmet. zavarovanca, je padla 
in si poškodovala desno koleno. 

BREŽIŠKA KRONIKA NESREČ 
Pretekli teden so se ponesrečil i 

ln iskali pomoči v brežiški bolniš
nici : J o ž e Dcržlč , mizar z Vel. Ob
reza, si je pri padcu z motorjem 
poškodoval glavo. Pavel Magdič, 
delavec lz Trstenika, je pri pro
metni nesreč i dobil poškodbe na 
glavi. Dragica Bujevič , uslužbenka 
lz Zagreba, Je pri prometni nesre
či dobila poškodbe na prsih. Mar* 
Una K c ž m a n , hči kmetovalca lz 
t: b irja, si je pri padcu s pod
s t r e š j a zlomila desno roko. L u d 
vik ZuraJ, klepar iz V l d m a - K r š k e . 
ga, si Je pri padcu z drevesa zlo
mil levo roko. Avgustu Mlinarju, 
k u r j a č u iz Radeč , je pri delu na 
lokomotivi poškodovalo desno no
go. Ivan Spoler, trg. p o m o č n i k lz 
Mostca, si je pri padcu z motor
jem poškodoval nogo. Franca Zor-
ka, invalida iz Dobrave, te brcnil 
konj v levo nogo. 

Storite in razširjajte 
DOLENJSKI UST! 

Okrajno mladinsko prvenstvo v kegiianiu 
Okrajna kegl jaška zveza Je v 

okviru k^gljaških tekmovanj za 
leto 1961 izvedla preteklo nedeljo 
na keglj išču v Bršl j inu okrajno 
prvenstvo mladincev na 1x200 lu
č a j e v v mednarodnem slogu. Pr
venstva se je udeležilo samo 8 
mladincev, ki so pokazali začetni-
ško Igro in dosegli temu primerne 
rezultate, kar naj bo resno opozo
rilo klubom, naj posvetijo vzgoji 
mladincev v e č pozornosti In Izve
dejo propagandno za vključi tev 
mladincev tudi v ta šport , pred
vsem iz vrst delavske mladine. 

Naslov okrajnega prvaka v ka
tegoriji mladincev za leto 1961 je 
osvojil mladinec Lojze Padovan 
(KK 2 e l e z n i č a r ) s 770 kegljl. Na 
ostala mesta so se uvrstili : 

2. 2idanek Franc K K Pionir, N . 

m. 749 kegljev. 3. J o ž e Z u p a n č i č 
K K Do'.. Toplice (696), 4. Jože Meh-
le K K Železničar (690), 5. Drago 
Bobnar K K Dol. Toplice (656), 6. 

Štefan Hrovat K K Pionir (545), 7. 
J o ž e Polko K K Dol. Toplice (644), 
8. Mirko Prš ina K K Dol. Toplica 
(612). R. V . 

Za privlačnejši 
Črnomelj 

Vol ivc i Črnomlja i n Kaniža-
rice so na svojih zborih spre
jeli predlog o krajevnem sa
moprispevku. V ta sklad bi 
prispevali vsi delavci, usluž
benci in zasebni proizvajalci 
en odstotek svojih dohodkov 
oziroma davčne osnove. Na 
podlagi tega je občinski l judski 
odbor že začel zbirati sredstva 
podjetij, ustanov in zasebnih 
davčnih obvezancev Z nabra
nimi sredstvi bodo uredili K o 
lodvorsko ulico od stolpnic do 
gostišča Lovski rog. Cesto bo
do razširili, popravil i pločnike 
in napeljali sodobno razsvet
ljavo, Črnomelj pa bo spet 
privlačen. J. K. 

ČRNOMELJ: občinsko kegijaško prvenstvo 
V nedeljo, 14. Je bilo na ke

gljišču K K - S V 0 3 0 D A « v Kani-
iarici zakl jučeno obč insko kegija
ško prvenstvo v borbenih partijah, 
ki ga Je organiziral K K - S V O B O 
DA«. Tekmovanja se je udeležilo 
10 ekip iz vse Bele krajine. V ce
lotne mtekmovanju se Je zvrstilo 
163 k e g l j a č e v . kar potrjuje veliko 
priljubljenost lega Športa v Bell 
krajini. 

Rezultati tekmovanja: I. Rudar I. 
18 t o č k - 2386 kegljev, II. B E L T 
16 točk - 2494 kegljev, III. Gradac 
14 točk - 2398 kegljev, IV. Rudar 
III 10 točk - 2332 kegljev, V . Kmet 
10 točk - 2.482 keg*-:ev, VI. R u d u 

.II 8 t o č k - 2195 kegljev. VII. Upo
kojenec 8 točk - 2043 kegljev, 
VIII. Elektro 4 t o č k e - 1975 keg
ljev, IX. Občina 2 točki -2093 keg
ljev, X. Invalid brez točk - 1828 
kegljev. 

Od posameznikov, ki so sodelo
vali v vseh tekmah, so dosegli naj
boljše rezultate: 

Stepan Ivan, Rudar 1. 367 keg
ljev. Cerk Franc, Rudar I. 328 keg
ljev, Wetss Štefan . B E L T 315 keg
ljev, Blrkelbah J o ž e , Rudar I. 312 
kegljev. Ing. Bole Tone, Rudar I. 
303 kegljev, Vajs Janko, Rudar I. 
265 kegljev, Kocjan Franc. Upokoj. 
262 kegljev, G r e g o r i č J o ž e . B F L T 
234 kegljev Plut J o ž e . Gradac 24> 

segljev, Petje Ivan, Upokoj. 241 
kegljev. -1 

Kegijaško lige v borbenih 
igrah zo 1961 

Spomladanski del ligaskega tek-
novanja v borbenih igrah moških 

ln ženskih ekip v občini Novo me
sto Je končan. Vse ekipe so do
ločene tekme po urniku odigrale 
brez večjih zastojev. V skupini A 
moških eklT Je osvojila naslov 
•spomladanskega prvaka na sploš
no p r e s e n e č e n j e ekipa Pionirja 2, 
ki se Je lani uvrstila na peto me
sto. Osvojila Je prvo mesto brez 
oora7a ter 11 gre vse priznanje. 

1. mesto K K Pionir 2. 10 t o č k ; 
.̂ mesto Pionir 1 (prvak 1959-1960), 

8 t o č k ; 3. mesto Toplice. 4 t o č k e ; 
4. mesto Železničar , 4 t o č k e ; 5. 
mesto Luknja . 2 točki : t m c i o 
Vseh devet. 2 točki . 

V skupini B moških ekip j« pri
pravila p r e s e n e č e n j e ekipa K K 
Novoteks. ki je prav tako osvo-
Ula prvo mesto brez poraza, č e -
Drav 1e bila 'ani na zadnjem me
stu. Na druc.o mesto se te uvrstil 
K K Kovinar z eno izgubljeno igro. 

Pri ž e n s k a h so bile najbol jše 
č lanice K K Pionir, ki so bile p r v « 
ored K K Majolko in K K Toplice. 

R. V . 

VEČER in DELO dohitela Dol. list 
Po prvomajskem odmoru spet te

če tekmovanje uredniš tev sloven
skih listov v napovedovanju re
zultatov špor tne napovedi. V 20. 
kolu sicer nI bilo večjih presene
č e n j , toda nekateri rezultati so na
povedovalcem vseeno poš teno zme
šali r a č u n e . Predstavnik n a š e g a l i 
sta prof. H o č e v a r nI tmel s r e č e 
ln Je od 12 uganil le tri rezultate. 
Na s r e č o tudi napovedovalci nai-

hujših konkurentov - V e č e r a . Gla 
sa in Poleta niso imeli v e č s r e č e , 
tako da so naš list le dohiteli, pre
hitel pa ga zaenkrat ni *e nihče . 

Vrstni red v tem k o l u : Ljubljan
ski dnevnik ln T T 7, Glas 6, Celj 
ski tednik, Delo, Polet, R T V l n 
Večer po 5, Dolenjski list in Slov. 
Jadran 3 l o č k e . 

Generalni vrstni red pa je se
daj naslednji: 

1.-3. Dolenjski list. V e č e r ' i n Glas 
po 93, t o č k 4. Polet 92, 5. Celjski 
tednik ln Delo 87, 7. R T V 84, 8. T T 
82, 9. Ljubljanski dnevnik 80, Slo
venski Jadran 71 t o č k . 

V novem kolu - v nedeljo, 21. 
maja- bo za n a š list napovedoval 
Jure Picek, šahist in igralec n a 
miznega tenisa iz Novega mesta. 
Njegova napoved: 

o, i , i , - i . i , i - 2. I, i ire-
zerve 1, 1, 1) 

Poskrbeli so zo glasbo 
Gostilna »Lovec« bo svoje goste 

letos presenetila z vabljivo novo
stjo. Kupil i so velik radijski spre-
iemnlk In olačevnlno napravo ter 
otrvočtll vrt In vse DroMore gosti
šča . Razen dobre postrežbe bo 
goste ortsip' w r . \ i . fud» 

Moštveno prvenstvo LRS 
za mlajše mladinke 

T V D Partizan lz Novega mesta 
bo v soboto. 20. maja ob 17. url 
Izvedlo tekmovanje mlajš ih mla
dink za m o š t v e n o prvenstvo Slo
venije. Tekmovanje bo na zletnem 
stadionu v Novem mestu Mlajše 
mladinke so tekmovalke, rojene 
1945 ln kasneje. Ker Imamo med 
njimi nekaj dobrih atletinj, bo 
tekmovanje zanimivo. Tekmovale 
bodo v teku na 60 nT, štafeti 4 x 60 
metrov, skoku v višino in daljino 
ter v metu krogle. P r i č a k u j e m o , 
da se bodo tekmovanja udeležile 
tudi m l a j š e mladinke lz Črnomlja 
kar bl prvenr-tvo zelo poživilo. 

* I. Glonar 
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53. To dopoldne se nam je obetalo težko delo. 
Možje so morali v čolne, da bi potegnili ladjo 
skozi Beli preliv v pripraven zaliv. Z enim 
čolnom sem odrinil tudi jaz. Možje so pri delu 
hudo godrnjali in Anderson, ki jc zapovedoval, 
jih ni miril, temveč je godrnjal še glasneje kot 
ostali. Nazadnje se je grdo priduSil: »Saj to ne 
bo večno trpelo!« John Silver je stal ves čas pri 
krmarju in določal smer vožnje. Poznal je preliv 
kot svoj žep. zasidrali smo se v sidrišču in v nos 
je udaril vonj po gnijočem listju. 

54. Grdo vedenje mornarjev med vožnjo me 
je zelo vznemirilo; toda ko smo se vrnili na 
ladjo, postali kar nevarno uporni. Bilo je jasno, 
da visi nad nami upor. Le Dolgi John jih je 
miril in bil zelo vljuden in ustrežljiv. To pa je 
bil tudi najbolj nevaren znak. V kabini smo se 
posvetovali. Kapitan je predlagal, naj dovolimo 
mornarjem, da gredo na kopno: »Če pojdejo vsi. 
tedaj bo ladja v naših rokah. Če jih bo peljal 
Silver le nekaj, se bodo vrnili krotki kot jagnje-
ta«. Vsi zanesljivi smo dobili pištole. 

55. Nato je kapitan odšel na krov in sporočil 
moštvu, da lahko obišče za vse popoldne otok. 
Ti bedaki so res mislili, da leže na otoku celi 
kupi zakladov, zakaj kot bi mignil, jih je minila 
slaba volja. Kapitan je bil dovolj pameten. Iz
ginil je v kabino in prepustil Silverju, naj ukre
ne vse potrebno za izlet. In res, Silver jc imel 
moštvo v pesteh. Naposled je bilo vse priprav
ljeno za odhod. Šest mož jc moralo ostati na 
krovu, ostalih štirinajst, med njimi tudi Silver. 
se je pričelo vkrcavati. 

56. Tedaj mi je šinil v glavo eden izmed norih 
domislekov, ki nam je rešil življenje. Kot bi 
trenil, sem zdrknil po vrvi in se potuhnil v enem 
izmed čolnov. In že smo odrinili. Opazil me je 
samo prvi veslač in iz sosednjega čolna tudi 
Silver, ki je gledal kot ris. Mornarji so veslali 
proti obali, kot da bi šlo za stavo. Naš čoln je bil 
prvi, ker smo imeli boljše veslače. Prvi smo 
dosegli obalo in že sem pograbil vejo, se zavihtel 
iz čolna in planil v najbližjo goščavo. Za mano 
je klical Silver. 

V sredini Brestanice, kakih 
70 metrov visoko nad trgom, sta 
še do nedavnega štrleli dve ve
l i k i skali. Na prvi je postavljen 
irnjak iz debele pločevine z na
pisom: »Varuh trga, postavljen 
leta 1930«. Druga pa kakor da bi 
se naveličala svoje sosede, se je 
pričela počasi odmikati. Centi
meter za centimetrom se je po
tuhnjeno grozeče pomikala proti 
dolini . . . tu spodaj pa je glavna 
cesta Brestanica—Senovo in kup 
hiš. 

Nove vrste traktor 
V Italiji so začeli proizvajati 

traktor s pogonom na vsa štiri 
kolesa. Namenjen je obdelova
nju zemlje v hribovitih področ
j ih . Kolesa traktorja so tudi 
gibljiva, lahko se spuščajo ali 
dvigajo do 20 cm kar je zelo 
praktično po neravnih tleh 
Traktor poganja motor, k i ima 
17 konjskih moči. 

Potrebno in praktično 
Z odpiranjem konserv so 

zmeraj težave. Sedaj so pa v 
neki tovarni konserv v Talinu 
(SZ) preizkusili nov stroj za za
piranje konserv. Tako zaprte 
konserve bo lahko odprl tudi 
otrok. 

01 s skalo v Brestanici 
»Skalo bo treba čimprej od

straniti« — so že v stari Jugo
slaviji ugotavljale razne komi
sije. Toda nihče ni bil toliko 
junaški da bi jo miniral. Člo
vek b i se izpostavljal dvojni ne
varnosti: kamnita gmota je bila 
v neugodnem položaju, znano 
pa je tudi bilo, da je tam »do
movina« izredno debelih in 
strupenih modrasov. Gorje t i 
stemu, k i bi prišel med nje! 

In vendar je nedavno komisi
ja ugotovila, da je treba skalo 
kljub vročim dnein nujno mini
rati in odstraniti, sicer bi lahko 
prišlo do katastrofe. Za to delo 
se je pri javil 66 letni delovodja 
podjetja »Remont« s Senovega, 
tovariš Lojze Omerzu. Takole 
pripoveduje; 

»Vedel sem, da sem prevzel 
odgovorno in hkrati nevarno 
delo. Toda ko sem se spomnil 
na sina Jožeta, k i je padel leta 

1941 kot borec Brežiške čete, 
in na vse žrtve v vojni ter na 
nevarnost, k i ponovno grozi 
ljudem zaradi te skale, sem 
sklenil, da bom to delo opravil 
jaz. Sicer pa sem bil v rudniku 
30 let strelec. 

V petek, 5. maja, sem odšel od 
doma skoraj tešč in nekoliko 
vznemirjen. Ko sem dospel v 
Brestanico, je bilo že vse p r i 
pravljeno. Vžigalna vrv in 30 
kilogramov dinamita me je ča
kalo. Sončni žarki so tega dne 
poslednjič ogrevali skalo in vse 
kar je bilo v njej. Ob 8. uri smo 
se jaz in delavca Jože Pečnik 
ter Pavel Omerzu napotili proti 
našemu sovražniku. Previdno, 
korak za korakom . . . Vse je b i 
lo tiho: delavci spodaj, mi in 
vsa okolica. Čutili smo utripe 
src. Tisti trenutek nas je zdra
mil majhen kamenček, k i je 
priletel od nekje. Pred nami je 

Ti si prav zares neroda! Ali 
nisi tega mogel opraviti že 
doma? 

liO t o n k a m e n j a v enem samem skalnatem kosu bi morila prej 
ali slej zgrmcio na cesto in lahko povzročilo usodno nesrečo 

(Foto: Stane Fabjančič, Brestanica) 

ZDRAVNIŠKA 
Profesor medicinske fakul

tete pravi pred bolniško poste
ljo svojim študentom: »Veste, 
res je škoda, da se ;e zdravje 
našega bolnika tako naglo iz
boljšalo in vam sedaj ne mo
rem poteka bolezni razložiti 
tako, kakor sem miT.Ul, da ga 
bom lahko ...« 

POMOTA V OSEBI 
Bolnik se prel^idi po hudi 

operaciji pa vpraša človeka, 
ki stoji pred njim: »Oh, go. 
spod doktor, ali sem srečno 
prestal?* , 

»Oprostite, prijatelj, jaz ni
sem doktor, ampa1Cji.u*;li Pe
ter.* 

GOSTINSKE TEŽAVE 
»Kako pa, da ste tako po

dražili pariške zrezke?« 
*Ja, kaj ne veste, da je sedaj 

večja poštnina!« 

OPOZORILO 
Na strmi alpski cesti stoji 

tabla: »Vožnja z avtomobilom 
prepovedana. Kdor ostane, živ 
— plača globo!« 

PREBRISANEC 
V izložbenem oknu tovarne 

mila sedi za reklamo v kadi 
dekle, do vratu pokrito s peno. 
Neki moški se ustavi pred iz
ložbo, nekaj časa gleda, nato 
pa začne peti državno himvo. 

^Zakaj pa pojete himno?« 
ga začudeno vprašajo drugi. 

»Zakaj? Saj veste, da mora 
vsakdo vstati, če igrajo ali 
pojo državno himno!« 

V PRECEPU 
»Kaj naj naredimo? Nase 

podjetje je razpisalo natičaj 
za tajnico in priglasili sta se 
d v e direktorjevi sorodnici...« 

ŠPORTNI ČASI 
Po nogometni tekmi se vnuk 

ves utrujen vrne domov pa 
pravi: »Srečna si, babica, da 
te ne zanima šport!« 

Babica prebledi in plane iz 
naslanjača: »Kaj, ali smo spet 
izgubili tekmo?« 

RESNA OBLJUBA 
Širne, ki služi vojaški rok v 

mornarici, tolaži v splitskem 
parku lepo Mandico: »Ljubica, 
prisežem, da te bom poročil 
takoj, ko postanem admiral!* 

K A M TO SOBOTO? 
Ze veste? Ob 16. uri bo v 
soboto, 20. maja, otvoritev 
moderne restavracije 

»POD GORJANCI!« 
Pridite, oglejte si naš 
novi lokal sredi turistične 
Kostanjevice, toplo vas 
bomo sprejeli in hvaležni 
vam bomo za pozornost. 

TOREJ: 
V SOBOTO NA SVIDE
NJE V RESTAVRACIJI 

»POD GORJANCI« 
V KOSTANJEVICI! 

bila skala v jutranjem soncu. 
Bi la je videti mogočna in hkra
ti pošastna. Toda kljub temu 
smo se j i približali z voljo in 
pogumom. 

Pričel se je boj. Postavili smo 
lestev, jaz sem se povzpel. Ker 
je bila lestev pekratka, sem pr i 
čel plezati po skali 6, 8, 10, 12 
metrov visoko. Roke so se trd
no oprijemale razpok, čeravno 
sem vedel, da bi lahko tudi 
zgrabile za k a č o . . . 

Poti nazaj ni bilo več! Moral 
sem ugotoviti najprimernejše 
mesto za miniranje. Zvrtal sem 
luknjo in vanjo položil 7 in pol 
kilograma dinamita. Previdno 
sem se oddaljil ter vžagl. Ob 10. 
uri je sicer zagrmelo, toda skala 
ni popustila . . . 

Poizkusil sem na drugem 
mestu. Ista količina razstreliva 
je to pot naredila vsaj nekaj 
razpok. Tedaj smo vedeli, da 
bomo zmagali. Tretja eksplozija 
(7 kg eksploziva) je naredila 
svoje. Ob 15.14 uri se je mogoč
na skala stresla. 20 ton se 
je zavalilo po dolini, naravnost 
v potok Brestanico. Voda se je 
razpršila kakih . 50 m visoko. 
Večji del skale pa je ostal. Kot 
da bi se opirala z zadnjimi moč
mi, se je nekolikokrat zamajala, 
potem pa omahnila. 60 tonska 
kamnita gmota je obstala ob ro
bu ceste. Veseli smo bil i , ko 
smo videli, da smo po napornem 
delu vendar le uspeli. 

Veselje pa ni bilo dolgo. Ska
le res ni bilo več, na tem mestu 
pa so bil i v klobčič zviti mo
drasi, debeli kot roka. Groza 
nas je obšla. Nismo j ih mogli 
potolči, ker nam je to zaviralo 
kamenje. Zato sem prižgal kos 

Raztegljivo steklo 
V Angli j i so začeli proizvajati 

posebno steklo iz plastičnega 
polietilena. Steklo je zelo raz
tegljivo, toda po pritisku se ta
koj vrne v prvotno stanje. Pre
pušča tudi ultravioletne žarke, 
kar je zelo važno za cvetličnja-
ke, hleve, kokošnjake in podob
no. To steklo se splbh ne more 
razbiti. 

Viri svetovne energije 
Od leta 1860 do danes^ se je 

proizvodnja energije po svetu 
povečala za 30-krat. Sedaj ustre
za porabi 4 milijarde ton pre
moga letno. Dejanska razpore
ditev virov energije je takšna: 
48 odst. iz premoga, 45 odst. iz 
zemeljskega plina in 7 odst. iz 
hidrocentral. Sodijo, da bo do 
leta 1975 potrošnja tekočih goriv 
dvakrat večja od današnje in da 
bo krila 60 odst. svetovnih po
treb po energiji. 

BREZ BESED 

N A V A D A 

vžigalne vrvice in jo vrgel med 
kače. To j ih je predramilo, na
kar so se leno splazile globlje 
v nove razpoke. 

Tako se je vse srečno končalo. 
Naj še omenim, da nismo od 
prevelike napetosti vse dotlej, 
dokler ni bilo delo povsem 
opravljeno, skoraj nič jedli. 
Sele zvečer sem si privoščil dve 
steklenici piva in priznam, da se 
mi je prileglo, je svoje pripo
vedovanje zaključil tovariš Loj 
ze Omerzu. 

Drago Kastelic 

Mi poznate 
domače kraje? 

DRAGI PIONIRJI! 
Na zadnjo slikovno uganko 

smo dobili precej rešitev, med 
katerimi pa je bilo le malo pra
vilnih. Odgovoriti je bilo treba: 
1. Grad Hmeljnik, 2. restavra
cija. 

1. nagrado (1.000 din) dobi Te
rezija Potočar, učenka VI . raz
reda, Sevno '3, P. Otočec ob 
K r k i . Dve knjigi pa dobita 
Franci Hrastar, Sela pri Zago-
rici 1, p. Mirna peč, in Franci 
Retclj, 7. razred osnovne šole v 
Karteljevem, p. Mirna peč. 

V kratkem bomo spet objavili 
novo slikovno uganko. 

Franc Šenica je odkril nov rimski 
grob v Dol. Polju pri Straži 

Francu Šcnici, posestniku iz Dol. Polja pri Straži, je pri 
oranju plug že nekaj let zdrsoval na istem mestu. Lotil se je 
kopanja in naletel na ravno, kamnito ploščo. — Lahko je 
karkoli, ne bom kopal sam —, se je odločil in poklical stro
kovnjake. Ti so takoj ugotovili, da je naletel na star rimski 
grob iz 2. stoletja našega štetja. V njem so našli 3 lončene 
posode in svetilko oljenko z napisom Cassi (firma lastnika). 
Najpomembnejša je najdba posode v obliki hiše. Latobiki, rod 
ki je nekdaj tod živel, je v takšne posod* spravljal pepel 
umrlih. Zaradi najditeljeve preudarnosti je Dolenjski muzej 
obogaten z novo najdbo. Na sliki: Pogled na grob, ko so stro
kovnjaki previdno odstranili del prsti. 

Veste, moj mož tako rad zaj-
trkuje v postelji... 

Črnomaljska ženska rokometna ekipa je brez dvoma med 
najboljšimi v Sloveniji. Letos je imela že več srečanj, vendar 
ni doživela še nobenega poraza. Rokometašice vodi trener Franc 
Moljk; na sliki (od leve prot; desni): Furlanova, 2uničeva 
Carmanova, trener Moljk, Bižalova, Vajsova, Kvasova in Iva-
nušičeva. Vratarke: Rajglova, Šterbenčeva in Lazarjeva. (Foto: 

Jože škof, Črnomelj) 

»Prepozno,« se je zlobno posmehnil Gor-
čakov in že hotel vzeti iz žepa gumasto 
cevko, ko je blizu sebe opazil Saševo glavo. 

»Vse je propadlo,« je pomislil Gorčakov. 
»Ne, še ni!« 

Pusti l je korenino1 in zaplaval proti Sašu. 
»Moram ga utopiti,« si je ponavljal. Zc je bi l 
blizu dečka, pripravljen, da ga povleče za 
noge. Saša je za seboj začul pljuskanje in 
vedel, da je to Gorčakov. Moči so ga za
puščale. N a srečo se je domisl i l potegavščine. 
Potonil je in namesto, da bi plavati k obali, 
se je obrnil proti sredini reke, kjer je opazil 
čoln. Ljudje v čolnu so ga zagledali in po
tegnili iz vode. Z zadnjimi močmi je še rekel: 
»Držite ga!« in pokazal na Gorčakova, ki je 
plaval proti obali. »On . . . on bo p o b e g n i l . . . 
K je je Kolja?« 

Na brodu, k i je pr iplul do sredine Donjcca, 
so obujali onesveščenega Kol jo. 

Gorčakov se je pretvarjal, da tone. 
»Hej, državljan!« mu je zavpil poročnik 

z broda. »Hej!« 
Gorčakov se je obrnil , videl, da pluje proti 

njemu čoln. Skrčil se je na dnu in si začel 
natikati gumasto masko in cev. Vtem pa so 
ga že s kl juko ujeli za obleko in potegnili 
v čoln. 

V trenutku, ko sta stopala v letalo, je Tro-
pinin rekel K u r t u : 

»Eden naju bo preživel. Zapomnite si 
formulo.« 

V letalu so ju ločili. Tropinin je venomer 
gledal na zemljo. K o je kje opazil luči, se je 
razveselil: sedaj je nad področjem, kjer 
morda kdo misli tudi nanj . . . 

Tropinin jc vedel, da ga spet čakajo hudi 
dnevi, če sedaj K u r t u . in njemu ne pridejo 
na pomoč. Kruse ga ne bo uničil, kakor ga 
tudi Nemci niso, dokler ne izvrta iz njega 
skrivnost modrega žarka. Toda kaj bo s K u r -
tom? . . . Po kakšnih težavah se je dokopal do 
resnice! Tropininu je sedaj ta Nemec ljub kot 
lastni bi-at. 

Letalo je zmanjšalo brzino. Vsi so razbur-
:eno pogledali skozi okna. 

Pod nj imi je bilo temno. Vodja skupine, 1 

visok, krepak moški, je nezadovoljno ukazal, 
i a se pripravijo na skok ker tla niso bila 
primerna za pristanek. Zdajci pa so opazili 
svetal znak in nekaj luči. k i so označevale 

prostor za pristanek. Vse se je posvetilo le 
za hip in ugasnilo. Potem so spet opazili luči. 

Potniki so se stresli od udarca. Letalo je 
še nekaj časa drselo po kolesih in obstalo. 
Skupina, z orožjem v rokah, se je začela iz -
krcavati. Pred nj imi so se zasvetile žepne 
baterije. Tropinin je opazil tuje vojake i n sd 
rekel: »Naši torej niso uspeli!« 

Stopil je iz letala in se ustavil. B l izu je 
stal vodja skupine in se z nekom prepiral. 

»Ukazano mi je, da moram ob prihodu 
preiskati vso skupino,« je trdil eden od voja
kov, ki so j ih sprejeli. 

»Jaz osebno odgovarjam za vse!« je s po
višanim glasom odgovoril vodja skupine. 

»Morda imate s seboj nepredviđene 
potnike?« 

»Nikogar odveč, lahko j ih preštejete. Fo-
glejte, prosim — tule so vsi,« je pokazal na 
svoje l judi , k i so sedeli po tleh. »Čakajte: 
Rusa in Nemca ni,« je dodal potiho. 

»Hej, Kurt!« so zaklicali v mraku. 
K u r t je stopil k skupini, za njim pa tudi 

Tropinin. 
»No, tukaj sta. 'Želite še kaj vprašati?« 

je vodja skupine rekel oficir ju. 
»Nič več, zame je vse jasno! Samo ne vem, 

ali v i razumete položaj!« 
Vodja skupine je sedaj opazil, da so padli 

v roke Rusom. Potegnil je revolver, ga 
usmeril na Tropinina in sprožil. V istem hipu 
je nekdo skočil pred vodjo skupine. dru?i ga 
je udaril po roki . Nekdo je kr iknt l in padel. 

Dva vojaka sta držala vodjo skupine za 
roke, nekaj l judi je pa klečalo okrog človeka, 
k i je padel. 

Nenadoma je snop močne svetlobe osvetlil 
vse okrog. N a zemlji je ležal Kur t Wiener 
in Tropinin ga je pomagal previjati. 

»Boris Antonovič,- je pošepetal Kurt . "joz 
ne bom preživel.« 

»Kaj pa govoriš, Kurt? Gremo naravnost 
v bolnišnico.« 

K u r t je stokajoč dvignil roke. »Čakajte. 
Posedite m e . . . Tako. sedaj je dobro. Hvala 
v a m . . . Povejts moji ženi, kako je bilo, 
v s e . . . « To so bile njegove zadnje besede. 

»On vas je zaščitil s svojim telesom,« je 
rekel Tropininu ruski komandir. »Kdo je to? 
Vaš prijatelj?« 

Tropinin se je odkri l in pošepetal: 
»Da! Tako se lahko žrtvuje samo pri

jatelj !« 
K o a e c 
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